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Ob dnevu mrtvih 
številne spominslce 

svečanosti 
Tudi v ptujski občini smo se 

množično poklonili spominu 
padlim borcem, talcem in umrl im. 
svojcem na številnih komemora-
tivnih slovesnostih. Šolska mla-
dina se je zbrala na spominskih 
slovesnostih ob pomnikih že v 
petek, 28. oktobra, po krajevnih 
skupnostih pa so potekale sveča-
nosti tudi v soboto, nedeljo in 
x)nedeljek. Osrednja občmska 
comemorativna svečanost ob 

dnevu mrtvih pa je bila v torek, 1. 
novembra ob devetih dopoldne 
ob spomeniku padl im borcem na 
starem mestnem pokopahšču v 
Ptuju. O vrednotah, ki smo jih 
pridobiU s krvjo padlih borcev in o 
naših stalnih nalogah, je zbranim 
govorila predsednica občinske 
konference ZSMS Ptuj, Diana 
Bohak. »Preveč je bilo trpl jenja in 
žrtev, zato m o r a m o postati dos-
ledni pri izvajanju zastavljenih 
nalog, ki se jih da uresničiti brez 
prevehkega ses tanko vanj a, poli-
tičnega fraziranja in pisanja dol-
gih usmeritev, dokumentov, ter 
parol. K temu na j prispeva vsak 
po svojih močeh, moč in izkušnje 
pa črpa jmo v izročilih NOB«, je 
med drugim poudarila. Po tem, ko 
so zbrani počastih spomin na 
padle borce in talce z enominut-
nim molkom, so v kul turnem 
sporedu nastopili člani ptujskega 
pihalnega orkestra, komornega 
moškega pevskega zbora Ptuj in , 
mladinci. Predstavniki družbeno 
političnih organizacij in SO Ptuj 

so k spomeniku položili venec, ob 
njem pa so zagorele številne 
svečke. 

Diana Bohak govori na 
osrednji žalni slovesnosti 

(foto: M. Ozmec) 

V petek, 28. oktobra je bUa množična spominska svečanost tudi ob spomeniku padlim v 
Cirkulanah. 

MEDOBČINSKI SVET ZKS PODRAVJA 

Gospodarski razvoj 
in stabilizacija 

Člani Medobčinskega sveta ZKS Podravja so na včerajšnji seji (v če-
trtek, 3. nov.) obravnavali naloge komunistov pri usmerjanju in uresniče-
vanju skupnih ciljev družbenega razvoja v Podravju, ob upoštevanju 
dolgoročnega programa gospodarske stabilizacije. Člani sveta so ob tem 
obravnavali gradivo medobčinske gospodarske zbornice za Podravje, sta-
lišča in pripombe z regijskega posveta o problemih hitrejšega razvoja 
manj razvitih območij in stališča sekretariata medobčinskega sveta. 

Na seji so med drugim opredelili naloge komunistov v medobčin.ski 
gospodarski zbornici, ki morajo skupaj z nosilci razvoja oblikovati akcij-
ski program uresničevanja skupnih ciljev razvoja v Podravju, ki jih je tre-
ba zapisati v kratkoročne in dolgoročne programe razvoja družbenopoli-
tičnih skupnosti in samoupravnih interesnih skupnosti Podravja. Komu-
nisti v medobčinskih vodstvih družbenopolitičnih organizacij in v institu-
cijah, ki so regijskega značaja, pa so odgovorni za usklajevanje aktivnosti 
družbeno pomembnih vprašanj. Osnovna zadolžitev pa je seveda krepitev 
angažiranega delovanja komunistov v vseh okoljih, saj bo le z enotno 
usmerjeno aktivnostjo mogoče uresničiti cilje dolgoročnega programa 
ekonomske stabilizacije. 

N. D. 

SEJA ZBOROV SO ORMOŽ 

Izvoz in razporejanje 
dohodka 

Delegati zborov ormoške občinske skupščine se bodo v torek, 8. no-
vembra, sestali na ločenih sejah. Vsi trije zbori bodo obravnavali infor-
macijo o zunanjetrgovinski menjavi ormoškega gospodarstva v prvem 
polletju tega leta, prejeli pa bodo tudi informacije o osemmesečnem po-
slovanju. Pozornost bodo namenili tudi ure.sničevanju dogovora o razpo-
rejanju dohodka in poslušali poročilo o osebnih dohodkih zaposlenih, tu-
di vodilnih delavcev za mesec junij. Nadalje bodo delegati prejeli infor-
macijo o težavah s pitno vodo, o čemer poročamo podrobneje na tretji 
strani današnjega Tednika. Delegati bodo odločali o sprejemu osnutka 
odloka o razglasitvi kulturnih in zgodovinskih spomenikov v občini, na 
dnevnem redu pa so tudi volitve, imenovanja in delegatska vprašanja. 

N. D. 

O STABILIZACIJI V ORMOŽU 
Na razširjeni seji so se v sredo 2. novembra sestali člani predsedstva 

občinskega komiteja Zveze komunistov Slovenije Ormož. Osrednjo raz-
pravo so seveda namenili nalogam komunistov pri uresničevanju ciljev go-
spodarske stabilizacije. Obenem so se dogovorili, kako usmeriti aktivnosti, 
da bi kolikor je mogoče učinkovito uresničili skupne cilje družbenega in 
gospodarskega razvoja v Podravju. 

Na omenjeni seji so razpravljali tudi o gradivu za sejo družbenopoli-
tičnega zbora skupščine občine Ormož, ki bo v torek, 8. novembra. 

N. D. 

Odgovorneje izvajati kadrovsko politiko 
v boju za gospodarsko ustali-

tev in uresničevanje političnega 
sistema socialističnega samou-
pravljanja je kadrovska poUtika 
m njeno podružbl janje bistvene-
ga pomena. K l jub temu pa 
sprejetih načel in meril kadrov-
ske politike ne uveljavljamo 
dovolj dosledno. To sta ugotovila 
tako CK ZKS na sv(yi 7. seji kot 
zbori Skupščine SR Slovenije na 
seji, 3. oktobra 1983. Centralni 
komite Z K S je o aktualnih 
vprašanjih kadrovske politike 
razpravljal že maja letos in 
sprejel stališča in sklepe o nalo-
gah komunistov na tem področ-
ju, 

Skupščina SRS pa je na sejah 
Zbora združenega dela. Zbora 
občin in Družbenopoli t ičnega 
zbora obravnavala poročilo o 
uresničevanju družbenih dogo-
vorov o kadrovski poUtiki in v 
zvezi s tem sprejela ugotovitve, 
priporočila in sklepe, v katerih so 
zlasti poudar jene naloge na pod-
ročju hitrejšega podružbl janja 
in demokratizacije kadrovske 
p)blitike, povezanosti kadrovske 
politike in reševanja kadrovskih 
vprašanj, z nalogami stabilizacije 

in s poUtiko opiranja na lastne 
sile ter planiranja kadrovskih 
potreb in dolgoročnega razvoja 
kadrov. 

O vsebini obeh dokumentov so 
21. oktobra v Ptuju razpravljali 
na skupnem posvetu člani ka-
drovskih komisij pri vseh občin-
skih družbenopolit ičnih organi-
zacijah, komisije za vohtve in 
imenovanja pri SO Ptuj, komisije 
za spremljanje izvajanja Družbe-
nega dogovora o uresničevanju 
kadrovske politike v občini Ptuj 
in koordinacijskega odbora za 
kadrovska vprašanja pri predsed-
stvu OK SZDL Ptuj. Skupna 
ugotovitev je bila, da v ptujski 
občini na področju izvajanja 
nalog kadrovske politike močno 
zaostajamo. Sprejet je bil Druž-
beni dogovor o izvajanju kadrov-
ske politike,- objavljen v Urad-
nem vestniku z dne 9. juni ja 

-1983, veljati pa je začel osmi dan 
po objavi, vendar smo za uresni-
čevanje določil tega dogovora 
napravili še zelo malo, predvsem, 
pa n imamo pregleda, kako ga 
uresničujemo, zlasti zato, ker v 
občini še n imamo urejene stro-
kovne kadrovske službe. 

Na skupnem posvetu, ki ga je 
vodila Marica Fajt , predsednica 
OK SZDL Ptuj, je bilo dogovor-
jeno, da bodo v vseh kadrovskih 
komisijah podrobneje preučih 
oba uvodoma omenjena doku-
menta in vsaka komisija zase iz 
njih povzela naloge, ki jih bo 
strnila v lastni program dela. To 
nalogo je treba opraviti do konca 
novembra in programe dela 
predložiti koordinacijskemu od-
poru za kadrovska vprašanja pri 
OK SZDL, kjer bodo programe 
uskladili, da ne bo prihajalo do 
podvajanja nalog. 

Nadalje je treba v organizaci-
jah ZKS. SZDL, Sindikatov in 
ZSMS takoj začeti evidentirati 
(to je praktično že v teku) kandi-
datov za vodstva svojih organiza-
cij in za občinske organizacije, saj 
so vse navedene DPO pred 
svojimi programsko-volilnimi 
konferencami. 

Spomladi 1984 se bo iztekel 
prvi dveletni mandat najodgo-
vornejšim funkcionar jem v SO 
Ptuj in SIS zato je treba v okviru 
SZDL in ZSS, ki sta nosilki 
kadrovskih in volilnih postop-
kov. oceniti dosedanje delo in 

kot kriterij za možnost ponovne 
izvolitve upoštevati predvsem 
uspehe, ki so jih dosegli pri delu 
z osebno zavzetostjo, doslednost-
jo in ustvarjalnostjo. 

Ugotoviti moramo, kaj smo 
doslej že dosegli po družbenem 
dogovoru o uresničevanju ka-
drovske politike v občini Ptuj, 
predvsem pa zagotoviti funkcio-
niranje strokovno usposobljene 
kadrovske službe v občini. F F 

SKUPNO ZASEDANJE ZBOROV SO PTUJ 

Uskladiti stališča o kulturi 
in šolstvu 

v četrtek. 27. oktobra so se na skupnem zasedanju 
sestali delegati vseh treh zborov Skupščine občine 
Ptuj skupaj z delegati skupščine (zbor izvajalcev in 
zbor uporabnikov) kulturne in izobraževalne 
skupnosti občine Ptuj. 

Živahna in polemična razprava je bila že ob prvi 
točki, k i j e obsegala stanje in problematiko kultur-
nih dejavnosti v občini Ptuj. Čeprav so delegati 
razumeli težak položaj gospodarstva, so z vso 
odgovornostjo opozarjali , da ne smemo krčiti kul-
turnih dejavnosti. Opozarjali so tudi na nezavidljiv 
materialni položaj delavcev v kulturi, ki se ne kaže 
samo v sorazmerno nizkih osebnih dohodkih, tem-
več tudi v nerešenih stanovanjskih problemih, 
družbeni prehrani in preživljanju dopusta. Spre-
meniti moramo tudi nekatera napačna mnenja , d a j e 
kultura zgolj poraba, kajti brez ustreznega deleža 
kulturne dejavnosti ne more biti ustreznega razvoja 
turizma v ptujski občini in drugih sorodnih dejav-
nosti. Delegati so tudi poudarili, da imamo v Ptuju 
razstavljenih premalo muzejskih eksponatov, saj je 
obiskovalcem muzeja na ogled le nekaj več kot dva 
odstotka obstoječih eksponatov ali razstavnih 
predmetov! 

V razpravi je bilo nekaj nasprotujočih si stališč, 
zato so zbori sklenili, da na j predsedstvo Skupščine 
občine Ptuj skupaj s predsedniki skupščine Kul-
turne skupnosti občine Ptuj uskladi stališča in jih 
predloži v verifikacijo ali potrditev na naslednji seji. 

Razprava o položaju osnovnega šolstva v občini 
Ptuj je zlasti opozorila na težki materialni položaj te 
pomembne družbene dejavnosti. Prosvetni delavci 
so opozorili tudi na lastne notranje rezerve, ki se 
kažejo v ustrezni samoupravni organiziranosti, re-
formi šolskih okolišev, kakovostnejšem delu, obe-

nem pa so opozorih na čedalje večje zaostajanje za 
republiškimi šolskimi normami glede strokovnih 
teamov v osnovnih šolah. Posebej so delegati 
opozorili na izredno nizke osebne dohodke in raz-
like le-teh tako v republiki kot med posameznimi 
šolami v sami občini. Tudi v zvezi s položajem 
osnovnega šolstva v občini je bil sprejet sklep, da 
stališča uskladijo in verificirajo na naslednji seji. 

Za tem so zbori občinske skupščine nadaljevali s 
skupnim zasedanjem in obravnavali informaci jo o 
izvajanju sanacijskih in predsanacijskih programov 
v obdobju j anua r—jun i j 1983, poročilo o izvajanju 
začasnih ukrepov družbenega varstva v T G A Boris 
Kidrič Kidričevo, informacijo o uresničevanju set-
venih planov s področja kmetijstva v ptujski občini, 
predlog sklepov in stališč o racionalizaciji metod in 
načinov dela delegatske skupščine. Obravnaval i so 
tudi vsebino nekaterih gradiv iz pristojnosti Skup-
ščine SR Slovenije. Fv temu velja pripomniti , d a j e na 
skupnem zasedanju sodelovala tudi Ela Ulrih-Ate-
na. delegatka zveznega zbora Skupščine SFRJ. O b 
koncu pa so še sklepali o razrešitvi namestnika 
javnega tožilca TJT Maribor — vodje enote v Ptuju 
Karla Rajniša. ki odha ja na drugo delovno dolžnost. 

Po skoraj 5 - u m e m skupnem zasedanju sta s sejo 
nadaljevala še Zbor združenega dela in Zbor kra-
jevnih skupnosti, ki sta v skladu s svojimi pristoj-
nostmi obravnavala še predlog družbenega dogo-
vora o osnovah in višini samoprispevkov v občini^ 
Ptuj. predlog odloka o spremembi odloka o nad-' 
omestilu za uporabo stavbnega zemljišča v občini ter 
informacijo o zbranih sredstvih, porabi in stanju 
sredstev za gradnjo šolskega prostora v občini Ptuj 
do 30. sept. 1983. O b koncu pa so obravnavali še 
delegatske pobude in predloge. 

JESENSKO ORANJE 

POGOJ ZA BOLJŠI PRIDELEK 
Dobri kmetovalci že iz izkušenj 

vedo, da je jesensko oranje zelo 
pomembno za boljši pridelek v 
prihodnji kmetijski sezoni. Letos 
je vreme lepo in večina pridelkov 
je pospravljenih, zato je sedaj do-
volj časa, da temeljito opravimo 
,,jesensko praho" . Pred tem je 
seveda nujno pospraviti s polj vso 
koruznico. Ce jg sicer ne potre-
bujemo jo je najbolje podorati, 
nikakor pa ne sme ostati na poljih, 
ker je tudi v kopicah leglo prosene 
vešče, ki v taki koruznici prezimi, 
prihodnje leto pa bo ta škodljivec 
spet pKJvzročal pridelovalcem 
koruze velikansko škodo. Pridelek 
koruze je lahko tako manjši tudi 
do 30 odstotkov. JB Tudi koruznica v kopicah je leglo prosene vešče. 
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Inflacija vpliva 
na poslovanje 

Razpravo o devetmesečnih poslovnih rezultatih so v trgovski delovni 
organizaciji Emona Merkur Ptuj namenili predvsem uresničevanju stabili-
zacijskega programa. Analiza poslovanja je pokazala, da so dogovorjene 
naloge uresničili, saj je rast dohodka 38-odstotna, čistega dohodka 50-od-
stotna, akumulacije pa 75-odstotna. 

,,Čeprav te rezultate precej zmanjšuje mtlacija, so dokaj ugodni," 
pravi direktor delovne organizacije Marjan Ostroško. „V trgovini se sreču-
jemo z velikimi težavami, predvsem zaradi vrste blaga, ki ga prodajamo. 
Tega namreč na tržišču primanjkuje, posebej še bele tehnike, tekstila, ko-
zmetike in tako dalje. Zato smo se dogovorili, da bomo poskušali zagoto-
viti založenost s temi proizvodi, kolikor bo v naših močeh. 

Da bi lahko zagotovili ustrezno ponudbo, potrebujemo precejšnja 
sredstva, kar seveda negativno vpliva na likvidnost organizacije. Združuje-
mo precej sredstev v obliki predplačil, poleg tega pa sovlagamo v razno 
proizvodnjo. Kot posebno nalogo smo si zadali večji koeficient obračanja 
sredstev. To je pomembno zaradi novega zakona o zagotavljanju trajnih 
obratnih sredstev, ki zahteva, da si v celoti zagotovimo sredstva za pokriva-
nje zalog in seveda tudi inflacije, ki je zelo visoka." 

V Emoni Merkur tudi ugotavljajo, da so potrošniški krediti precej 
manjši, saj so jih v devetih mesecih tega leta izdali le za okrog 60 odstotkov 
glede na lansko enako obdobje. Vzrok je v visoki lastni udeležbi in v viso-
kih obrestnih merah. Očito je, da kupna moč prebivalcev konstantno pada, 
saj se po ugotovitvah trgovcev kupci bolj premišljeno odločajo za nakupe 
trajnejših dobrin. Poleg tega pa se kupci pritožujejo, ker v trgovinah ni ti-
stih konfekcijskih izdelkov, ki jih je moč videti na raznih sejmih mode. Pri 
Emoni Merkur pravijo, da krivda ni na strani trgovcev. Kljub dogovorom 
in vnaprejšnjemu plačilu namreč proizvajalci preklicujejo naročila, ker ni-
majo potrebnih surovin za izdelavo, večino proizvodnje pa namenjajo za 
izvoz. 

In kako je z osebnimi dohodki zaposlenih v tej delovni organizaciji? 
,,Nasploh so osebni dohodki v maloprodajnih organizacijah združene-

ga dela izredno nizki, posebej še v Ptuju. V naši delovni organizaciji je 
poprečni osebni dohodek v devetih mesecih tega leta 14.000 dinarjev, kar 
pomeni, da so v primerjavi z lanskim enakim obdobjem večji za 127 
indeksnih točk. Osebni dohodek prodajalca je med 12.000 in 14.000 dinar-
jev. Kljub prizadevnemu varčevanju pri materialnih stroških, ni mogoče 
zagotoviti večjih osebnih dohodkov. Pravkar pa razpravljamo o novem si-
stemu nagrajevanja, ki bo ovrednotil kakovostno delo in stimuliral zapo-
slene." 

N. Dobljekar 

Družbeni dogovor 
o domači in umetni obrti 

Domača obrt kot gospodarska dejavnost zajema izdelavo in dodelavo 
predmetov, pri katerih prevladuje ročno delo, ki ga delovni ljudje zaradi 
zaslužka opravljajo pretežno doma kot osnovni ali postranski poklic. Dp-
mača obrt tma velik gospodarski pomen, ki se kaže predvsem v novenj 
zaposlovanju, povečanju dohodka in standarda prebivalstva, uporabi lo-
kalnih surovin, povečanju izvoza, preskrbi trga z različnimi izdelki, zmanj-
ševanju migracije prebivalstva iz vasi v mesta, gojitvi in razširjanju ljud-
skega rokodelstva in podobnem. 

V razpravi je družbeni dogovor o pospeševanju domače in umetne 
obrti v Sloveniji. O njem je že razpravljal odbor za drobno gospodarstvo 
pri IS SO Ptuj in tudi izvršni svet skupščine občine Ptuj. Oba sta imela nanj 
več konkretnih pripomb. Ocenila sta, da ni umestno, da bi ob dogovoru o 
pospeševanju razvoja drobnega gospodarstva, imeli še dogovor o pospeše-
vanju domače in umetne obrti. V določenih delih gre za ponavljanje določil 
iz družbenega dogovora o razvoju drobnega gospodarstva. Odbor za drob-
no gospodarstvo pri ptujskem izvršnem svetu je dogovor ocenil kot nepo-
poln in načelen. Dogovor ne prinaša novih bistvenih aktivnosti posameznih 
udeležencev dogovora. 

V 4. členu dogovora je zapisano, da je potrebno za spremljanje tega 
dogovora oblikovati ustrezni sklad in strokovno službo. Glede na stabiliza-
cijska prizadevanja pa to ne pride v poštev. Poleg tega so v občini že formi-
rane službe, ki spremljajo razvoj drobnega gospodarstva. Ustanovitev 
novih služb terja tudi ustrezna sredstva, vir pa ni opredeljen. 

Odbor in izvršni svet sta skupaj ocenila, da poseben dogovor za doma-
čo in umetno obrt ni potreben. V skrajnem primeru pa se naj nekatera 
določila iz delovnega osnutka tega dogovora vključijo v družbeni dogovor 
o poseševanju drobnega gospodarstva. MG 

Trgovina bo investicijsko 
nesposobna! 

Zaradi zakona o izračunu investicijske sposobnosti in zaradi predlaga-
nega zakona o zagotavljanju trajnih obratnih sredstev, bo prihodnje leto 
celotna slovenska trgovina investicijsko nesposobna. Niti toliko denarja 
najbrž ne bo, da bi obnavljali sedanje trgovine. Pri Emoni Merkur upajo, 
da bodo v okviru sestavljene organizacije združenega dela uspeli še letos 
uresničiti predvideno investicijo. 

Za trgovske organizacije seveda položaj, v katerem so se znašle, ni 
ugoden. Dobro se namreč zavedajo, da je prodaja blaga odvisna tudi od 
urejenosti in preglednosti trgovskega lokala in ne zgolj od ponudbe in pri-
jaznega vedenja prodajalcev. Pri Emoni Merkur so načrtovali obnovo 
nekaterih prodajaln v prihodnjem letu, ko bi naj z obnovo tudi specializi-
rali ponudbo. Tem načrtom se bodo žal morali odreči in počakati na boljše 
čase — na tiste, ko bo investicijska dejavnost nekoliko bolj živahna. Sku-
paj z njimi pa bodo seveda morali čakati tudi potrošniki. 

N. D. 

TUDI PTUJČANI NA 
FERIALU 

v ponedeljek, 7. novembra bodo v Zagrebu odprli turistični sejem 
ferial — 5. mednarodne dneve turizma. Sejem bo odprt do 13. novembra, 
na njem pa sodelujejo tudi predstavniki ptujskega gostinskega in turisti-
čnega gospodarstva. V skupni ponudbi se oredstavlialoi^TD Ptuj , TA Pe-
tovio, agencija certusa, naioški biser. Ptujske lopiice m motel i-odleh-
nik. Sejemskim obiskovalcem se bodo Ptujčani predstavili s pisano po-
nudbo; za obiskovalce pa bodo najbolj zanimivi enodnevni in dvodnevni 
paketi, v katerih so zajete turistično najbolj zanimive in atraktivne točke 
v ptujski občini. 

Posamezni udeleženci se predstavljajo tudi samostojno; vsak pač s 
svojo nosilno ponudbo. Razveseljivo je, da se je letos priključila tudi 
agencija Certusa. 

Ptujsko gostinsko in turistično gospodarstvo pričakuje od predstavi-
tve na sejmu predvsem večji obisk s hrvaške strani. 

Na ferialu — petih mednarodnih dnevih turizma se Ptujčani drugič 
predstavljajo skupno. Lani so se predstavili prvič in sicer na podobnem 
sejmu v Novem Sadu. 

MG 

KBM - POSLOVNA ENOTA PTUJ 

URESNIČEVANJE LETNEGA NAČRTA 
Poslovni odbor KBM, Poslovne enote Ptuj je 

v ponedeljek, 31. oktobra obravnaval devet-
mesečno poslovno poročilo Poslovne enote in 
periodični obračun banke. Poslovni odbor je 
ugotovil, da Poslovna enota in banka kot celota 
uspešno uresničujeta v letnem načrtu zastavlje-
ne cilje, čeprav so pogoji poslovanja vse težji. 

V devetih mesecih so se sredstva v Poslovni 
enoti povečala za 742 mio din, dosegla skupno 
5.228 mio din in za 2 % presegla letni načrt pri-
rasta sredstev. Istočasno pa so skupna sredstva 
za 17 ®7o višja od stanja na koncu lanskega leta. 
Čeprav je prirast sredstev ugoden pa njegova 
struktura zaskrbljuje, saj ves prirast izhaja iz 
sredstev prebivalstva in drugih sredstev izven 
gospodarstva. Sredstva gospodarstva v poslovni 
enoti pa so za 5 mio din nižja od stanja na 
koncu lanskega leta. Vzrokov za to je več,. 
poglavitna pa sta zaostrena likvidnost pri 
članicah in način vključevanja sredstev članic 
poslovne enote v bilanci banke. 

Med sredstvi prebivalstva, ki so prirasla v 
devetih mesecih za 556 mio din oz. za 33 %, 
imajo pretežni del devizna sredstva občanov. To 
povečanje pa je nastalo v glavnem iz tečajnih 
razlik. V strukturi sredstev prebivalstva je 
opaziti premik kratkoročnih v dolgoročnejša 
sredstva, kar je posledica politike obrestnih 
mer. 

Povdariti pa moramo, da se je v devetih 
mesecih povečalo število varčevalcev za 2.856. 
Prek 630 občanov pa je letos odprlo tekoče in 
žiro račune in prešlo na sodobnejši način po-
slovanja. V Poslovni enoti smo imeli na koncu 
devetega meseca že nekaj nad 83.200 varčeval-
cev in koristnikov tekočih žiro računov. Razve-
seljivo je, da je med novimi varčevalci veliko 
mladih varčevalcev. 

Močneje so se povečala sredstva za 
stanovanjsko in komunalno gospodarstvo in to 
pri komisijskih poslih za uporabnike družbenih 
sredstev. 

V Poslovni enoti smo načrtovali, da bomo 
imeli na razpolago za nove naložbe okrog 854 
mio din. Hitrejši prirast sredstev nam je 
omogočil, da smo lahko povečali tudi naložbe. 
Vendar smo morali pri tem upoštevati zakonsko 
omejitev rasti plasmajev, ki dovoljuje za 
letošnjih 9 mesecev le 4,7 % porast na konec 
lanskega leta z nekaterimi občasnimi delnimi 
izjemami pri kreditiranju izvoza, proizvodnje in 
zalog pšenice, koruze itd. Glede na to, da je na-
še področje močneje zastopano pri teh olajša-
vah lahko znašajo plasmaji nekaj nad 4,7 
vendar je to še zdaleč premalo za pokrjtj^ 
realnih potreb članic. 

Za prenešene in na novo odobrene 
dolgoročne kredite je v PE bilo porabljeno 139 
mio din, kar je pod odplačanimi dolgoročnimi 
krediti, vendar so še do konca leta obveznosti 
za vlaganja v proizvodnjo hrane. V povečanju 
kratkoročnih naložb OZD je bilo usmerjeno 207 
mio din, tako znašajo te naložbe skupno okrog 
1,9 mio din. 

Zaradi omejene rasti plasmajev so bili 
kratkoročni krediti usmerjeni le za najožje 
prioritete. Polovica kratkoročno usmerjenih 
sredstev se nahaja v kmetijstvu. Nekaj nad 
četrtino sredstev je bilo usmerjeno v izvoz, 
ostalo pa v escont in druge prednostne namene. 

Na stanovanjsko komunalnem področju so 
bila sredstva usmerjena za dokončanje bloka A2 
s 105 stanovanji in za gradnjo objekta A3 s 106 
stanovanji ter za revitalizacijo starega mestnega 
jedra. 

Občanom je bilo letos usmerjeno za 165 mio 
din več sredstev, tako znaša stanje teh kreditov 
že nekaj nad 845 mio din. 

Potrošniški krediti so se zmanjšali za II 
povečali pa so se krediti občanom na podlagi 
prodaje deviz. Od občanov smo letos odkupili 
za 99 mio din tujih valut. Porasli pa so krediti 
za gospodarsko dejavnost občanov zlasti za 
individualno kmetijsko proizvodnjo. Za razvoj 

in tekoče poslovanje malega gospodarstva je 
bilo letos usmerjeno 18 mio din. 

Na zunanjetrgovinskem in deviznem pod-
ročju so članice dosegle lep uspeh. V osmih me-
secih so izpolnile plan izvoza s 66,6 uvozile 
pa le za 43 % surovin in reprodukcijskega ma-
teriala. Zaradi težav pri plačilih iz tujine pa je 
bilanca prilivov in odlivov realizirana na nižji 
ravni, na kar vplivajo tudi kompenzacijski 
posli. 

Pokritje odlivov s prilivi znaša nekaj nad 2, 
podobno kot pri pokrivanju uvoza z izvozom, 
kar kaže na ugodnejšo devizno situacijo, kot 
rezultat izvoznih prizadevanj izvoznic. Izboljša-
nje prilivov v letošnjem letu, pa še ne pomeni 
večje razpolaganje pravice izvoznic, kajti v 
drugem polletju se je močno znižal odstotek 
razpolagalne pravice izvoznic, kar poslabšuje 
oskrbljenost z uvoznimi surovinami in z repro-
materialom. Slabo je izkoriščena možnost 
najemanja blagovnih in komercialnih kreditov. 

V dohodkovnem pogledu je banka kot celota 
uspešno poslovala. Dosegla je 3.186 mio din 
prihodkov in 121,7 mio skupnega dohodka. V 
primerjavi z drugimi bankami je ta rezultat 
dober, saj so bile pokrite vse tekoče in del 
razmejenih tečajnih razlik v banki ter negativne 
tečajne razlike prevzete iz deviznega neravno-
vesja pri združeni banki. 

Delovna skupnost banke je opravila svoje na-
loge po programu dela in poslovala glede porabe 
sredstev v okviru letnega in zakonskih okvirjev. 

Poslovni odbor je na tej seji obravnaval še 
druga vprašanja s področja kreditnega in 
deviznega področja zlasti pa pri vprašanju 
deviznega neravnovesja in prevzem negotovin-
skih tečajnih razlik od Ljubljanske združene 
banke. O teh vprašanjih in reorganizaciji bank 
v SR Sloveniji ter o novih obrestnih merah pa 
bo tekla razprava v mesecu novembru. 

Franc Lukman 

PRIPRAVE NA PRVO RAZSTAVO TURISTIČNIH SPOMINKOV 

Svečana otvoritev 
bo 15. novembra 

Pri turističnem društvu Ptuj oziroma njegovi komisiji za turistične 
spominke z /.adovoljstvom ugotavljajo, da je zanimanje za prvo razstavo 
turističnih spominkov iz dneva v dan večje. Narašča tudi število spomin-
kov in po prvi oceni gre za zelo kakovostne izdelke. 

Imenovali so tudi že komisijo, ki bo ocenila prispele, soominke. 
Predsednik komisije je Janez Bogataj, diplomirani etnolog in predsednik 
komisije za prireditve pri TZ Slovenije. Janez Bogataj je prejšnjo soboto 
že obiskal Ptuj in se s predstavniki turističnega društva dogovoril za po-
drobnosti okrog razstave. Ob tem je pohvalil prizadevanje ptujskega turi-
stičnega društva, da obogati ponudbo turističnih spominkov, saj podatki 
govore, da Slovenci na tem področju močno nazadujemo. Poleg tega lah-
ko slednja razstava prispeva k izločitvi kiča — kot so čaplje in razni osli-
čki — iz ponudbe turističnih spominkov. Proti kiču pa se sicer lahko 
uspešno borimo s kvaliteto. 

Otvoritev razstave bo 15. novembra ob 16. uri pred MIP-ovo blagov-
nico. Spominki pa bodo razstavljeni v izložbi Blagovnice do 1. decembra. 

MG 

Preša Jožeta Sirovnika iz Tržca, tudi on bo sodeloval na prvi razstavi tu-
rističnih spominl(ov v Ptuju foto: L. Kotar 

O AKTUALNIH NALOGAH SINDIKATA 
V sredo, 2. in v četrtek, 3. no-

vembra je bil v Mariboru posvet 
predsednikov občinskih svetov 
Zveze sindikatov Slovenije. Po-
udarek je bil na aktualnih nalogah 
sindikata. Največ so razpravljali o 
aktivnostih pri uresničevanju 
dolgoročnega programa stabi-
lizacije. Pregledali pa so tudi 
uresničevanje sklepov 6. in 7. seje 
republiškega sveta ZS Slovenije. 

Kljub žgočim gospodarskim 
problemom, ni razloga in prostora 
za malodušje. Vseh sprejetih na-
log se je potrebno zavzeto in 
odgovorno lotiti. Zavedati se je 
potrebno, da gre v stabilizacijski 
akciji za revolucionarno dejanje, 

ki predvsem zahteva drtigačno 
delo in tudi drugačen odnos dela. 
Samo več in boljše delo nas lahko 
rešita težav. 

Boj za gospodarsko stabilizaci-

jo terja od zveze sindikatov, od 
njenih organov in celotnega 
članstva, nenehno, povečano ak-
tivnost v slehernem okolju, de-
lovnem in domačem. Ustvarjati, 

utrjevati in braniti moramo ak-
cijsko enotnost delavskega razre-
da. 

Slednji posvet je bil akcijsko 
naravnan, njegove sklepe in sta-
lišča pa moramo n e m u d o m a 
prenesti v sindikalno bazo. 

M G 

SEPTEMBER - MESEC INOVACIJ 
Po sklepu delavskega sveta D O Agis je bil sep-

tember — mesec inovacij. Odločih so, da tudi z 
dosežki lastne ustvarjalnosti proslavijo 35-letni ju-
bilej delovne organizacije Agisa.^ Kot je povedal 
referent za inovacije v DO, Dušan Žnidarič, so v tem 
mesecu sprejeli 7 inovacijskih predlogov. Predla-
gatelje pa so tudi nagradili in sicer s knjižnimi na-
gradami. 

Letos so imeli v D O Agis že 62 inovacij. V glavnem 
gre za predloge s tehnološkega področja. 

septembrski anevi inovacij so bili bolj simbolič-
nega značaja, vendar j jm je potrebno priznati, da so 
svojo vlogo opravili. Ce želimo več inovacijske de-
javnosti, moramo spodbujat i tudi različne infor-
mativne, p ropagandne in druge-aktivnpsti . Največ 
jih je seveda v mesecu marcu, ko inovatorji tudi 
»uradno« praznujejo. m G 

KOŠ - KORISTEN DELOVNI 
PRIPOMOČEK 

Jesen je cas pospravljanja pri-
delkov, vsega tistega, kar nam je 
zraslo na njivah in vrtovih, kar 
nam je nasula narava v sadov-
njakih in na drugih kmetijskih 
površinah, pa tudi tistega, kar nam 
dajejo gozdovi. 

Pn tem nam zelo koristno služi 
koš, ki si ga oprtamo na hrbet in v 
njem prinašamo pridelke za 
sprotno porabo. Na splošno velja, 
da je koš doma predvsem na halo-
ških bregačah, kar pa v celoti ne 
velja. Kljub mehanizaciji v kmetij-
stvu ga s pridom uporabljajo tudi 
marsikje drugje. Ljudje pravijo, 
da nošnja v košu na hrbtu, seveda, 
če ni Dre velika teža. v veljki meri 
Krepi mišice na nogah in nrt)tenico 
pa tudi sili h globokemu dihanju. 
Človek, ki nosi koš, je navadno 
zdrav in žilav. 

Besedilo in posnetek: 
Konrad Zoreč 

Tudi v okolici Ormoža gospodar dnevno prinaša z njive peso za svinjsko 
krmo, zlasti, ker je njiva v grabi, domačija pa na vrhu. 

Boč 95 metrov 
• v •• 

VIŠJI 
Ze nekaj časa lahko opazimo, 

da raste na Boču novi višji stolp. 
Do zdaj sta bila dva, razgledni m 
televizijski, sedaj pa zraven gradijo 
še novega in sorazmerno višjega. 

Novi poštno-televizijski siolp bo 
,,povišal" Boč kar za 95 metrov. 
Investitor te naložbe je PTT Mari-
bor,* ki je iz združenih sredstev 
slovenskih PTT poravnal 61 
odstotkov stroškov. Preostali del 
so zbrali oziroma zagotovili TV, 
železničarji, elektrogospodarstvo. 
RSNZ in drugi. 

Novi stolp je naredila maribor-
ska Metalna že stoji na vrhu 
Boča, na njem je več ploščadi za 
antene, v njegovem vznožju pa je 
trinadstropna stavba, ki bo nudila 
prostor opremi in ljudem. 

Po pogodbi z izvajalci bi moral 
biti celoten objekt izgotovljen že 
letos. Zaradi neustreznih tal pa 
bodo dela zaključena šele spomladi 
1984. 

ZB 
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Izvoliti najboljše in najsposobnejše 
delavce v vodstva zveze komunistov 

v občinski organizaciji zveze komunistov 
ptujske občine so v polnem razmahu kadrovske 
priprave na programskovoliine konference v 
148 osnovnih organizacijah zveze komunistov, 
ki bodo v novembru in decembru tega leta. Ob-
činski komite ZKS P tu j je na svoji 14. seji, 24. 
oktobra obravnaval in ocenil potek kadrovskih 
priprav in sprejel usmeritve za izvedbo nadalj-
njih nalog kadrovanja, volitev in idejnopoli-
tičnega usposabljanja novih vodstev. 

Ze maja letos so v glasilu občmske or-
ganizacije ZKS Ptuj — VESTI, objavili naloge 
komunistov v kadrovskih pripravah, merila za 
izbiro kandidatov ter okvirni program kadrov-
skih priprav na programskovoliine konference 
osnovnih organizacij in občinske organizacije 
zveze komunistov občine Ptuj . Doslej je 94 
osnovnih organizacij ZKS opravilo evidentita-
nje možnih kandidatov, v ostalih 54 pa 
zaostajajo za dogovorjenim programom kad-
rovskih priprav. 

V 63 osnovnih organizacijah ZKS predlagajo 
zamenjavo sekretarjev prvega mandata, za dru-
gi mandat je ponovno f)redlaganih 20 doseda-
njih sekretarjev, ostalim pa poteče drugi man-
dat. Med predlaganimi možnimi kandidati za 
nove sekretarje je 30 žensk in 14 mladih starih 
do 27 let. Največ kandidatov ima srednjo 
strokovno izobrazbo, ostali pa so kvalificirani 
delavci in delavci z višjo in visoko strokovno 
izobrazbo. 

Sočasno poteka tudi evidentiranje možnih 
kandidatov za predsednika občinskega komiteja 
ZKS Ptu j ter za sekretarja in izvršnega sekretar-
ja predsedstva občinskega komiteja ZKS Ptuj , 

za kar je evidentiranih 10 možnih kandidatov. 
Osnovne organizacije ZKS pa evidentirajo tudi 
možne kandidate za novi aktiv komunistov de-
lavcev neposrednih proizvajafcev, v katerem bo 
v prihodnje imela vsaka osnovna organizacija 
ZKS s področja neposredne proizvodnje po 
enega stalnega delegata. 

Občinski komite ZKS Ptuj v svojih usmerit-
vah posebej poudarja, da naj članstvo osnovnih 
organizacij ZKS izvoli v svoja vodstva najbolj-
še in najaktivnejše člane zveze komunistov, ki 
uspešno delujejo v družbenopolitičnih organiza-
cijah, samoupravnih organih in v delegatskem 
sistemu. Uspešno opravljajo dela in naloge v 
delovnem procesu, da so pošteni ter uživajo 
ugled med ljudmi v delovni in bivalni sredini. 
Da so samoupravno usmerjeni in imajo aktiven 
odnos do uresničevanja politike zveze komuni-
stov ter izvajanja programa dolgoročne gospo-
darske stabilizacije. Morajo pa biti tudi dovolj 
samostojni in sposobni v nastopih proti vsem 
nesprejemljivim pritiskom in interesom, ki so v 
nasprotju s politiko zveze komunistov, de-
lavskega razreda, delovnih ljudi in občanov. 

Ob sedanjih kadrovskih pripravah pa dajejo 
velik poudarek tudi idejnopolitičnemu uspo-
sabljanju in marksističnemu izobraževanju vod-
stev ter organov zveze komunistov. Vodstva 
zveze komunistov morajo biti dovolj idejno in 
moralno politično usposobljena za usmerjanje 
članov zveze komunistov skupaj z vsemi drugi-
mi družbenopol i t ičn imi organizac i jami , 
družbenimi organizacijami in društvi, ki deluje-
jo v fronti organiziranih socialističnih sil, to je v 
Socialistični zvezi delovnega ljudstva. 

Od do sedaj 94 evidentiranih kandidatov za 
nove sekretarje osnovnih organizacij ZKS je 
končalo zahtevnejše obbke idejnopolitične^ 
usposabljanja in marksističnega izobraževanja 
27 kandidatov. Na seji Občinskega komiteja 
ZKS Ptuj so sklenili, da se že v novembru 
pričnejo seminarji za kandidate za nova vodstva 
osnovnih organizacij ZKS, člane Aktiva 
komunistov delavcev neposrednih proizvajalcev 
in za člane Občinskega komiteja ZKS Ptuj . 
Seminarji se bodo odvijali v skupinah po pod-
ročjih dejavnosti. vsako skupino je že 
določeno vodstvo seminarja, ki ie zadolženo, da 
seminar skupine vsebinsko prilagodi konkretnim 
potrebam za delo v praksi. 

Sklenili so tudi, da se bodo novi sekretarji 
osnovnih organizacij ZKS usposabljali za delo v 
občinski politični šoli ter v drugih oblikah idej-
nopolitičnega usposabljanja in marksističnega 
izoraževanja. Posebni seminarji bodo tudi za 
člane sekretariatov, ki v osnovnih organizacijah 
ZKS odgovarjajo za idejnopolitično usposablja-
nje članstva zveze komunistov ter za informira-
nje, agitacijo in propagando, prav tako pa se 
bodo na seminarjih usposabljali blagajniki in 
evidentičarji. 

Skrbne kadrovske priprave na volitve novih 
vodstev osnovnih organizacij zveze komunistov 
so naše 'rdno jamstvo za spreminjanje obstoje-
čih razmer, dosledno uresničevanje nalog, ki 
izhajajo iz programa dolgoročne gospodarske 
stabilizacije in večjo uveljavitev učinkovitejšega 
političnega ter samoupravnega dela vseh članov 
zveze komunistov, delovnih ljudi in občanov. 

FB 

I N F O R M A C I J A 
O PRESKRBI S PITNO VODO V OBČINI ORMOŽ 

Izvršni svet SO Ormož je razpravljal o problematiki redne preskrbe z 
vodo v poletnih in jesenskih mesecih letošnjega leta. Glede na splošno 
nezadovoljstvo občanov zaradi neenakomerne preskrbe z zdravo pitno 
vodo so obrazložili stanje, vzroke in nadaljnje aktivnosti, ki so 
zastavljene pri upravljalen vodovodnega omrežja. 

Osnovni vzrok za pomanjkanje vode je dolgo sušno obdobje, ki je 
povzročilo občutno znižanje podtalnice v glavnem zajetju na Otoku v 
Mihovcih, kljub delni sanaciji, ki je bila izvršena v letu 1982 z umetnim 
bogatenjem z vodo tega območja. Za redno preskrbo proizvodnih obratov 
in široke porabe, bi upravljalec vodovoda Komunalno podjetje Ormož 
moral črpati vsaj 40 litrov v sekundi, znižana gladina podtalnice pa 
omogoča le črpanje 25—27 1 na sekundo. 

Poslabšanje stanja preskrbe z vodo je povzročila izdatnejša poraba v 
nekaterih organizacijah združenega dela s sezonskim značajem proizvod-
nje. Na primer: poprečna poraba vode na mesec pri DROGI Središče 
znaša okoli 250 kub. m, poraba v mesecu septembru 1983 pa je znašala 
8.160 kub. m, pri TSO znaša poprečna poraba 700 kub. m, v mesecu 
septembru 2.700 kub. m, vinska klet v Ormožu "pa je porabila v istem 
mesecu 3.100 kub. m pitne vode. Večja poraba vode od normalnih količin 
je bila v polletnih mesecih tudi pri široki porabi, zaradi pomanjkanja 
padavin, tako da so bili prebivalci v pretežnosti vezani na vodo iz 
vodovodnega omrežja. 

Tudi pogoste okvare na vodovodnem omrežju, predvsem v mesecu 
juliju, ki jih je bilo 14, so povzročile iztok večje količine vode. Okvare so 
nastajale zaradi nenormalnih pritiskov po ponovnem polnjenju omrežja. 
Upravljalec vodovoda se je z delovnimi ekipami trudil odpravljati nastale 
probleme in tudi obveščal občane, da naj zaradi resnega položaja z vodo 
varčujejo, vendar povsod pri uporabnikih niso teh obvestil dosledno upo-
števali. 

S pogodbo o izgradnji primarnega vodovodnega omrežja je 
Komunalno podjetje Ormož obvezano, da s pitno vodo oskrbuje tudi del 
ljutomerske občine, kar še nadalje otežuje položaj redne oskrbe z vodo 
uporabnikov v občini Ormož. 

Da bi vendarle zagotovili odjemalcem vode vsaj občasno oskrbo, se 
je upravljalec odločil za naslednje UKREPE: 

— rezervoar Vičanci se polni vsak 4. dan; 
— rezervoar Hum zaradi sorazmeroma male potrošnje vsak dan. 
Ni pa mogoče prekinjati dobave vode velikim potrošnikom, ker bi v 

tem primeru prišlo do prekinitve delovnega procesa, kar bi povzročilo 
ogromno gospodarsko škodo. 

Delna sanacija vodovodnega zajetja je že izvršena in daje pozitivne 
učinke, sicer bi bila situacija preskrbe s pitno vodo še hujša. 

Izdelana je študija nadaljnje sanacije centralnega zajetja, ki je bila že 
v presoji na Republiškem sanitarnem inšpektoratu v Ljubljani. Z manjšo 
dopolnitvijo, ko je še potrebna strokovna presoja, se bo pristopilo k 
izgradnji za dodatno bogatenje podtalnice, k i ^ o omo^gočala črpanje vode 
do 60 litrov v sekundi, kar bo zadostovalo za popolno oskrbo velikih 
potrošnikov in ostalih koristnikov pitne vode tudi na sistemih, ki so že v 
gradnji ali tik pred pričetkom gradnje za določeno obdobje. 

Nadaljnje rešitve, ki bi jih bilo potrebno sprejeti so: 
— vsaka nova investicija večjega pomena, kjer se predvideva večja 

poraba tehnološke vode, mora v svojem programu zagotoviti lastno 
samooskrbo z ustrezno količino vode; 

— večji porabniki vode, naj v krajšem časovnem obdobju preidejo 
na samooskrbo s tehnološko vodo, oz. vzpostavijo prečiščevalne in 
hladilne sisteme, ki bi ublažili večjo porabo vode v proizvodnih konicah, 
da takšnih težav v preskrbi kot so sedaj ne bi več prihajalo. 

— Izvršni svet z vso odgovornostjo spremlja težko situacijo pri 
preskrbi s pitno vodo, predlaga upravljalen ukrepa za ublažitev trenutno 
neugodnega položaja, obenem pa priporoča, da občani občine Ormož 
vzamejo to informacijo z razumevanjem. 

Iz gradiva za sejo SO Ormož 

TUDI V ORMOŽU O 
OBČNIH ZBORIH 

I^ri občinskem svetu ZSS Ormož posvečajo v tem obdobju največjo 
pozornost pripravam in izvedbi občnih zborov osnovnih organizacij 
sindikata. O tem bo danes, 4. novembra razpravljalo tudi predsedstvo 
občinskega sveta in ob tem sprejelo tudi izhodišča za pripravo in izvedbo 
občnih zborov. Razpravljalo pa bo tudi o kadrovskih spremembah v 
občinskem svetu in aktivnostih sindikata pri uresničevanju dolgoročnega 
programa stabilizacije. 

Ocenilo pa bo tudi odločitev ormoških delavcev glede delovnega 
časa. 

MG 

Janko Liška 
Po desetem oktobru letos smo prebrali v Delu vesti o smrti prof. 

Janka Liška, neumornega kulturnega delavca — pedagoga, prevajalca, 
publicista, kije bil s svojim delom povezan tudi s Ptujem. 

V zadnjem šolskem letu pred napadom fašističnih sil na Jugoslavijo 
je bil lAška profesor na ptujski gimnaziji. Takrat je bil pri oblasteh 
očrnjen kot komunist, pri naprednih dijakih pa njihov vzor. Vidnejše kot 
so pedagoške zasluge prof. Liška v Ptuju, je njegovo povojno delo v zvezi 
z zgoiiovino delavskega- gibanja med vojnama v bivšem ptujskem 
okraju. Napisal je Oris življenja in dela dr. Jožeta Potrča, voditelja 
socialističnega gibanja v predvojnem ptujskem okraju, po vojni pa 
družbeno političnega delavca v osrednjih republiških organih, v zveznih 
organih, v mednarodnem odboru za delo ter poborniku za zmago 
s(K ialistične etike in morale. Pri založbi Obzorja v Mariboru je izšla leta 
1974 knjiga: Jože Potrč ,,0 socialistični etiki in morali", katere glavni 
urednik je bil Janko Liška. V knjigi je objavil tudi omenjeno biografijo 
dr. J. Potrča, ki zajema obenem velik del zgodovine delavskega gibanja 
bivšega ptujskega okraja. 

Janko Liška je bil mentor spominskih prireditev v čast dr. Potrča, 
prirejenih v naši občini. Tvorno je sodeloval tudi pri zadnji taki prireditvi 
— okrogli mizi, posvečeni Potrčevemu revolucionarnemu pomenu ob nje-
govi 80-le t niči rojstva — letos aprila v Ptuju. ,, Okrogla miza" je potekala 
pod vodstvom prof. ^uligojeve. 

Kljub hudi bolezni dihat, ki ga je mučila že veliko let, je Liška z ve-
liko vnemo delal kot urednik raznih publikacij in raziskovalec naše 
revolucionarne preteklosti. 

Rodil se je 4. aprila 1908 na Vranskem in se kmalu nato s starši 
preselil Šentjur. V študijskih letih se je vključil v napredno politično 
gibanje ix)d vodstvom Komunistične partije. Zavoljo tega so ga kot pro-
fesorja pogosto prestavljali iz šole v šolo. Nekaj let pred vojno je službo-
val v Prekmurju. Povsod si je pridobil zasluge pri napredni politični 
vzgoji mladine. 

Med vojno je živel v Srbiji, kjer se je vključil v osvobodilni boj. Bil 
je sekretar organizacije KP na smederevski gimnaziji. Sodeloval je tudi v 
studiu Radia Beograd. Po vojni je bil sekretar okrajnega komiteja KPS v 
Murski Soboti, član Glavnega odbora OF, deloval je v Agitpropu v Ma-
riboru, v Institutu za mednarodna vprašanja v Beogradu. Bil je na pariški 
konferenci sekretar madžarske sekcije v naši delegaciji, upravnik SNG; 
deloval je še v Zvezi kulturnih društev Slovenije in pri slovenski izdaji 
Komunista. 

Tov. Liška je bil povezan tudi s ptujskimi pisci zgodovine delavskega 
gibanja in osvobodilnega boja. Srečanja z njim in dopisovanje z njim v 
zvezi s tem delom je bilo lepo in nepozabno doživetje. V njem smo videli 
vzor človeka — zvestega bojevnika za zmago napredka in humanizma in 
izrednega tovariša. Tak bo živel v nas še naprej. 

Vida Rojic 

PRIPRAVE NA OBČNE ZBORE OSNOVNIH ORGANIZACU SINDIKATA 

SPREMENJEN ROKOVNIK 
Dveletni mandat v sindikatih se počasi izteka 

in spet se bomo člani sindikata sestali na občnih 
zborih. Predsedstvo republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije je že 12. oktobra sprejelo 
usmeritve in priporočila o pripravi in izvedbi 
občnih zborov osnovnih organizacij sindikata. 
Pri tem je poudarilo, da je v pripravah potre-
bno upc»tevati, da bodo le-ti v obdobju 
povečanih družbenih prizadevanj za uresničeva-
nje dolgoročnega programa gospodarske 
stabilizacije. Občni zbori m<xajo biti pripravlje-
ni tako, da bodo delavci na njih lahko kritično 
in samokritično ocenili dosežene uspehe in tudi 
pomanjkljivosti, ki se pojavljajo pri delu osno-
vnih organizacij sindikata. Ocena učinkovitosti 
dela osnovne organizacije sindikata mora 
izhajati iz dokumentov 10. kongresa Zveze sin-
dikatov Slovenije in 9. kongresa Zveze sindika-
tov Jugoslavije. Pri tem pa je potrebno upošte-
vati družbeno vlogo osnovne organizacije sindi-
kata. 

Prvotni rokovnik, po katerem bi morali 
občne zbore opraviti do 25. decembra, je sedaj 
spremenjen in velja, da je potrebno občne zbore 
opraviti v času od 20. decembra do 10. januar-
ja. Več o pripravah in izvedbi občnih zborov 
bomo izvedeli od Franca Vrežeta, sekretarja 
o^inskega sveta zveze sindikatov v Ptuju: 

,,Občni zbori ne smejo izzveneti kot formalni 
sestanek. Najpomembnejša naloga osnovnih or-

ganizacij sindikata je politično organiziranje 
delavcev za uresničevanje samoupravljanja v 
temeljnih organizacijah oziroma v vseh oblikah 
njihovega povezovanja. Drugo pomembno 
vprašanje, na katerega velja opozoriti, je ocena 
delovanja osnovne organizacije in ocena 
sodelovanja članov sindikata pri sprejemanju 
stališč in sklepov osnovne organizacije ter 
vključevanje sindikalnih skupin pri oblikovanju 
sklepov in stališč. 

Priprave na občne zbore morajo povečati za-
vest med delavci o pripadnosti razredni orga-
nizaciji — sindikatu. Občni zbor mora sprejeti 
takšne dogovore in metode delovanja osnovne 
organizacije, da bo zagotovljena kar največja 
aktivnost sindikalnih delavcev. Pogosti so nam-
reč primeri, da je težišče dela osnovne organiza-
cije kar na izvršnem odboru ali celo na samem 
predsedniku, medtem, ko večina sindikalnega 
članstva ostaja ob strani. 

Se posebej moramo v teh pripravah paziti na 
kadrovske priprave. Le-te je potrebno voditi 
skupaj z ostalimi družbeno-političnimi orga-
nizacijami. 

ROKOVNIK JE TREBA SPOŠTOVATI 
,,V okviru priprav in izvedbe občnih zborov 

smo se v sindikatu dogovorili, da bomo do 10. 
novembra sklicali posvet s predsedniki osnovnih 

organizacij in konferenc osnovnih organizacij, 
kjer bomo poudarili vsebino priprav in kadrov-
ske postopke. 

Druga aktivnost je sprejem nalog, zadolžitev 
in rokovnika za pripravo in izvedbo občnih 
zborov osnovnih organizacij. Nosilci nalog so 
izvršni odbori. Naloga mora biti izpeljana do 
20. novembra. 

Sledi evidentiranje možnih kandidatov za 
izvršni in nadzorni odbor ter druge organe, ki 
delujejo pri osnovni organizaciji sindikata. Rok 
je 5. december. 

Četrta in peta naloga je uskladitev predloga 
evidentiranih kandidatov ter obravnava predlo-
ga kandidatne liste. Obe nalogi je izpeljati do 
10. decembra. 

Za organizacijske in tehnične priprave pri 
izvedbi občnih zborov pa so odgovorni vsi člani 
osnovne organizacije sindikata. 

Razprave pa je potrebno organizirati tudi po 
sindikalnih skupinah. Rok za izvedbo občnih 
zborov je spremenjen. Novi datum je 20. 
december s tem, da morajo biti občni zbori 
zaključeni do 10. januarja; do 20. januarja pa 
morajo .svoje delo oceniti tudi konference osno-
vnih organizacij sindikata. 

Postavljene roke je potrebno spoštovati, saj 
smo vezani na sejo republiškega sveta Zveze 
sindikatov. Seja občinskega sveta bo predvido-
ma 30. januarja 1984." 

BORŠTNIKOVCIV BODKOVCIH 
SPOMINSKA SLOVESNOST POSVEČENA DR. ANTONU SLODNJAKU 

BODKOVCI, majhna vasica pri 
Juršincih, je bila v soboto, 29. 
oktobra 1983 prizorišče kulturnega 
dogodka v begati verigi programa 
18. BORŠTNIKOVEGA SREČA-
NJA. 

V hiši nečaka Tineka Slodnjaka, 
kjer se je leta 1899 rodil tudi dr. 
Anton Slodnjak, ugledni slovenski 
znanstvenik, je bila spominska sve-
čanost, namenjena velikemu roja-
ku. 

Ob borštnikovdh: Branku Gom-
baču, Tonetu Partljiču, Angelci 
Jenčič-Jankovi, Poldetu Bibiču, 
Alenki Pinteričevi, Olgi Jančarjevi 
in Dragu Jančarju, ki so s prisrčno 
umetniško besedo popestrili sveča-
nost, so slovesnosti prisostvovali 
Slodnjakovi sorodniki, prijatelji in 
znanci, predstavniki KS Juršinci in 
občani, ponosni na velikega roja-
ka 

Življenjsko pot in literarno 
ustvarjalnost dr. Antona Slodnjaka 
je orisal direktor Univerzitetne 
knjižnice v Mariboru, prof. dr. 
Bruno Hartman in med drugim 
dejal: 

„ O b letošnjem Borštnikovem 
srečanju in krajevnem prazniku KS 
Juršinci je lepo in prav, da počasti-
mo spomin najpomembnejšega 
moža, ki se je rodil pod bodkovško 
kmečko streho, akademika in 
univerzitetnega profesorja, znan-
stvenika in umetnika dr. . \ntona 
Slodnjaka, ki je iz teh krajev odšel 
v svet preučevati slovensko književ-
nost in jo sam ustvarjati. Lepo in 
prav je, da se tega učenjaka spomi-
njamo v domačem kraju še v letu, v 
katerem je na pragu pomladi za 
zmeraj zatisnil oči . . . 

V začetku tridesetih let je začd 
Slodnjak objavljati krajše študije o 

starejših slovenskih pesnikih in pi-
sateljih, potem pa je leta 1934 obja-
vil svoje prvo večje delo Pregled 
slovenskega slovstva, s katerim se 
je na mah uvrsti! med vodilne slo-
venske literarne zgodovinarje. Po-
sebno so ga znanstveno pritegovali 
France Prešeren, Fran Levstik in 
Ivan Cankar. Raziskovalno strast 
mu je razvnemal Fran Levstik, po-
gosto tudi zavoljo pokončne drže, 
neuklonljivosti, odločnosti in ne-

ustrašnosti, torej značajskih črt, ki 
so bile tudi Slodnjakove, po njih 
sta si bila nekakšna duhovna brata. 
.Anton Slodnjak se je zapisal v slo-
vensko kulturo tudi kot pripoved-
nik. Ustvaril je slovensko trilogijo, 
troje bibliografskih romanov, o 
F'rešcrnU z naslovom Neiztrohnje-
no sroc, o Levstiku — Pogine naj 

pes in o Cankarju s presenetljivim 
naslovom Tujci. Slodnjakovo ce-
lotno življenjsko delo je skorajda 
nepregledno. V dolgih desetletjih 
nepretrganega dela je ustvaril 
okrog 350 bibliografskih enot. Ce 
vemo, da je ena med njimi, denimo 
roman o Prešernu v dveh debelih 
knjigah, si lahko približno pred-
stavljamo, kolikšna je bila Slodnja-
kova delovna energija . . . In ker je 
bilo tako, je dvakrat prav, da spo-

min na tega moža častimo v družbi 
z domačini iz katerih je izšel nam v 
rH>nos in duhovno moč," je svoje 
misli zaključil dr. Hartman. 

V nadaljevanju kulturnega pro-
grama sla txllomke i/. Siodnjakovih 
del doživeto brala dramska umetni-
ka, Angelca Jenčič-Jankova in Pol-
de Bibič. Ob njunem branju smo 

ponovno podoživljali izrazno moč 
Sloiinjakove pisane besede in bili 
srečni, da sta priljubljena dramska 
umetnika prišla tudi med nas. Lepo 
je izzvenela narodna pesem v izved-
bi Alenke Pinterič, potem pa je rav-
nateljica OS ,,Slovenjegoriške če-
te" Zinka Bezjak izročila ženi po-
kojnega Antona Slodnjaka glasilo 
pionirjev Odmevi iz goric. ,,Anton 
Slodnjak se je rad vračal v rodni 
kraj, rad je kramljal z mladimi in 
jim svetoval, jih spodbujal k 
ustvarjalnosti in jim bil vzornik. 
Vesel je bil vsake pisane besede 
mladih rojakov, zato so mu učenci 
vedno izročali svoje pionirsko gla-
silo, a letos jih je smrt velikega ro-
jaka prehitela," je ob izročitvi de-
jala tov. Bezjakova. 

Spominsko svečanost je zaključil 
predsednik Društva slovenskih 
iinjiževnikov, pisatelj Tone Part-
ljič, ki je med izbranimi besedami 
tudi izrazil sporočilo slovenskih 
pesnikov in pisateljev, da bodo v 
letu 1984 odkrili spominsko ploščo 
na Slodnjakovi rojstni hiši. 

Vsi udeleženci spominske sloves-
nosti smo bili potem gostje gosto-
ljubnega Tineka SUxlnjaka in nje-
gove žene Angele. Ob dobrotah iz 
domače kuhinje, smo še dalj časa 
kramljali z umetniki-borštnikovci, 
ki so obogatili življenjski utrip kra-
ja, ki smo si jih medse želeli že prej 
in si jih želimo tudi v bodoče. Bese-
da je tekla o kulturi na vasi, ki se 
v/trajno umika, kot da zgaranemu 
kmetu ni potrebna. Toda slovenska 
umetniška beseda je prebogata in 
prelepa, da bi se ji hoteli in morali 
odreči. Sklenili smo, da se še sreča-
mo, kajti kmet na polju si kulture 
želi. jo potrebuje in hoče. 

Fr. Bezjdk 

l)i- Hnmo Hartman govori pred rojstno hišo dr. .Antona Slodnjaka. 
Foto: JOS 
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STO ODGOVOROV 
Na nagradno vprašanje, ki smo vam ga zastavili v 41. številki Tednika, 

smo prejeli kar sto odgovorov, med njimi 98 pravilnih Posnetek smo na-
rediti v TOZD Petovia ptujskega kmetijskega komomaia. Ta ktrfektTv Je 
prispeval tudi tri nagrade — tri male pakete z ozimnico. Žreb je odločil, 
da nagrade prejmejo: BOJAN GAVEZ, Prešernova ulica 8, Ptuj , ALES 
STEGER, Vintarovci 48 a in ZINKA TETICKOVIC, Paradiž 36. 
Nagrajencem čestitke v imenu TOZD Petovia, številnim rcScvalcan pa 
zahvala za sodelovanje in več sreče pri prihodnjih žrebanjih! Nagrajence 
prosimo, da po nagrade pridejo v naiŠe uredništvo v Vošnjakovi ulici 5. 

KURENTOVANJE SE JE 
ŽE ZAČELO! 

Tako >e vsaj sklepati po sliki — Ples skupine kurentov —, ki od 27. 
oktobra ksasi steno, s pogledom na ptujsko tržnico. Slika bo tudi svojevrst-
no dopolnilo vsakoletnega dopoldanskega dela tradicionalnega ptujskega 
kurentovanja. 

Sredstva za ureditev stene so prispevali: Občinska turistična zveza 
Ptuj, Samoupravna stanovanjska skupnost. Folklorno društvo Ptuj in 
Kulturna skupnost. Skupaj je bilo potrebnih 60 tisoč dinarjev. 

Občani in drugi obiskovalci Ptuja se o novi pridobitvi pohvalno izra-
žajo. Nekateri pa že ugotavljajo, da ji manjka podnapis. MG 

Ples Miheiičevih kurentov na pti^ski tržnici foto: L. Kotar 

DIABETSKA 
POLINEUROPATIJA 

1. nadaljevanje 
Všasih so prizadeti tudi živci, ki tako oboteii povzročajo 

NEGOTOVOST HOJE, REDKEJE PA CELO OHROMITEV. Značilna 
je občutljivost na dotik; celo odeja in posteljna podlaga povzročata 
nemale težave. V nekaterih primerih pa nasprotno izgine občutljivost na 
bolečine (ohromitev), kar lahko postane nevarno, ker prikrije nastajanje 
resnejšega obolenja (ranitve, gnojenja i. p.) 

KOMPLIKACIJA NASTOPA OBIČAJNO PRIKRITO IN POCASI 
TER PREHAJA V KRONIČEN POTEK. Izgledi ozdravljenja ohromitev 
niso ugodni. Bolnik se mora vselej zavedati, da so na mnogih področjih 
zagate, katerim tudi današnje zdravstvo ni kos. V tistih redkejših 
primerih, ko komplikacija nastopa naglo — akutno, jo kaj lahko 
zamenjamo z reumatičnimi obolenji, npr. z išijasom, okvarami na hrbte-
nici, akutnimi vnetji v območju ramenskih sklepov i. p. Včasih se pojavi 
tudi fX)d sliko akutnih ohromitev očesnih vek, tedaj je razpoznavna 
diagnoza zelo otežkočena. V vsakem primer je sodelovanje bolnika z 
zdravnikom potrebno in zelo pomembno. 

V primerih, ko komplikacija poseže na avtonomno - samohotno 
področje živčevja, lahko nastopijo različne bolezenske slike. Med njimi je 
najpomembnejša: 

Takoimenovani „TIHI INFARKT", ko so subjektivni, pa tudi 
objektivni znaki omejeni le na neznačilne simptome. Tako prizadeti tožijo 
o omotici, zmanjšanju delovne sposobnosti in slabostnih težavah v že-
lodcu. Pri diabetikih, ki so zboleli na polineuropatiji, mcMamo biti pri 
takih pojavih posebno oprezni. NAGLE SRCNE SMRTI SO PRI 
DIABETIKIH MNOGO POGOSTNEJSE KOT SICER! Ne samo zaradi 
intarkta, temveč tudi zaradi trenutno nastalih motenj v delovanju srca 
(neredno utripanje). 

Posebno poglavje so takoimenovane gastropareze — neke vrste 
OHROMITEV ŽELODČNIH FUNKCIJ, ki povzročajo motnje v 
izkoriščanju hrane in s tem seveda motnje v osnovni presnovi, kar je pri 
diabetesu zelo pomembno. Bolniki tožijo na občasne nelagodnosti in 
napetosti v želodcu. Včasih tudi bruhajo po jedi.Tako prihaja do 
hipoglukemičnih stanj kljub predhodnemu uživanju hrane. Za ta pojav je 
posebno značilno, da namembno použitje sladkih jedi ne odpravi poz-
nanih znakov hipoglukemičnega stanja, ki ga diabetik in vsa njegova 
okolica morata zelo dobro poznati! 

Podobne ohromitvene posledice lahko nastopijo tudi NA SECNEM 
MEHURJU, ki nekako zgubi občutek napolnitve z istočasno oslabelostjo 
mišičevja za izpraznjevanje, kar vodi v prekomerno raztezanje mehurja 
in zastajanje seča. To pa vodi lahko v nadaljnjo posledico okužitve m 
vnetja. Bolnik opaža najbolj značilen znak, da namreč znaša PRVA 
JUTRANJA KOLlClNA PREK POL LITRA URINA. Tudi v takon 
primeru je bolnikovo samoopazovanje merodajnega pomena. Potrebno je 
opozoriti zdravnika! Sledi 2. nadaljevanje in konec 

Nekonvencionalno, čustveno, 
vulgarno, nelepo? 

o razstavi del akademskega sli-
karja Vojka Pogačarja iz Maribo-
ra v Ptuju smo poročali v prejšnji 
Številki Tednika, ko je o njegovih 
deUh pisala Marjeta Ciglinečki. 
Tokrat smo pripraviti zapis pogo-
vora 3 mladim bkovnikom. ki je 
občinstvo dobesedno Šokiral z 
razKno&tjo svojih del, pa ne v ne-
gativnem smislu te besede. Prijet-
oo se je pogovarjati umetnikom, 
ki svoje notranje doživljaje in do-
jemanje sveta, dogodkov, ljudi 
okrog sebe tako neposredno — 
grobo iii brez oiepSav — izraža s 
s v o j c i slikami in z besedami. 

„Vse klasične teh^iike smo po-; 
skušali na akademiji in te so nas 
življenjsko obremenile. Precej let 
sem „pauziral" , vendar sem v 
tem času razmišljal. V tem času so 
moja razmišljanja dozorela in 
izbruhnUa na plan. Do neke mere 
se to vidi kot odpor proti lepi, 
uglajeni estetiki, čeprav mislim, da 
bom skoz to antilepoto počasi od-
kril spet nove vrednosti, nove le-
pote. Mislim, da je to mogoče raz-
brati iz mojega d d a , čq)rav se v 
dok>čenih delih pojavljajo tudi 
klasično obravnavani motivi." 

Kako odmevajo vaša dela med 
ljudmi? 

„ J a , sam sem malo presoiečen. 
V Krškem sem imel sedaj prvo bolj 
obširno samostojno razstavo in 
prodal šest del, kar je zame zelo 
vdiko. Nisart pričakoval, da bodo 
ljudem dela tako všeč, da bi jih že-
leli tudi kupiti. MisUm pa. da v se-
danjem času ljudje občutijo neko 
napetost, v mojih ddih pa je ta 
I--petost tudi zajeta, bulj v spro--
ščujc^-Ti smislu, d- je zajet duh 
tega 

Z: "k:.j se v naSih del^ pojavlja 
drevo v toliko različnih varianta!-? 

..Drevo že dalj predmet 
iv.oj:^" raziskovania, če lahko ta-
ko rečem. Drevo smatrair. kot gra-
fično predstavo čtoveškega življe-
nja Namreč, ljudje imamo svoje 
duhovne in fizične poti nekako 

definirane, ustvarjajo pa celoto. 
Tako je tudi z drevesom, ki ga 
zaobjamemo kot celoto že s pogle-
dom . . . Jaz več ne iščem repro-
dukcije drevesa, čeprav sem tb 
najprej počel. Potem je prevladal 
celovitejši pogled, v drevesih iščem 
tudi lastno življenje, sebe, pa tudi 
širše okolje. Iščem pač neko ideal-
no , ,drevo". Na mojih slikah je 
orecej poskusov . . . " 

Vojko Pogačar se ukvarja tudi z 
industrijskim in grafičnim obliko-
vanjem — kje iskati povezavo z 
njegovim slikarskim ustvarjanjem? 
„ Veste, pri oblikovanju mora 
človek upoštevati neke objektivno-
sti, k delu se mora spraviti sistemat-
sko , " pravi Pogačar. „Mislim, da 
je to v prejšnjih letih precej vpliva-
lo name, saj so moje prejšnje sli-
karske faze zelo oblikovane. To, 
kar vidite na sedanjih delih, pa je 
odpor proti estetiki, racionalizmu. 
Ze nekaj let poskušam s svojim de-
lom dokazovati .svojo' ' teorijo o 
barvah, predvsem pri drevesih. Do-
ločena vzdušja poskušam prikazati 
z barvami in to precej čustveno, ksfr 
vpliva na gledalca." 

Je uporaba manj vrednih mate-
rialov značilnost tako imenovane 
,,nove podobe"? 

, ,Ja, gre za odpor do te klasične 
estetike. Ne izbiram sredstev, 
važno je le odreagiranje na določe-
na čustva, razpoloženje, stanje. 
Ne izbiram sredstev, niti materiala, 
ker se mi to ne zdi bistveno. Važen 
je zapis — pa še z materialom je 
zelo težko, ker je zelo drag. Izbral 
sem material, ki me ni finančno 
obremenjeval. Kar je kvalitetnega 
se da tudi restavrirati in s tem je 
delu zagotovljena t rajnost ." 

Pogačarju je treba priznati izre-
dno sproščenost pri delu, ni se 
vprašal, kaj bo kdo rekel o njego-
vih delih, kakšni bodo rezultati 
njegovega svojskega izpovedova-
nja. Pri svojem delu je brezkom-
promisen in pošten do sebe — 
iiekonvencionalen, čustven, vulga-
ren, nelep. Pa vendar se za vsem 
tem skriva bistvo vsakega posa-
meznika, ali vsaj večine. Mnogi o 
sebi, o svetu, dogajanjih in ljudeh 
razmišljamo na podoben način, le 
drznosti, kako to ljudem tudi po-
v e d a t i - n i m a m o . n . dobljekar 

Z otvoritve razstave del Vojka Pogačarja Foto: KOSI 

Ob mesecu 
knjige 

Aktivnosti ob mesecu knjige so 
pričele že od 15. oktobra in bodo 
trajale vse do 15. novembra 1983. 
Med najpomembnejšimi bodo 
tudi letos, že dobro preizkušene 
in pri ljudeh poznane akcije 
brezplačneg^a vpisa v članstvo 
Matične knjižnice Slovenska Bi-
strica. Ta akcija sedaj že teče in 

f)ri ljubitelji knjige so že izkoristi-
i ponujeno »priložnost v. Te 

dneve so v času Meseca knjige 
poimenovali kar »Mesec odprtih 
vrat knjižnice, v saj se j e do 
podrobnosti mogoče seznaniti z 
delom in tudi vsebino knjižnega 
fonda ter drugimi aktivnostmi, 
vsako sredo pa tudi opravljajo 
brezplačni vpis. 

Odprta je že tudi razstava pod 
naslovom »Nobelovi nagrajenci 
za književnost-. Med akcijami, ki 
so v zadmih dveh letih pri 
občanih naletele na ugoden od-
mev, kar še posebno vdja za leto 
1981. bo tudi letos zbiranje knjig, 
ki v domačih knjižnicah ne 
vzbujajo posebnega zanimanja. 
Akcija poteka pM naslovom 
»Podarite knjižnici prebrano 
knjigo.« Podaijene knjige zbira 
Matična knjižnica v Slovenski 
Bistrici, ki bo s tako pridobljeni-
mi knjigami poskušala uresničili 
>regovor, da je vrednost knjige 
oliko ve^a kolikor bolj kroži 
med bralci. 

V času Meseca knjige bo 
Matična knjižnica izdala, pose-
ben bilten pod naslovom Novosti 
na knjižnih policah, s katerim 
bralce seznanja z novimi knjiga-
mi. ki si jih je mogoče izposoditi 
in so v zadnjem «isu popestrile 
zbirko okoli 27.000 knjig in prek 
50 časnikov. Njene podnižnične 
knjižnice, ki delujejo v Poljča-
nah. Oplotnici in na Pragerskem 

B imajo skupno še 10 t i s ^ knjig. 
x)r knjig pa popestri še biblio-

bus, ki vsakih 14 dni obiskuje 
večje kraje bistriške obline in že 
vrsto let tudi delavce delovne 
organizacije IMPOL. Pri biblio-
busu je mogoče izbirati med 7—8 
tisoč knjigami. Med redno ob-
iskanimi so v bistriški občini 
predvsem kraji Crešnjevec, Ma-
kole, Lapoije m Zg. Polskava. 

Viktor Horvat 

VEČ KRAJEVNIH PRIDOBITEV 
v krajevni skupnosti Dornava 

so prejšnji mesec praznovali. V 
spomin na tragične dogodke med 
NOB (požig domačije v Mezgov-
dh) praznujejo krajani Dornave 
10. oktobra svoj krajevni praznik. 
S praznovanjem so pričdi že v za-
četku oktobra. Pripravili so vrsto 
športnih in kulturnih prireditev. 
Spomnili so se tudi starejših 
občanov. Na razstavi likovnih del 
pa so sodelovali Anica Zupanič, 
učend OS iz Domave; predstavili 
pa so se tudi gojend zavoda dr. 
Marjana Borštnarja. 

Praznovanje so v Dornavi skle-
nili z zborom, ki je bil 16. okto-
bra. Ob tej priložnosti je bil tudi 
daljši kulturni program, v katerem 
so se predstavili učenci 0 § , člani 
prosvetnega društva, malčki iz 
vrtca in mladinci. Slavnostni govor 
je imel Tone Velikonja, predsednik 
skupščine krajevne skupnosti. 
Poudaril je, da je skupnost v letu 
1984 precej napredovala. Dobili so 

pošto, nove telefonske priključke, 
zaključujejo pa tudi z deli na mrli-
ški vežici. Kmetje — kooperanti pa 
gradijo strojno lopo. Poskrbeli so 
tudi za večjo varnost na želez-
niškem prehodu proti Dornavi. 
Najbolj pa so. zadovoljni, ker 
uspešno uresničujejo setvene 
plane. V skupnosti tudi ugotav-
l j a j o . da so p r imerno 
samoupravno organizirani. Pred-

nost dajejo uresničevanju referen-
dumskega programa, v mislih pa 
imajo že novi referendum. V letu 
1984 jim namreč poteče sedanji 
krajevni samoprispevek. Z aktiv-
nostmi bodo pričeli že naslednjo 
pomlad. 

O b le tošn jem kra jevnem 
prazniku so nagradili tudi zaslužne 
občane. Priznanja krajevne skup-
nosti so dobili: pevski zbor, zavod 
dr. Marjana Borštnarja in Mirko 
Donaj. Bronasti znak OF pa Ma-
rija Doberšdc, Stanko Maioni in 
Jože Petek. MG 

Iskanje samega sebe - alkoholizem in mladi 
Ko mladostnik dozoreva, mora opustiti svoj 

dosedanji položaj do avtoritete in vspostaviti v 
skladu z resničnostip nov način povezovanja s 
starši in odraslimi. V isti sapi doživlja odpor in 
potrebo po ljubezni, navdušenje in pobitost, 
težnjo po svobodi in osamljenost, razpelje med 
upanjem in obupom. Zateka se v aktivni ali pa-
sivni protest proti avtoritetam — odraslim. 

Mladotnik išče tudi samega sebe in svojo vlo-
go v družbi. Ni več otrok in ni še odrasel. Oko-
lica seveda greši, če ždi videti v njem otroka ali 
zrelega odraslega. Seveda pa mladostnik doži-
vlja krizo tudi na področju spolnosti. Mlado-
stnik hoče hkrati dvoje, nasprotujoče si! 

Alkoholni opoj je za mladostnika dobesedno 
omama, saj ga zadrži v neresničnem svetu sanj 
in mu seveda s tem onemogoči, da bi stopil v 
r^nično življenje,'se spoprijel z resnim, ustvar-
jalnim delom in se naučU realnega navezovanja 
odnosov z ljudmi. 

Mladega fanta je strah pristopiti k dekletu in 
ji povedati svoja resnična čustva — popije ko-
zarec alkohola {Mjače in že mu je zrasel pogum. 
Enako se pogosto mladim dogaja pred zrelo-
stnim izpitom, pred vsem če od njih kaj zahte-
va. 

Grozljrvo vedenje nastane pri mladostniku, ki 
te kozarce ponavlja, vedno večkrat in večkrat. 
Odrinjeni so od dela, pohajkujejo, lenobni so. 
Opiti fantje se slin^o okrog vsakega dekleta, 
opita dekleta izgubljajo svoj ženski ponos. Ko 
se streznijo, so vsi spet še bolj zaprti vase, še 
bolj sanjavi so in malodušni. 

Mladoletni prestopniki imajo alkohol za veli-
ko vrednoto, z alkoholom sprejemajo medse 
driio«'_ 

Vsi govorimo, da je piija med mladimi vedno 
več. Zakaj je tako? Ali so mladi v negotovosti 
svojega dozorevanja sami krivi? Ne, niso! Mla-
di pijejo zato, ker vidijo starše in se naučijo od 
njih; starši jim dajejo pijačo; na videz morda 

urejena družina je razbita — v njej ni topline. 
V svetu odraslih pri pitju alkohola ni izjem, ko 
stopijo mladi v lokal, pijejo tudi tisti med nji-
mi, ki tega ne bi počeli, samo, da ne bi vzbujali 
pozornosti med vrstniki zaradi nepitja. 

Mladi s pitjem alkohola preganjajo dolgčas, 
osamljenost in notranjo praznino. Mladostniki, 
ki jim starši nudi jo vse, razen odgovornosti do 
dela, ne dajo jim ničesar, razen potrošništva, 
nobene topline, tudi sebe kot človeka ne; taki 
otroci nimaio smisla življenia. zatekajo se v 
omamo, odtujujejo se od resničnosti, i udi pro-
testirajo včasih mladi proti vrednotam, ki jih vsi-
ljuje svet odraslih z uživanjem alkohola, takrat, 
ko niso uspeli v neenakopravni borbi z odrasli-
mi. 

Mirno lahko trdimo, da je v večini primerov 
vzrok pitja alkohola mladih svet odraslih! 

Nujno je pa preprečevati alkoholizem pri mla-
dih, tudi zaradi tega, ker je usodnejši kot pri 
odraslih. Pri mladotniku je alkoholizem hitrej 
ši, hujše posledice, tako telesne kot duševne, 
povzroča in zelo težko ga zdravimo, saj mora-
mo imeti za zdravljenje zdrave temelje v oseb-
nosti, ki jih mladotnik še nima, saj se šele obli-
kuje. 

Omenil sem preprečevanje in kdo lahko naj-
bolje preprečuje — odrasli s pKJzitivnimi vred-
notami, ki jih z dejanji dosledno zasledujejo, z 
vsakodnevnim dokazovanjem tovarištva, prija-
teljstva, solidarnosti, humanizma, z dajanjem 
samega sebe za skupnost, za bodočnost — 
skratka z vsem za čimer teži naša samoupravna 
socialistična družba. 

Le na takšen način se mladi ne bodo več odtu-
jevali v alkoholizem, temveč bodo gradili, 
ustvarjali. In kdaj bomo odrasli storili kaj za 
to? Kdaj bomo storili odločilen korak, da bodo 
naša dejanja vredna zaupanja in posnemanja 
mladih? 

V nadaljevanju bi še prikazal dva primera, pri 
katerih je podobnost z osebami z območja or-
moške in ptujske občine le slučajna: 

Primer 1: H. I. 18 let. Fant je dozoreval v 
urejeni družini, v šoli nikoli ni imel težav. 
Bil je nežen, urejen, tudi stik s starši in 
vzgojitelji je vedno našel. Med sovrstniki je 
bil priljubljen, nikoli pa ni izstopal. Neke 
nedelje sta se starša odpeljala v svojo počit-
niško hiško. Vrnila se nisU, ker sta oba 
umrla v prometni nesreči. Fant je ostal sam. 
V življenju se ni več znašel. Vsak dan je tnl 
v bistrojih, kjer je popival. Sok) je moral 
obesiti na klin, dekleta se zanj več niso zani-
mala, tudi prijateljev več ni imel. Zatekel se 
je k nam, kjer smo mu pomagali. Našli smo 
teto, ki je bila pripravljena mu skupaj z mo-
žem nuditi objekt pcMstovetenja. Fant več ne 
pije alkoholnih {Mjač. Začd je študirati, 
končal je prvo stopnjo fakultete, našel je 
dekle svojih sanj. Srečen je. 

Primer 2: B. B. 17 let. Dekle je odraščalo 
v družini alkoholika, ki je poskrbel le za 
svoje pitje. Mati se za njeno vzgojo ni zani-
mala, saj je nadoknadila moža alkoholika 
na druge nad ne. Dekle je bilo vedno samo. 
Našla si je fanta, ki je'bil bolj podoben nje-
nemu očetu, kot pa človeku, ki je vreden 
ljubezni odraščajočega dekleta. Zapustil jo 
je, kar je normalno običajno. Prijela je za 
kozarec, in teh je bilo vedno več. 

Znašla se je v svetu omame, iz katerega ni 
videla i z h o ^ . Našli so jo pono6 v jarku, 
odpeljali v bolnišnkro. Kk)nila je pred vsak-
danjo obremenitvijo, toda alkoholna oma-
ma' ni bila rešitev. &le po očetovi ozdravitvi 
se je družina spet našla. Dekle se je u^^eSno 
izučila poklica, ki jo je vrsdil, ter zaživela 
ustvarjalno. 
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Likovni amaterji dobili galerijo 
Večkrat poudarjamo zgodovin-

sko in umetniško vrednost Ptuja 
tudi z vizualnega vidika, kajti 
n jegovo podobo so radi 
upodabljali razni ustvarjalci nekoč 
in tako se pogosto usmerjajo da-
nes. Zato so se tukaj radi 
zadrževali tudi likovni umetnik' 
med katerimi so še vedno zelo sve-
ža imena iz preteklosti, zlasti Aloj-
za Kazimirja, njegovega sina 
Luigija, hčerke Elze, ki je bila tudi 
poročena s široko znanim slikar-
jem Janom Oeltjenom. Njegovo 
ime in delo segata že v sodobno 
umetnost, prav tako tudi umetni-
ško delovanje slikarja in likovnega 
pedagoga Janeza Mežana. Med tu-
kaj živečimi sta zelo aktivna zlasti 
oba a k a d e m s k o izobražena 
umetnika: slikar in likovni peda-
gog Albin Lugarič ter kipar in 
restavrator Viktor Gojkovič. 

Razen delovanja omenjenih 
umetnikov so se uveljavljali tudi 
amaterji. Z dejavnostjo prvih in 
drugih se srečujemo v galerijah, 
muzejih, predvsem pa v raznih 
razstaviščih, kajti razstavna dejav^ 
nost se je razširila zlasti v zadnjih 
letih skoraj povsod. Javlja se v 
raznih oblikah, zlasti ljubiteljska 
pa na različnih mestih, ki sicer niso 
vedno najprimernejša za razstave, 
zaradi česar si tudi likovne amater-
ske sekcije ne morejo ustvarjati 
resnejšega razstavnega programa. 

Največkrat ne vedo kje in kako 
dostojno približati publiki celo de-
la, nastala v likovnih kolonijah, ki 
so jih prirejali z velikimi organiza-
cijskimi napori. 

Na Ptuju je ljubiteljska dejav-
nost široko razvita, saj je samo v 
DPD Svoboda zajeto večje število 
različnih sekcij. Ljubiteljska likov-

na dejavnost ima na Ptuju celo 
prek dvajset prizadevnih članov, 
organizacijsko pa razdeljenimi v dve 
sckciji. Rogo/niška deluje posebej. 

čeprav se včasih združujejo 
posamezni člani razstavno ali pa v 
kolonijah s člani Svobodne likovne 
sekcije. Eni in drugi pa nimajo 
nobenega pravega, kaj šele lastne-
ga razstavnega prostora, saj se 
skupinske razstave vseh članov po-
sameznih sekcij težko uresničujejo. 
Ker delujejo organizirano, bi 
morali predstaviti uspehe svojega 
dela skupinsko vsaj enkrat na leto. 
Delali načrte o lastnem razstavnem 
prostoru in imeti svojo galerijsko 
dejavnost, si je bilo doslej 
nemogoče zamišljati. Toda včasih 
se nekatere nepredvidene zadeve 
uredijo slučajno. Tako se je zgodi-
lo povsem nepričakovano, da bodo 

lahko imeli ptujski likovni ama-
terji svojo lastno galerijo, kjer bo-
do uresničevali delovni program 
po svojih močeh in zmogljivostih. 

Namreč, delovna skupnost 
ptujskega TOZDa Elektro je na 
svoji seji, 13. oktobra 1983 skleni-
la, citiram, da Likovni sekciji 
slikarjev amaterjev Ptuj brez-
plačno odstopi transformatorsko 
postajo Ptuj 111 — park. Stavba se 
nahaja na robu parka ob glavni 
vpadnici blizu bencinske črpalke, 
lorej nasproti minoritskega samo-
stana. Njena notranjost sicer nima 
večjih razsežnosti, saj obsega le 
nekaj nad trideset kvadratnih met-
rov, toda dovolj je prostorna, da 
bo lahko služila svojemu namenu, 
zlasti, ker je locirana dovolj cent-
ralno. Ureditev njene notranjščine 
bo mogoča na pomlad (1984), 

kajti odstraniti je potrebno še ne-
kaj aparatur, čeprav transforma-
tor ne deluje že nekaj časa. Tedaj 
bo izvršen tudi prenos, kot je 
navedeno v aktu št. 
IS/SL—2820/83, ki je posredoval 
dne 14. t. m. to nenavadno in pri-
jetno novico. Obenem bo ohranje-
na tudi stavba, ki je ob nastanku 
zaradi namembnosti dobila poseb-
no obliko in po pol stoletja funk-
cionalnosti dobiva tudi svojo 
zgodovinsko vrednost. Zaradi 
obeh faktorjev, predvsem o ugodni 
in koristni spremembi pomembno-
sti in ohranitvi objekta, so vodili 
dosedanji uporabniki dovolj raču-
na. Njim gre vsekakor posebno 
zahvala za preudarno, plemenito 
in humano potezo, ki so jo storili z 
odstopom objekta v kulturne 
namene. Likovnikom je najtežje 
pridobiti funkcionalen prostor, ki 
lahko ustreza odrejenemu namenu. 

Na ta način si bodo lahko ptuj-
ski likovni amaterji uredili svoj 
stalni razstavni prostor, ki bo gale-
rija amaterjev. Tako se bo lahko 
predstavil ptujskemu občinstvu 
marsikateri ljubiteljski ustvarjalec 
skupinsko in samostojno, ne glede 
na to, če pripada organizacijsko 
ptujskima sekcijama ali bo prišel 
razstavljat od drugod. S takim 
programskim pristopom bo galeri-
ja opravljala svoje kulturno po-
slanstvo, obenem pa bo lahko 
dokazovala tudi navzven svojo ak-
tivnost, ki je bila doslej premalo 
vidna, čeprav so bila prizadevanja 
požrtvovalnejših posameznikov 
dovol j velika, toda težko 
uresničljiva prav zaradi pomanjka-
nja stalnega razstavnega prostora. 

Dr. Štefka Cobelj 

Stari trafo — novi prostori, za likovnike. 
(foto: J. Bračič) 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
v Poeiovioni je bila po odhodu 

legije V111 Avgustove nameščena 
legija XIII Geniinae, ki je semkaj 
pris|vla iz Vindonisse. V začetku 
burnega 69 leta so legije v Germa-
iiiji, nezadovoljne z (.laiboni, zako-
niiini vladarjem po Neronovi smr-
ti, oklicalc armadnega ptiveljnika 
legije 1 Miiierviae i/. Germanije In-
Iciior Avla Vitelija za vladarja 
rimskega imperija. Gardne čete pa so po uboju Galbe in njegovega 
posinovljcnca posadile na prestol M. Salvia Othona. Njega so podpirale 
tudi balkanske legije, med njimi tudi poetovionska XIII Gemina, katere, 
armadni poveljnik je bil Vedij Akvil. Po Vitelijevi zmagi je morala XIII 
Gemina kazensko graditi amfiteater v Krenioni in Bononiji (Bologna). 
Mc/ijske čete, ki so ravno tako podpirale Othona in niso hotele priznati 
Viielija, pa so se na posvetu v Akvileji odločile za Vespazijana. Dokončna 
odločiicv o icm pa je bila v garniziji poeotovionske XIII Gemine, avgusta 
leta 69. S tem dogodkom je prišla tudi Poetoviona v anale svetovne 
/godovine. 

Kol poroča sin štabnega člana poetovinonske XIII Gemine, 
zgodovinar Svelonij, so se takrat v garniziji XIII Gemine v Poeiovioni 
zbrali komandni štabi oziroma armadni poveljniki iz Carnunta, Viminacija 
(Koslolac pri Požarevcu) in Burniuma in sposobnega generala Vespazijana 

i/brali za rimskega vladarja. Ta je postal vladar šele po zmagi nad 
Viielijem, decembra leta 69, v letih 69—79, ko je ta vladal, beležimo tudi 
prvi velik gospodarski vzpon v Poeiovioni. O tem nam priča velika obrtno-
manufakturna produkcija, ugotovljena v zadnjih letih v Rabeljčji vasi. Le-
gija XIII Gemina ni bila samo odjemalec te obrtno-manufakturne robe in 
agrokullurnih pridelkov, ampak si je zase od Frama do garnizije zgradila 
tudi vodovod. Za časa cesarja Trajana pa je bila premeščena v Vindobono 
(Dunaj). Po tem je Trajan okoli leta 106 podelil Poeiovioni samoupravne 
pravice oziroma naziv colonia. Iz tega časa poznamo na ozemlju današnje 
Slovenije Ic dve mesii, ki sta bili v rangu kolonije, to je Emona (Ljubljana) 
in še važnejša Poetoviona. 

Del marmorne napisne plošče, kjer se omenja Poetoviona, ki jo je v 
začetku 2. stoletja cesar Trajan povzdignil v kolonijo.' 

B. Jevremov 

KULTURNI 
VEČERI 

V HOTELU 
v ptujskem hotelu Poetovio so 

se odločili, da bodo v prihodnje 
vsaj enkrat v mesecu organizirali v 
svojih prostorih nastop kakšnega 
umetnika. Prvi se je, sicer 
maloštevilnemu občinstvu, v petek 
predstavil igralec zagrebškega teat-
ra Gavella Zeljko Vukmirica z 
monodramo Zgodovina moje 
neumnosti. Za to delo, ki ga je 
sam napisal, režiral, napisal glasbo 
in v njem tudi sam igra, je leta 
1980 v Zemunu prejel zlato odličje 
občinstva, najvišje priznanje za 
monodramo v Jugoslaviji. 

Prijeten večer je zaključil Jože 
Kreže s privlačno glasbo in upati 
je, da se bodo Ptujčani prihodnjih 
prireditev udeležili v večjem števi-
lu. N. D. 

OB ZAKLJUČKU 11. KULTURNIH 
SREČANJ 

Avgust, september in oktober so bili tudi letos me-
seci v katerih smo lahko prisostvovali prireditvam, ki 
jih je pripravila Zveza kulturnih organizacij občine 
Ptuj ob 11. kulturnih srečanjih. V tem obdobju je bi-
lo v Ptuju 14 različnih kulturnih prireditev v organi-
zaci j i Z K O , Mestnega kina, Pokraj inskega muzeja. 
Studijske in ljudske knjižnice, delavsko prosvetnega 
društva Svoboda in Radio Tednika Ptuj. O tem ali so 
organizatorji uspeli p''ipravili program za različne 
okuse in želje morajo presoditi gledalci in poslušalci 
sami. Po obisku sodeč — statistika beleži 11.818 gle-
dalcev in poslušalcev, pa lahko zaključimo, da so bili 
organizatorji z nekaterimi prireditvami več kot uspe-
šni. Pri terh gre zlasti za kino, ki je s predstavami 
, ,Pulj po Pulju 83" pritegnil kar 38(X) gledalcev ali 
prek 230 na eno predstavo. Sledi festival domače za-
bavne glasbe s 3500 ljubitelji valčkov in polk. 

Na razstavi del Kajetana Koviča, Janeza Menarta, 
Toneta Pavčka in Cirila Zlobca ter na literarnem ve-
čeru, ko smo se lahko neposredno srečali z našimi be-
sednimi umetniki je bilo okrog 960 naših občanov. 

383 si jih je ogledalo predstavo lutkovnega gledališča 
iz Ljubljane, ki nam je predstavilo Jurčič-Makarovi-
čevo Kozlovsko sodbo v Višnji gori. Eksperimentalno 
gledališče GLEJ iz Ljubljane je z oderskim delom 
ELA, pritegnilo skupno 332 gledalcev. Baletno glas-
beni večer z Vojkom Vidmarjem, Tomažem Loren-
zom in Igorjem Sajelom je gledalo in poslušalo 226 
Ptujčanom, 220 jih je bilo na predstavi ptujskega gle-
dališča, 214 pa na večeru ljudskih pesmi in glasbil. 
Poleg tega pa so Ptujčani v velikem številu obiskal 
ludi razstavo Bojana Golje — 800, likovno razstavo 
akademskega slikarja Vojka Pogačarja, razstavo 
knjižnih novitet ob mesecu knjige in nastop članov 
gledališča August Cesart.. Varaždina. 

Prireditve so bile letos v različnih prostorih, ki jih je 
v starem delu mesta še veliko neizkoriščenih. Tako 
smo lahko letos obiskovali letni prireditveni prostor, 
gledališče, srednješolsko avlo in razstavni paviljon, 
pa viteško dvorano, klet Bastije in prostore Študijske 
knjižnice. 

mš 

Malo Borštnikovo srečanje kulturni 
dogodek za celotno občino 

Prebivalci občine Slovenska Bi-
strica so se že kar navezali na 
Borštnikova srečanja, predvsem 
pod naslovom Malo Borštnikovo 
srečanje, katerega program že de-
veto leto poteka na območju občine 
Slovenska Bistrica. Za veliko veči-
no prebivalcev občine pa je Malo 
Borštnikovo srečanje tudi edino 
srečanje z vrhunsko slovensko kul-
turo z odrskih desk. Velika dram-
ska, gledališka in druga imena slo-
venskega kulturnega življenja 
stopijo pred občane ,,iz televizij-
skih ekranov" na odrske deske 
njihovega kraja. Doživetje, kakr-
šnega si želi prav vsak pa naj bo iz 
mesta ali vasi in najoddaljenejšega 
zaselka. 

Malo Borštnikovo srečanje je s 
svojo prisotnostjo v občini Sloven-
ska Bistrica pridobilo simpatije 
tako v krajevnih skupnostih kot tu-
di delovnih kolektivih. 

Organizatorja vseh dosedanjih 
srečanj v okviru Malega Borštniko-
vega srečanja sta Kulturna skup-
nost Slovenska Bistrica in odbor 
Borštnikovega srečanja Maribor. 

Pri bistriški Kulturni skupnosti so 
se odločili občanom ponuditi širok 
izbor prireditev in vzporednih 
aktivnosti. Večina je bila ponujena 
občanom brezplačno, medtem ko 
so za zahtevnejše nastope določili 
minimalno vstopnino, saj bi sicer 
prav te morali zaradi velikih stro-
škov odpovedati. 

Z otvoritvijo razstave pod naslo-
vom Dobitniki Borštnikovega 
prstana, ki je bila v soboto, 22. 
oktobra dopoldne v viteški dvorani 
bistriškega gradu, se je uradno pri-

čelo letošnje deveto Malo Borštni-
kovo srečanje v občini Slovenska 
Bistrica. Svečanosti so se udeležili 
številni predstavniki družbenopoli-
tičnega in gospodarskega življenja 
občine in kar je še posebno po-
hvalno, viteško dvorano so povsem 
napolnili najmlajši iz osnovne šole 
ter vojaki bistriške garnizije JLA. 

Na otvoritveni svečanosti so ude-
leženci še posebno prisrčno pozdra-
vili nekatere dobitnike Borštniko-
vega prstana. Med gosti so bili Vida 
Juvanova, Vladoša Simčičeva, 
Slavko Jan in Maks Furjan, ki je 
ob tej priložnosti izvedel tudi mo-
nolog iz Gogoljeve ženitve. Med 
najvidnejšimi gosti pa je bila tudi 
Lidija Sentjurc, ki se je po uvodni 
svečanosti sestala s prisotnimi do-
bitniki Borštnikovega prstana in z 
njimi pokramljala o dosedanjem 
delu na kulturnem področju. 

Vsakoletni osrednji dogodek 
Malega Borštnikovega srečanja na 
območju občine Slovenska Bistrica 
pa je Partizanski miting. Letos je 
bil v domu kulture v Crešnjevcu, 
kjer je bilo v soboto, 22. oktobra 
popoldne kar preveč tesno, saj jih 
je moralo veliko program spremlja-
ti kar pred vrati doma. Takšnemu 
zanimanju pa se ni čuditi, saj so v 
ta kraj prvič prispeli igralci Gledali-
šča ljudske vstaje iz Maribora, ki so 
se obiskovalcem predstavili z zani-
mivim programom. Med gosti so 
bili Vojo Soldatovič, Iva Leskovec, 
Angela Jankova, Anica Vebletova 
in Jože Zupan. S posebnim navdu-

šenjem pa so med gosli pozdravili 
nekdanjega igralca pravega parti-
zanskega gledališča v času NOB, 
Jožeta Zupana. S posebnim zani-
manjem so prisluhnili tudi izvaja-
njem Marjana Bačka in Janeza 
Klasinca ter že kar stalnega gosta iz 
SR Hrvatske Mladena Šermenta. 
Glasbeni del pa so prispevali pevka 
Alenka Pinterič in orkester garnizi-
je JLA iz Maribora. 

Pri tem je treba posebej pohvaliti 
organizatorje tako kulturno skup-
nost kot tudi domačine iz KS Čre-
šnjcvec, ki so gostom pripravili lep 
sprejem. Tudi kraj je bil svečano 
okrašen, gostom in tudi vsem obi-
skovalcem pa so postregli, po že 
tradicionalnem običaju s partizan-
skim golažem, pečenimi kostanji, 
domačim kruhom in zaseko. Po-
trebno je poudariti, da so bile, 
kljub stabilizacijskim časom, vse 
pripravljene jedi zastonj, za kar so 
poskrbele pridne gospodinje iz Cre-
šnjevca in okolice, mladi pa so na-
brali kostanje. 

Orkester mariborske garnizije je 
ob zaključku svečanosti poskrbel, 
da so se lahko ob hladnem večeru 
zavrteli tako mladi in starejši pari. 

Prireditev Gledališče ljudske 
vstaje so v nedeljo, 23. oktobra po-
novili v domu Dr. Jožeta Potrča v 
Poljčanah. V naslednjih dneh, do 
29. oktobra, ko je bilo Malo Boršt-
nikovo srečanje zaključeno, pa so 
se v številnih krajih bistriške občine 
zvrstile kulturne prireditve in sreča-
nja z gledališčniki. O njih bomo 
poročali v naslednji številki. 

Viktor Horvat 

Velike začetnice pri večbesednih 
poimenovanjih 

S skupščine mesta Ljubljana smo prejeli: »V 
skupščinskih poročilih in zapisnikih imamo težave z 
veliko začetnico pri imenih zborov, odborov in po-
dobno. Drugo: Ali je bolje pisati Odbor za družbe-
nopolitični sistem pri Družbenopolit ičnim zboru ali 
pa morda Odbor za družbenopolit ični sistem 
Družbenopolitičnega zbora? — Z odgovorom ne 
boste ustregli samo nam, temveč marsikateri stro-
kovni službi skupščin samoupravnih interesnih 
skupnosti in skupščin družbenopolitičnih skupnos-
ti.« 

Najprej o začetnici pri zvezah večbesednih po-
imenovanj. Večbesedna poimenovanja so lahko 
občna ali lastna: občna označujejo vrsto reči, lastna 
pa so imena posamezne take reči določene vrste. 
Moramo se torej zavedati kaj imamo v mislih — ali 
ime za posamezno iz vrste enakega ali pa naziv za en 
ali več primerkov iz vrste enakega: v prvem primeru 
pišemo glasovno sicer enako večbesedno poime-
novanje z veliko začetnico, v drugem pa z malo. 
Ravnamo torej enako kot pri večbesednih poime-
novanjih. ki ohran ja jo svojo začetnico, veliko ali 
malo. tudi v medsebojnih zvezah. Za primer vz-
emimo besede kovač, dolina (občni imeni) in Kovač. 
Dolina (lastni imeni). Iz teh besed se da jo napraviti 
občno- ali lastnoimenske besedne zveze, lahko pa 
tudi mešane, npr. kovač iz doline — Kovač iz Doline 
— kovač iz Doline — Kovač iz doline. 

In sedaj k Vašim primerom: Ce pišete »zbor kra-
jevnih skupnosti skupščine občine«, to pomeni, da 
>se zberejo krajevne skupnosti v okviru občinske 
skupščine<. Pisava »Zbor krajevnih skupnosti 
Skupščine občine te in tc« pa pove, d a j e to uradno 
ime določenih teles, namreč »Zbor krajevnih 
skupnosti« in »Skupščina občine te in te. »Zbor 
občin Skupščine mesta Ljubljana« pove. da gre za 
zvezo dveh imen teles, namreč za »Zbor občin 
Ljubljane« pri »Skupščini mesta Ljubljane«. Ce bi 
tu prvo besedo pisali z malo, bi to pomenilo, da >se 
bodo zbrale občine pri Skupščini mesta Ljubljane<, 
če bi pisali z malo tudi besedo skupščina, pa bi to 
pt>menilo, da gre za >neko ljubljansko mestno 
skupščino<. 

Enako je z besedo odbori podobnih zvezah: Ce so 

to imena posameznih teles ali organov, jih pišemo z 
veliko začetnico, če pa so le izrazi za vrste organov, 
jih pišemo seveda z malo. V zvezi »Odbor za druž-
benoekonomski razvoj pri Zboru občin Skupščine 
mesta Ljubljane« imamo opraviti s trerni imeni 
organov, zato jih pišemo z veliko, sicer pa bi šlo le za 
x)imenovanja enot treh vrst organov, tj. povedano 
:)i bilo, da gre za >neki odbor< (lahko bi jih bilo tudi 
več) pri >nekem zboru<, in sicer pri >ljubljanski 
mestni skupščini<. Možnost prestave v dvojino ali 
množino takih poimenovanj nam pove, da gre za 
občna poimenovanja, ta pa seveda pišemo z malo 
začetnico. Na občnoimenskost kaže tudi pretvorba 
tipa skupščina mesta Ljubljane — ljubljanska mestna 
skupščina. Lastnih imen ne moremo tako pretvar-
jati. 

Iz povedanega se tudi vidi. da namesto zveze 
samostalnik -I- samostalnik v rodilniku ednine raje 
rabimo zvezo pridevnik iz samostalnika v rodilniku 
-I- samostalnik, tj. namesto »skupščina mesta 
Ljubljane« raje »ljubljanskamestnaskup^tina«. ipd. 
velja za »zbor občine« namesto »občinski zbor<( ipd. 
Ne da pa se rabiti tak pridevnik iz samostalnika v 
rodilniku. ko je rodilniški samostalnik v množini: 
namesto »zbor občin« ne moremo reči »občinski 
zbor«. 

Lažja od nepredložne rodilniške je predložna 
mestniška zveza, torej bolje »Odbor za X pri druž-
benopolitičnem zboru« kot »Odbor za X 
družbenopolitičnega zbora«. 

Veseli bomo. če smo Vam s povedanim kaj po-
magali. Tudi sami pač veste, da se zapletene stvari ne 
dajo reševati enostavno, ampak le s t rudom. Naš 
pregovor to pove z besedami, da »se brez muje še 
čevelj ne obuje«. 

Morebitne predloge, kritike in opozorila v zvezi s 
slovenščino v javni rabi pošiljajte na naslov: JEZI-
• ;OVNO RAZSODIŠČE, Republiška konferenca 
SZDL Slovenije. Ljubljana. Komenskega 7. 

Dan prosvetnih delavcev v Ormožu 
Prejšnji teden so učitelji ormoške občine imeli svoj dan prosvetnih 

delavcev, ki je bil posvečen predvsem gmotnemu položaju vzgoje in izo-
braževanja. Problemi so podobni kot v drugih manj razvitih občinah. 
Učitelji so tudi zahtevali enotno vrednotenje dela v vsej Sloveniji, saj mo-
rajo vsi izvajati enak učni program. Prav zaradi tega je potrebna tudi ve-
čja solidarnost med vsemi občinami v SRS. Opozorili so tudi na slab od-
nos uporabnikov do izobraževanja in vzgoje v sami občini. 
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URE, KI NAM MERIJO ČAS 
S posodobitvijo tehnoloških 

procesov in napredka, vsak človek 
stremi za tem, da je tudi s časom 
na tekočem. V današnjem in-
tenzivnem tempu življenja vedno 
in povsod moramo biti na tekočem 
s časom, saj nam ga po večini 
odmerjajo drugi tako, da nam ga 
ie malo ostaja na -razpolago za 
osebna opravila in razvedrilo. * 

Ze nekaj generacij nazaj 
uporabljamo za merjenje časa uro, 
človek pa vse bolj svoja hotenja 
podreja času, ki mu ga odmerja 
ura. Veliko jih poznamo; od 
sončnih ur, merjenja časa s 
pomočjo vode, peščenih ur, 
pozneje in s časom skozi več stole-
tij so se tehnološki postopki 
razvijali do takšnih nivojev, ki jih 
danes še pozuciuio: (kmečke sten-
ske ure z verigami in utežmi). Po 
izumitvi peresa so pričeli okrog le-
ta 1700 izdelovati ure na peresno 
navijanje, te so še sedaj v uporabi. 

Kot vsak mehanizem in sistem 
čez določen čas odpove, ali se 
nekateri deli obrabijo, zato jih je 
treba zamenjati ali popraviti. 
Precizni mehanizmi ur zahtevajo 
strokovno usposobljenost ljudi, ki 
se ukvarjajo s popravili ur. Vedno 
manj jih je< nekaj v družbenih 
organizacijah in tudi nekaj zaseb-
nih obrtnikov, ki se ukvarjano s 
tem zahtevnim delom, s popravi-
lom vseh vrst ur od najmanjših do 
najmodernejših z zelo zapletenimi 
mehanizmi. 

Za obisk pri samostojnem urarju 
Zeljku Božiču pri Lenartu v 
Slovenskih goricah sem se odločil 
zaradi tega, ker sem v enem izmed 
občil javnega obveščanja prebral 
oglas, da razširja svojo dejavnost 
na popravila in adaptacijo stolpnih 
in cerkvenih ur. 
Zelo malo je takšnih mojstrov, ki 

se ukvarjajo s popravili stolpnih ur 

in zato m e j e zanimalo, zakaj se je 
lov. Božič odločil za takšno dejav-
nost. Obiska! sem ga v njegovi 
delavnici na Cmiireški 32 v Lenar-
tu. O svojem delu, o problemih v 
obrti, o željah in načrtih mi je 
odgovoril tako kol jih vidi in sc 
siečuje z njimi. Zelje pa so njegovi 
načrti o razširitvi svoje dejavnosti. 
,,Za poklic urarja sem se odločil 

naključno, saj sem po težji telesni 
poškodbi in po mnenju zdravnikov 
iincl na i/biro samo poklice / lažji-
mi fi/ičnimi napori. Med poklici 
optika, krojača, urarja sem se 
odločil /a slednjega. V začetku 
scni poklic urarja opravljal, ker 
pač nisem imel druge izbire. 

kasneje me je delo pričelo zanimali 
in sem ga opravljal z vse večjini 
veseljem. Svoj poklic opravljam že 
od leta 1980, izučil sem se ga pri 
zasebnem obrtniku Josipu Grab-
narju v Mariboru. Delo sem 

opia\ijal v njegovi delavnici do 
njegove smrli 1978, in si tako 
pridobil poircbno prakso zit samo-
stojno obrl. 

Verjel no se boste vprašali zakaj 
se nisem z.aposlii v družbenem 
sektorju? Takoj po odsluženem 
vojaškem roku sem sc res zap(.)slii 
v podjetju, vendar je bil osebni 
dohodek ni/ek, v družini pa drugih 
doliodkov ni bilo, /lUo sem se 
odU)čil za samostojno obrl. Iskal 
sem lokal za delo v Mariboru, ker 
ga nisem našel drugje kot v Lenar-
lu, sem pričel delali tukaj. Ni mi 
žal, saj edini urar na območju, ki 
/ajcma Slovenske gorice in dela 
Ponuirja. Dela imam dovolj, saj 

o b m o č j e , ki ga z a j e m a m sii m a j h -
no. LIrarska ob r l počas i , venda r 
\ / l i a j n o i / imi i r a . D e j a v n i k o v , ki 
lo p o \ / r o č a j o in p o s p e š u j e j o je 
več. ( M o j c o s e b n o m n e n j e ) . I / r ed -
no s laba /a i i i ie res i ranos t mlad ih 

za ta poklic, po drugi strani obsta-
jajo ovire, ziiradi kalerih obrtnik 
ne more v/eti v uk mlajšega "člove-
ka. 

— Usmerjeno izobraževanje, — 
kajti vsak učenec, ki konča usmer-
jeno izobraževanje ima zagotovlje-
no KV delovno mesto in temu pri-
meren osebni dohodek brez prakti-
čne učne dobe.. Tako zaposlen KV 
delavec brez prakse kljub svojemu 
irudu in delu, z delom, ki ga /ah-
leva poklic ne upravičuje osebnega 
dohodka, ki mu je zakonsko 
zagotovljen. 

— Družbene da ja tve in 
obveznosti (socialno zavarov. 
pokojninsko zavarovanje, davki in 
vse ostale družbene prispevke) teh 
vsakdo ne zmore in toliko ne 
zasluži, posebno ne mlad človek, ki 
konča usmerjeno izobraževanje. 

— Na drugi strani pa tudi nabava 
materiala, orodja in strojev ni tako 
poceni. Nabavljali jih moramo 
večinoma v tujini iz uvoza, ker jih 
pri nas praktično ni. Ur pa ne 
moremo popravljati za devize. 

— Tudi nezaupljivost strank 
zaradi nepoznavanja poklica in 
samega dela (zamenjava slabših de-
lov itd.) skratka, da smo nepošteni 
do njih (10 je mišljeno za vse obrtne 
storitve, ne samo urarje). To nam 
obrlnikom uničuje dober glas in 
ugled dobrega delavca. Vse to so 
osnovni-in glavni vzroki, da tudi 
urarski poklic izumira. 

Za razširitev obrti, adaptacije in 
popravila cerkvenih in stolpnih ur 
sem se odločil predvsem zaradi 
lega, ker velikokrat vidim lepo 
urejene zvonike, le ure so ostale 
ncpopravljene in zanemarjene. Z 
adaptacijo in popravilom tudi tega 
dela cerkvenega stolpa (tudi drugi 
stolpi) bi dobila tudi KS v celoti 
lepši videz. Kot drugo je tudi zaslu-
žek boljši in do takšnih nadomest-
nih delov se lažje pride na doma-
čem tržišču." 

Tako mi je o stari in vendar tako 
potrebni urarski obrti, ki počasi in 
vztrajno izumira, pripovedoval 
samostojni obrtnik Zeljko Božič. 
Vzroki so znani zakaj je tako, pa se 
vendar ne da nič pomagati! 

Veliko želja ima 28-letni Zeljko, 
toda, če se mu bodo uresničile, tega 
še ne ve. 

Besedilo in posnetek: Viki Par 

Željko Božič med delom v svoji delavnici. 

Realno načrtovanje in izvrševanje 
zadanih nalog temeljna opredelitev 

00 ZSMS Sestrže 
v mesecu septembru je imela OO ZSMS Sestrže 

volilno-programsko konferenco, na kateri so izvolili 
novo vodstvo OO ZSMS Sestrže, ki bo vodilo 
mladinsko organizacijo za dobo enega leta. Prav tako 
so pregledali delo v enoletnem obdobju, seveda tudi 
spregovorili o nalogah, ki jih bo potrebno še postaviti 
v letošnjem letu. Iz poročil je bilo razvidno, da so bi-
le zadane naloge dokaj dobro realizirane, kar pa je 
bilo tudi odvisno od plana,, ki je bil napreden in pa 
seveda narejen v okviru zmožnosti mladih v Sestržah. 

Prav v tem času se aktivnosti neprekinjeno 
nadaljujejo. Tako so bile razprave usmerjene v 
reorganizacijo mladinske organizacije, prav tako ima 
mladina Sestrž za postoriti še nekatere naloge, na j jih 
omenim samo nekaj: počastitev spomina padlim, 
počastitev 29. novembra, dneva republike, prav tako 
pa že tečejo priprave za izdajo glasila in tiska 
koledarjev ob novem letu, o zaključku starega leta, ki 
bi ga naj mladina organizirala skupaj s starejšimi 
vaščani Sestrž, kot je že to običaj nekaj let nazaj. V 
jesenskem delu pa bomo tudi organizirali lokalne 
delovne akcije, ki jih uspešno izvaja LMDB ,,Miran 
Sagadin", ki deluje v okviru OO ZSMS Sestrže. Za 
večje lokalne akcije, ki so se že in se še bodo v bodo-
če izvajale, je velikokrat potrebna tudi finančna 
pomoč, vendar pri tem mladi velikokrat najdejo 
,,zavetišče" pri starejših vaščanih Sestrž, ki podpira-

j o delo in aktivnost mladine v svoji sredini in ga tudi 
cenijo. Prav tako pa se že sedaj razmišlja o planu de-
la za leto 1984, z namenom, da bo čim realnejši in tu-
di aktualen. 

Nalog do konca leta je še dovolj, tu pa je tudi ne-
kaj najaktualnejših, ki zadevajo predvsem mladinsko 
organizacijo in mlado generacijo nasploh. 
Reorganizacija mladinske organizacije bi naj pome-
nila zagotovili frontnost, množičnost, večjo širšo 
idejno in politično enotnost, da pa bo prišlo to s 
papirja v prakso, bo potrebno veliko prizadevanj in 
aktivnosti mladih. Nalog, tako mladinskih, kot tudi 
nalog, ki jih imajo ostale DPO je dovolj. 

Prav tako bo potrebno realizirati sklepe iz skupne-
ga zasedanja vseh mladinskih organizacij v KS 
Majšperk, ki ga je organizirala OO ZK Majšperk. 
Potrebno bo tudi doseči idejno in politično enotnost 
vseh DPO, kajti v kolikor odpove v tej organizacij-
ski verigi en ,,člen", bomo zopet v začetnem stanju. 
Vsak mladinec bi se moral zavedati, da se aktivnost 
ne konča na sestanku, ampak da je sestanek dogovor 
za najoptimalnejšo rešitev in izvršitev zadane naloge 
in da je to začetna faza dela. 

Sicer pa je mladina voljna delati, kar je že veliko-
krat izrekla in tudi v praksi dokazala s prostovoljnim 
delom, da mlade roke lahko veliko naredijo. Vendar 
potrebuje tudi širšo moralno pomoč, vzgled m vzor, 
to pa lahko dobi samo od starejših. Zato je tudi ob-
veznost starejše generacije, da ne stoji ob strani. 
Namreč, če povzamem misli, ki jih je izrekel tov. Ti-
to: ,,Mladino bomo imeli takšno kakršno si bomo 
vzgojili." Ta naloga, pa leži na ramenih starejše 
generacije. 

Branko Beranič 

Le tebi dnevnik zaupam... 
tebe. No, če bom pisala le o svo-
jem razmišljanju, mi bo noč pre-
kratka. Pisala bom raje o današ-
njem prijetnem popoldnevu. 

Stala sem ob oknu, ko sem 
zasHšala brnenje avtomatika. To 
je ljubljenec moje stare mame, ko 
s e j e treba peljati, ko g a j e treba 
očistiti, pa na žalost moj. Toda, na 
njem je sedel oček. Prišel je, da bi 
videl, kako se kaj imamo. BiFa sem 
ga vesela. Oh. kako bi bilo prijet-
no, če bi povedal kakšno zanimivo 
zgodbo iz svojega delovnega živ-
ljenja, sem pomislila. In res, po 
kosilu sem ga pregovorila, da nam 
je pripiivedoval: 

»Btl sem delovodja na Dravi in 
se srečeval z delavct, ki so mnogi 
pili. Bili so zares problematični. 
Ze zjutraj so se primajali pijani kot 
kura, če jo udariš po glavi. Sli-
vovko so skrili v mešalec ali pa so 
imeli termovko s kavo, le d a j e bila 
v njej tavžent roža. namesto kave. 
Zraven tega pa so bili .še stalni 
gosti bližnjega bifeja. Imeli so_pa 
vedno sreŠo.« je nadaljeval: »di-
rektor jih "nikdar m dobil ob po-
pivanju!« 

»Nekega dne pa pride stari 
prijatelj, ki" ga je rad vreza) po 
ptujsko, še raje na snil »špricar« in 

pravi: »Hodi ali negi Juža, grema 
na špricar!« 

Razložil sem mu, da ne hodim 
med delom pit, toda uspelo mu je, 
da m e j e omehčal: »Hodi ali negi 
Juža se veš ke ne tu, k i j e direktor 
duma. Grema s picikloma gorta k 
Zupančički!« 

No tako sva se odpeljala. 
Bližala sva se h gostilni, ko je kot 
nalašč prišel mimo direktor. Pri-
jatelj Franc ga ni videl, jaz pa sem 
ga mahnil kar mimo gostilne, ne 
da bi me opazil. Upal sem, da bo 
Franc molčal. Teda j paje, zaklical 
za m.enoj: »E hodi nekam Juža, ja 
ke si pje pozaba, da se tu notri 
zavije? Juža, počaki, vstavi. 

Vztrajno sem. čisto rdeč, peljal 
naprej, ko je direktor zaklical: 
»Vas kliče! No. kako m e j e Franc 
pošteno spravil v zadrego.« 

Veselo razpoloženi smo ga po-
slušali naprej: »Tako sem šel prvič 
in zadnjič med službo pit. pa še 
takrat sem srečal direktorja!« 

Doživeto zgodbo sem zaupala 
dnevnik tebi. z upanjem, da mi bo 
ostalo v spominu, da me boš 
razumel in molčal. 

.Alenka Zaje. Gra jena 

O AI\!^AMBLU 
»ŠTIRJE KOVAČI" 

Čeprav je od 14. festivala domače zabavne glasbe Ptuj 83 preteklo že 
dva meseca, še vedno velja, da je bil to eden najboljših festivalov po 
kakovosti. To organizatorjem prav gotovo daje spodbudo, da se lahko 
pripravijo na petnajstega. 

Letos smo lahko na festivalu poslušali tudi ansambel ŠTIRIH 
KOVACEV, ki je bolj redko gost na ptujskem območju, zato pa ansam-
bel bolj poznamo iz T V in radijskih oddaj. Da bi fante, ki imajo res 
kovaško voljo do igranja, pobliže spoznal, sem povprašal Franca 
Segovca, kaj meni o letošnjem ptujskem festivalu. Takole je dejal: 

, ,Najprej bi dal priznanje Radio-Tedniku, k i j e res izredni organiza-
tor lega tradicionalnega festivala, saj bi težko našli tako dobre organiza-
cije kje drugje v Sloveniji. Tudi v ptujskem občinstvu vidim posebno 
zanimanje za to glasbeno zvrst. Na prireditvenem prostoru se zberejo stati 
in mladi, ki z navdušenim ploskanjem dajejo priznanje ansamblom in 
izkazujejo židano voljo ob tej naši slovenski glasbi. Člane ansamblov 
sprejemajo kot svoje, skratka, čudoviti ljudje so, da bi človek kar ostal 
med nj imi." 

Poznamo vas, tov. Segovc kot izkušenega glasbenika, saj boste čez 
nekaj let praznovali 30-letnico uspešnega dela vašega ansambla, zato bi 
nas zanimalo, kaj menite o kakovosti nastopajočih na ptujskem festivalu, 
zlasti še mlajših ansamblov? 

,,Vsak začetek je težak, potrebno je veliko delati, se odpovedovati 
marsičemu. Večina mladih je to popolnoma dojela, zato tudi kakovost 
njihove glasbe. Prav ti in taki mladi so potrebni vsem nam, da nas bodo 
/itmenjali in obdržali našo domačo glasbo, ki je del življenja našega 
človeka, saj človek ob prijetni glasbi pozabi na vsakodnevne skrbi in mu 
daje spodbudo z^ delo." 

Za konec še vprašanje, ali še načrtujete kakšno gostovanje na našem 
območju? 

-,,Prav gotovo na festivalu pa tudi na kaki drugi prireditvi, če nam bo 
le dopuščal-čas in zdravje. Res, veselje je igrati veselim l judem." 

Prav je, da ob tem še predstavimo člane ansambla. Harmoniko 
razleguje Franc Segov, ki je tudi voja ansambla, v klarinet piha Polde 
Kiajnc, s trobento mu pomaga Viktor Vrhovnik, ki je tudi humorist, s 
kitaro jih spremlja Jože Steharnik, z baritonom pa končuje Viktor Brez-
nik, poje pa Tine Lakovšek. Da ne bi bili samo kovači, se jinj je pridru-
žila tudi kovačica, pevka Hermina Segovc. 

Vodja ansambla je še tudi povedal, da letos 26. novembra odpotu-
jejo čez lužo v Kanado, kjer bodo igrali našim rojakom. Verjetno jim 
bodo zapeli svojo že staro pesem o padlem Pohorskem bataljonu, v njej 
se spominjajo, kako je padel oče Šarh in imen drugih naših junakov. 

Naj jim ob koncu zaželimo mnogo nadaljnjih uspehov in članom 
ansambla tudi zdravja, da se bomo še srečali na priredhvi, ko nam bodo 
ogreli srca. Franc Drobnič 

TELEFON TUDI V ODROČNA NASELJA 
V občini Slovenska Bistrica uspešno širijo tudi telefonsko omrežje. 

Tako že nekaj let zapored, zdaj v enem, drugič v drugem kraju na raznih 
slovesnostih, predvsem ob krajevnih praznikih, s ponosom predajajo 
svojemu namenu tudi novo telefonsko napeljavo. Ob tem je treba 
poudariti, da so v vseh krajih naročniki novih telefonskih številk napravili 
veliko število prostovoljnih delovnih ur pa tudi denarni prispevki niso bili 
mali. 

Letos bodo telefonske pridobitve veseli naročniki iz naslednjih 
krajev: Vrhole, Preloge, Devina, Kovača vas, Sentovec, Kostanjevec, 
Visole, Ritoznoj in Klopce. Skupna investicija bo veljala okoli 40 
milijonov dinarjev, vsak naročnik pa bo prispeval po 50.000 din. Za 
zgraditev telefonskega omrežja v štirih mestnih KS Slovenska Bistrica bo 
del sredstev prispevala vsaka krajevna skupnost, del pa bodo namenili iz 
krajevnega programa mestnih KS. Viktor Horvat 

Danes je sreda. Spet je mi-
nil en dan, ne da bi vedela 
kdaj. Pa vendar bom to čez mno-
ga leta obžalovala. Zaka j ga 
nisem bolje izkoristila, se bom 
spraševala. M o r d a se bom spom-
nila te, takrat dal jne srede. Ce mi 
pa ne bo ostala v spominu, bom 
pobrskala po stari šari na pod-
strešju prepleteni s pajčevino in 
poiskala zvežčič, za katerega bom 
vedela le jaz. V njem bodo zapi-
sani moji doživljaji, ki jih bo vsa 
leta prebiral le čas. Vem, da sem 
lahko brez skrbi, saj on bo ostal. 
Odprla ga bom in v njem zagle-
dala te vrstice, ki jih bom zdaj 
zapisala. Starka s sivimi lasmi, 
naočniki in tresočimi rokami, 
bom brala: 

Za danes ne bi mogla reči, d a j e 
kakšen poseben dan. Dan, kot 
vsak drug. Toda zakaj se ne bo 
nikoli več vrnil, četudi je bil še 
taKO navaden m preprost? Prav-
zaprav ne vem. Ce bom začela 
razmišljati, bom vedno prišla do 
zaključka: tako je pač na svetu. Te 
besede so tako preproste, po po-
menu pa težko razumljive. Zato 
moramo vsak dan docela izkoris-
titi. kot pravi moja mamica. Dan 
mora nekaj koristnega dobiti od 

gorenje iščemo 
Gorenje SOZD prireja od 22. 10. do 5. 11. 83 
v Rdeči dvorani v Titovem Velenju 
že tradicionalni hišni sejem '83 , 
na katerem bomo del razstave namenili drobnemu 
gospodarstvu. 

Razstavili bomo sestavne dele, 
ki jih danes uvažamo, za katere pa vemo, 
da jih že izdelujemo v Jugoslaviji oziroma bi jih lahko 
izdelovali v Jugoslaviji. 

Na tem področju želimo čim bolj angažirati naše 
drobno gospodarstvo, 
zato vabimo vse zainteresirane k sodelovanju. 

Obiščite nas — ponuja se vam priložnost za razširitev 
vašega proizvodnega programa. 

gorenje 
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42. nadaljevanje 

Tolažbo za umrlim očetom je Igor iskal pri 
prijatelju profesorju, ki je bil v tem smislu filozofsko 
poglobljen. Mnogo sta razpravljala o vojskovanjih 
nasploh in profesor se je strinjal z Igorjevim 
mnenjem, ki se mu je vtisnilo in zakoreninilo v srcu 
že v fantovski dobi v prvi svetovni vojni, ko je 
prizadet zaradi očetove odsotnosti in strahu zanj 
veliko razmišljal o nesmiselnosti vojskovanja in 
načrtnega pobijanja ljudi . . . 

Človek si domišlja, da je pametno bitje in vendar 
počenja nesmiselno si nasprotujoča dejanja. Najprej 
se trudimo, da bi rodili otroka zdravega, vlagamo 
mnogo truda, da bi ga zdravega ohranili in vzgojili. 
Ko pa nastopi vojno stanje, kakor da bi na mah vse 
pozabili in spremenili bistvo svojega gledanja na 
življenje. Brez odpora pristanemo, oziroma se 
vdamo, da nam vladavina vsili poslušnost, da se brez 
aktivnega nasprotovanja odpravimo z lastnimi sinovi 
v bojne vrste predani misli, da bomo umirali za nekaj 
zvišenega, kar pa je v resnici vsiljeno in nesmiselno. 
Ce bi bilo dovoljeno vsakomur svobodno odločati o 
lastni usodi, bi verjetno redkokdo prijel za orožje in 
vojne bi ne bile mogoče. Vojskovanje je najbolj 
izrazito nasilje nad človekom . . . 

Ko so požgali trško graščino in z n jo tudi bolniške 
prostore, sta Janez in Igor v izpraznjeni hiši na 
lepoški strani trga uredila novo zasilno bolnišnico v 
zelo skrčenem obsegu. Le toliko,- da sta mogla v 
najnujnejših primerih nuditi zdravniško pomoč, 
obenem pa tudi zato, da sta obdržala možnost vsaj za 
krajši čas kot bolnika prikriti koga, ki je kakorkoli 
zabredel v težave, da bi ga sovražnik dobil v svoje 
roke. Tudi ta majhna bolnišnica je bila na zunaj 
strogo civilna bolnišnica in med bolniki so 
prevladovale starejše kmečke ženice. 

Najtežja preizkušnja Igorjeve zmogljivosti je 
nastopila v tistih dneh, ko se je po italijanski 
kapitulaciji razplamtela bratomorna bitka z 
belogardističnimi oddelki, ki so se zabarikadirali v 
starodavni graščini sredi gozdov na prelazni točki 
med Malo in Veliko goro ob glavni cesti, ki vodi po 
medgorski dolini. Trdi in krvavi boji so trajali 
domala tri dni, dokler z italijanskimi topovi niso 
razbili obzidja. 

Ves čas bojev so privažali številne ranjence v 
začasno Bukovško bolnišnico, ki je bila skrita pod 
Veliko goro. Včasih je bilo treba delati dan in noč. 
Nekateri ranjene^ so morali umreti brez potrebne 
pomoči, ker zasilna bolnišnica ni bila opremljena za 
večje kirurške posege. Nekatere ranjence pa so 
pripeljali tudi s preveliko zakasnitvijo. 

Oba zdravnika sta imela polne roke dela. Le malo 
je ostajalo časa, ki sta ga mogla uporabiti za kratek 
oddih. Prenašanje ranjencev je bila sila težka naloga. 
Po strmih gozdnih poteh in slabo izvoženih kolovozih 
je to bil velik napor. Bila je potrebna večja skupina 
ljudi, da so se pri tako napornem opravilu lahko 
menjavali. Le nekaj časa v medvladnju po italijanski 
kapitulaciji je bilo možno uporabljati boljše ceste. 

Ko je nemška vojska začela zasedati ozemlja, ki so 
jih Italijani po kapitulaciji izpraznili, so povsod 
nastopali najkruteje. Mnogo ljudi se je iz strahu pred 
esesovskimi krutostmi umaknilo v gorske gozdove k 
partizanom. Tudi večji del ranjencev in lažjih 
bolnikov so z mlajšimi zdravniki umaknili v gozdove 
na greben Velike gore. Vseh ni bilo mogoče 
premestiti in tako sta doktor Jariez in Igor ostala v 
dolini. 

Da bi bilo čim manj sumljivo, sta za evakuacijo 
neprimerni del bolnikov ponovno preselila nazaj v tr-
ško bolnišnico. Odločila sta se tam dočakati novo 
okupacijo, češ lažje bo obstati v trgu ob glavni cesti, 
nego na sumljivem kraju v vasi pod gozdom s 
pripravljenim zagovorom: kar je bilo partizanskega, 
se je umaknilo neznanokam^ za oskrbovanje civilnega 
prebivalstva pa sva slej ko prej bila zadolžena midva. 
Taka utemeljitev je končno tudi obveljala, ko so pri-
šli gestapovci pregledat bolnišnico. 

V krajših ali daljših časovnih zamahih so se od ča-
sa do časa pojavljali znaki, da gre druga svetovna 
vojna k svojemu koncu. Kadarkoli je zavladala večja 
stiska, vselej je Geobelsova propaganda vrgla — kot 
lačnim psom oglodane kosti — novice o nekakšnem 
novem čudežnem orožju, ki da bo kot deus ex machi-
na na mah zavrl prepotentni nasprotnikov vojaški 
stroj. Ko so jate velikih letečih trdnjav postajale 
vedno večje in pogostejše, so razširili govorice o 
čudežnih umetnih meglah, ki da jih pripravlja strate-
ška znanost in ki bodo kot nekakšna nevidna zavesa 
obvisele v zraku, trenutno prekinile delovanje letal-
skih motorjev, da se bodo letala kot kamenje sesula 
na tla s smrtonosnim tovorom vred, preden bi doseg-
la svoje cilje. Preplašeno ljudstvo, ki se je počasi za-
čelo zavedati svoje zablode, se je oklepalo vsake še 
tako brezupne bilke. Tudi z nečem podobnim kot je 
atomska bomba, so večkrat grozili. Res so pri-
pravljali nekaj podobnega, toda neizprosni čas in z 
njim poraz sta jih prehitela. 

Po veliki angloameriški vojaški invaziji na vzhodni 
obali francoskega Atlantika in po prodiranju 
mogočne in neizmerno razsežne vzhodne fronte, se je 
napihnjeni nemški rajh, tudi na znotraj razrušen, 
razkrojen in sestradan, vidno krčil in sramotno zapa-
dal v agonijo smrtnozadete razbesnele krvoločne in 
pohlepne zveri. 

Igor se je bal maščevalnosti propadajočega 
sovražnika, ki je bil še vedno dovolj močan, da je 
lahko pobijal, kar mu je bilo napoti. Izogibal se je 
javnosti, prikrival se je v predmestju ali pa kje na va-
•si. Zadnje dni pa se je umaknil v glavno pokrajinsko 
mesto, kjer se je lažje prikril pri prijateljih. 

Končno se je razširila vest, da so si nacistične 
glavešine v gorečem Berlinu sodile same. Tudi 
na j s t r a šne j ša zver v človekovi zgodovini 
Adolf Hitler je obračunal sam s seboj. Baje so 
zvesti pajdaši truplo polili z bencinom in ga 
zažgali, da bi zmagovalcem prikrili telesne o,stanke, 
ali pa so jih v praznem upanju skrili pod zemljo, da 
bi jih nekoč poveličali v beli dan. -

Svet, posebno pa Evropa, mati zahodne civilizaci-
jo, sia si oddahnila. Zmagovalske vrste so se kljub 
vsesplošnemu pomanjkanju predale bučnemu, toda 
skromnemu veselju. Nemčija in njeni najzvestejši 
prijatelji so se stisnili v svoje ruševine in po smetiščih 
zmagovalcev brskali za ostanki hrane in cigaretnimi 
ogorki. Marsikdo se je z ogorčenjem spomnil, kako 
je histerični Adolf tulil po radiu: Unsere siegreichen 
Bomber haben Cuventry vollkommen zerstoert! Von 
nun an vverden wir nicht mehr sagen bombardieren, 
sondern cuventrieren!" Dobro, da se je puhloglavec 
uštel. Ko bi bil uspel, bi še najbrž sedaj tudi zahodna 
Evropa ječala v suženjstvu in tlačanila rasi namišlje-
nega nadčloveka. 

Kako so Hitlerjeve zablode ponižale naduti nemški 
narod, najbolje dokazujejo ,,nemški črnci", ki so se 
v zapuščenosti in stiskah rodili čistokrvnim nemškim 
plavolaskam, ko so za košček kruha morale prodajati 
svoje telo. 

Kdor se hoče presmelo vzpenjati po skali gorskega 
velikana mu lahko spodrsne in zgrmi v prepad, iz 
katerega ni rešitve, ali pa ostane pohabljen za celo 
življenje. In nemški narod bi obležal nemočan in 
ponižan, da mu ni nehote priskočila na pomoč 
,,železna zavesa", ki je zaradi utopične politike ločila 
vzhod od zahoda. 

Zgodilo se je nekaj paradoksnega. Amerika je pri-
skočila na pomoč svojemu smrtnemu sovražniku. Ne 
zato, da bi mu pomagala, temveč da bi zavarovala 
zahod in predvsem samo sebe pred vzhodnimi 
utopijami po načelu, da med ruševinami najbolj bujno 
raste plevel. Zase najbolj nevaren plevel pa so videli v 
politiki vzhodnih prostranstev. 

Ustvarili so Marshallov plan, s katerim so pocelili 
rane lastnemu sovražniku, namesto da bi nudili 
pomoč obubožanim zaveznikom, ki so idejno 
nasprotno usmerjeni z desnico pobirali drobtinice z 
njihove bogate mize, pod njo pa z levico zvijali palec v 
prezirljivo figo. Zahodnjakom ni bilo žal uničenja na 
lastni strani, niti bogatih darov sovražniku, ker jim je 
bil ljubši zanesljivejši politično po njihovo usmerjeni 
obmejni uskok ob železni zavesi, politični tampon in 
obenem obrambno obzidje zahodne demokracije. 
Eden najsposobnejših vojaških organizatorjev je 
postal tako začasni vazal, ki mora odslej usmerjati 
svoj pruski korak po prekooceanski komandi. Sic 
perit gloria mundi. 

In kaj smo doživeli!? Na vsak način nekaj, česar 
dobronamerni Franklin v svoji zaverovani poštenosti 
niti sanjal ni. Njegova naivna mamy, ki je bila pod 
vplivom dirigiranih prišepetovalcev, je pridno 
prilivala rožicam zaslepljenega zaupanja svetovnemu 
bratstvu. Poštena siromaka nista mogla verjeti, da bi 
bilo možno, da bi Stalinov despotizem sovražil 
anglosaksonski zahod bolj kot pa kdajkoli trenutnega 
velikana Adolfa. Pričakovala sta celo hvaležnost za 
veliko, večkrat celo nesebično pomoč. Pri tej igri so 
igrali včasih velike vloge politično majhni ljudje, ki se 
tudi sami zaidealizirani mnogokrat niti zavedali niso 
kateremu hudiču služijo. Nekateri njih so kasneje, ko 
so spregledali, kaj so pomagali kuhati, nasilno končali 
svoje življenje po zaslugi dotedanjih dirigentov. 
Odvrniti se od nečesa zarotniškega je pomenilo isto 
kot odločiti se prostovoljno za smrt. Kdo in kdaj bo 
poplačal kazen za izgubljeni ugled nemškega naro-
da . . .? 

Domovina se je kopala v burnem, včasih tudi malo 
naivnem veselju. Igorju je dni lepših polovica že 
minila, do polovice osivel je bil že v zreli dobi in dokaj 
dobro razgledan. V čašo veselja ob koncu svetovne 
morije so mu padle grenke kapljice nekaterih zablod 
novega časa. Vedel je ločiti zrno od plevela, ki jih v 
taki vihri napiha iz različnih smeri. Pričakoval je in 
vedel, da nastaja nekaj bistveno novega in mu je bilo 
hudo gledali, kako so med sto cvetovi gnile nekatere 
cvetlice, ki niso zaslužile, da bi bile žrtvovane. Toda 
zgodovina nas uči, da se vselej, kadar nastajajo velike 
spremembe, zgodijo tudi nesmiselne krivice. Največje 
razočaranje zanj je bilo, da so potomci Gospe svete, ki 
se jim je že po prvi svetovni vojni zgodila krivica, še 
nadalje ostali v lastni domovini tujci onstran Kara-
vank in da so Doberdobski fantje obležali izven .svoje 
domovine. Kdo in kaj je krivo te pekoče krivice in 
napake, bo nekoč pojasnila objektivna zgodovina, 
katere čas bo šele prišel . . . 

Mnogi zdravniki s klinike v glavnem mestu Slove-
nije so bili premeščeni, ali pa mobilizirani v narodno 
vojsko in Igor je bil pritegnjen v izpolnitev izpraznje-
nega mesta. Tako je šele nekaj mesecev po končani 
vojni lahko nastopil pot vrnitve v svojo ožjo domo-
vino. 

Staro mesto ob Dravi je z manjšimi poškodbami 
kljubovalo vojnim nezgodam. Mostovi so bili poru-
šeni in prebroditev z zasilnim splavom je bila žalo-
stno romantičen dogodek. Vlak je vozil samo do prve 
bližnje vaške postaje, ker so bili porušeni tudi vmesni 
viadukti. Že na železniški postaji se je pozdravil z ne-

katerimi znanci. Vlak je pripeljal v pozni večerni uri. 
Napotil se je k lovskemu prijatelju, da bi poizvedel 
po podrobnostih iz domačega mesta in si našel pre-
nočišče. 

Že na vse zgodaj je na ulici od Drave proti središču 
mesta srečaval mnoge prijatelje, ki so s šajkačami na 
glavah hiteli po svojih opravkih. Številne družine so 
imele mnogo skrbi, znova si ustvariti dom in urediti 
stanovanje. Marsikdo v svojem stanovanju ni več na-
šel ničesar svojega. 

Posamezni priskledniki hitlerjanskega pokreta so 
se odločili za tako pot zgolj iz osebnega koristoljubja 
in so s svojim ravnanjem pripomogli nakopati še ve-
čjo sramoto na grbo nemškega naroda. Prisvojili so 
si iz uglednejših stanovanj lepša in vrednejša pohištva 
in jih ob pobegu odpeljali s seboj čez mejo. 

Igor je dobil na občini ključe prejšnjega svojega 
stanovanja. Bilo je skoro docela izpraznjeno in izro-
pano. Le nekaj pohištva je samevalo po umazanih in 
na.stlanih sobah. Nekatere stvari je medvojni uporab-
nik prepeljal in skril v kletnih prostorih v bolnišnici. 

Ni se mudil dolgo v mestu, gnala ga je želja po to-
likih letih videti osamelo mater, ki je živela pri sestri 
na severni strani mladoleških gozdov. Pot je bila pre-
dolga, da bi jo zmogel prehoditi peš. Prijatelj ga je 
zapeljal s svojim starim avtomobilom. Na cesti so bi-

le ponekod še vedno zakopane mine, ki jih je bežeča 
nemška vojska puščala za seboj. Na mnogih bolj 
ogroženih mestih sta morala skreniti s ceste in voziti 
po njivah in travnikih, da bi se izognila nevarnosti. 

Srečanje z materjo je bilo dramatično in žalostno.. 
Osupla se je branila njegovega objema: ,,Ti si duh, ti 
nisi moj sin! Ti si mu samo podoben. Dobro vem, da 
so mojega sina Nemci ustrelili. Njegov duh se mi 
večkrat prikazuje ponoči. Podoben je tebi. Bojim se 
te. Prosim, ne plaši me! Pojdi dalje po svoji poti!" 
Je govorila zbegana mati in se je ležeč na postelji 
obrnila k steni. 

k o so se proti koncu druge svetovne vojne umikale 
vojske nemške armade z vzhodne fronte, so z mobi-
lizacijo domačinov in prisilnim delom zgradili zadnjo 
obrambno linijo po rogovskem grebenu, ki se je na-
daljevala proti severu do avstrijske meje in na dru-
gem koncu proti jugu in Dravi. Potekala je ob cesti 
mimo hiše Potokarjeve hčerke po Odranskem hribu. 
Ob tej črti so težki boji trajali več tednov. Obramba 
je imela nalogo vzdržati tako dolgo, dokler se glavni-
na ni umaknila iz Velike Panonske nižine po cesti mi-
mo Čačkovca proti vzhodu. (Cačkovec je prikrito 
ime). 

Boji so se v napadih in priotinapadih razplamtevali 
vsak dan. Topovske granate so padale po hribu gosto 
kot toča in tik ob hiši s strašnimi eksplozijami pretre-
sale sestrin dom. 

• Ko se je vzhodna vojska približala v naskok, je 
oglušujoče streljanje vsega mogočega orožja trajalo 
neprenehoma in dalje časa. Strojnice in Stalinove or-
gle so spremenile kraj v pravi pekel. Zrahljano 
zdravje matere Terezije je zapadlo v duševno zmede-
nost, ki se je odražala v globokih depresijah in traj-
nem strahu. 

V vzhodni vojski so služili večinoma Bolgari in le 
komandni kader je bil sestavljen iz sovjetskih drža-
vljanov. Prej v nasprotnem taboru so sedaj Bolgari 
morali služiti kot nekakšni vazali in so jih tirali često 
v brezupne napade, kjer so pod strojnično obrambo 
obležali kot snopje na požetem polju. Preživeli pa so 
ostali domačinom kot nasilne in roparske tolpe v zelo 
slabem spominu. 

Ob slovesu so prizadetemu sinu solze zalile oči: 
,,Mati, poslušajte moj glas! Primite me, otipajte me! 
Resnično sem jaz, vaš sin Igor sem! Vrnil sem se iz 
pregnanstva. Z menoj sta se vrnila tudi Levko in Ne-
va. Ko se preselimo z vsem in znova uredim dom, vas 
bom vzel k sebi. Mati, prosim, pogovarjajte se malo 
z menoj!" 

Nič niso zalegle ne prošnje, ne solze. Mati je kakor 
otrpla z zaprtimi očmi obležala in nič več ni pogleda-
la nesrečnega obiskovalca. Igorju sta žalost in gnev 
razjedala srce. Preklel je nasilje tujcev, ki mu je uni-
čilo starše in oba domova. 

Vstal je in pobožal mater po snežno osiveli glavi: 
,,Zbogom, mati! Umirite, se, kmalu vas pridem zopet 
obiskat!" Potihoma se je umaknil iz sobice. 

Popoldan se je že nagibal k večeru, ko sta se 
odpravila nazaj na pot proti svojemu mestu. ,,Pohi-
teti morava, da se bova lažje izogibala nevarnim me-
stom in cesti. Kolesje bom moral uravnavati tako, da 
hova vozila kolikor mogoče po dobro izvoženem kol-
niku. Edino tako se bova izognila v zemlji skritim 
pastem. Pred dvema dnevoma se je na tej cesti pripe-
tila huda nesreča. Nepreviden voznik je zapeljal na 
vkopano mino. Raztrgalo je avto na kose. Voznik in 
dva sopotnika, so bili mrtvi." Je s strahom pripove-
doval prijatelj Stanko. 

Poslovili so se na hitro. Igor je prosil sestro, naj 
potrpi z materjo, naj bodo z njo neglede na težave 

dobri in prisrčni. Vsako pomoč naj ji nudijo brez neje-
volje. Naj jo obiskujejo le tiste znanke in sorodniki, ki 
si jih sama zaželi in naj nihče ne ostaja pri njej dalj ča-
sa, kakor je njej po volji. Ceš to bo zanjo najboljše 
zdravilo, da se počasi sama v svoji notranjosti^znajde 
in umiri. Cim bo topleje, pa ven v naravo med polja in 
cvetoče travnike. 

Srečanje z materjo je Igorja zelo prizadelo. Znova 
ga je obremenilo s spomini na dolgotrajno materino 
bolezen iz prve svetovne vojne. Takrat je k cTzdravitvi 
mnogo prispeval sedaj pokojni oče. Samota, zapušče-
nost, izguba aktivne vloge v življenju in pomanjkanje 
človeka, ki ji je v vsaki zagati stal tesno ob strani, so 
hromili okrevanje. Tak bolnik potrebuje poleg hrane 
in vsakodnevne službe predvsem pestre in prijetne 
spremembe v stiku z ljudmi, da ga vedno znova zapo-
slimo z novimi nepričakovanimi mislimi, ki mu trgajo 
niti njegovega blodnega mišljenja. 

Prijatelj je uravnaval vozilo zelo previdno. Kjer je 
^le mogel ob cesti, po vratnikih, ker kolniku na cesti v 

somraku ni bilo mogoče več zanesljivo slediti. Govori-
la sta malo. Igor je bil zatopljen in zaskrbljen v mislih 
na nesrečno mater, ki je že drugič p o krivdi drugih za-
padla v o.bup in bolezen duševnega iztirjenja, iz katere 
ji nihče ni mogel pomagati. Ozdravitev je bilo treba 
zopet prepustiti zgolj sreči in času. 

Še eno noč je bilo treba prespati v vasi ob prvi po-
staji na južni strani Drave. S Stankom sta bila stara 
lovska prijatelja in Igor je bil njihov družinski 
zdravnik, pa se je gospodinja zelo potrudila, da je ob-
ložila mizo, kolikor je mogla. Sicer pa pri tisti hiši niti 
v najhujših časih nikdar ni zmanjkalo domačih do-
brot. 

Prijetno so pokramljali pozno v noč. Igor je pove-
dal obrise svojih doživetij in zvedel je mnogo podrob-
nosti medvojnega dogajanja v domačem mestu. Kako 
so gestapovci polovili najprej najvidnejše izobražence 
slovenskega rodu in jih kot talce zaprli po kleteh 
sodnih zaporov. Nekaj kasneje so zaprli tudi premo-
žnejše trgovce in obrtnike, ki niso bili vdinjani nemški 
stvari. Pri tem raznarodovalnem početju so jih vodili 
domači nacisti, izkoreninjene! in izdajalci. Od vsega 
začetka je bilo jasno, da so gestapovci podaljšana ro-
ka domačih pomočnikov, ki so dajali direktive, ob-
enem pa so skušali ostati prikriti v ozadju. 

Posebno živo so se spomnili poniževalnih scen, ka-
ko so zadnje dneve vsi tisti, ki so imeli maslo na glavi, 
hiteli nakladati svoje vozičke in zbežali v okrilje sovra-
žne tujine. Upravičeno so se bali maščevanja. Kakor 
so prej z najkrutejšim nasiljem in brezobzirno podili 
slovenske družine z lastnih domov, kjer so njihovi 
predniki svobodno in pošteno živeli že petnajst stole-
tij, kako so morali sedaj gospodovalni pritepenci, zlo-
činci in izkoreninjenci prostovoljno naložiti svojih se-
dem češpelj, povezati cule ter kot podgane s potaplja-
joče se ladje sramotno pobegniti. 

Kako neki je moglo biti pri srcu zločincem, ki so s 
sovraštvom in v pohlepu stirali ljudi iz avtohtonih do-
mov in kopali grobove celim družinam nedolžnih 
ljudi, nazadnje pa so sedaj ob porazu sami morali po-
brati šila in kopita in pobegniti pred lastnimi grehi, ki 
bi jim sicer gotovo prinesli zasluženo kazen. Žalostna 
in groteskna je misel, da je bilo izgnancem lažje v po-
nosu in brez občutka krivde zapustiti lastno ognjišče. 
Njihov pobeg je z neoporečno gotovostjo potrdil, da 
so se krivde zavedali, ne le sedaj ob pobegu, temveč 
tudi takrat, ko so krivce povzročali. 

Med njimi so bili tudi hinavci, ki so se skušali po-
tuhniti. Ko seje barka začela potapljati, so se jim želje 
spreminjale v pritajeno prepričanje, da niso ničesar 
zakrivili, da so pač ravnali, kakor so morali. Slabiči so 
se proti neizbežnemu koncu skušali odkupiti s hlinjeno 
besedo, skorjico kruha in zavojčkom tobaka, ki so ga 
ponujali aktivistom. Pobeg je moral biti nepopisno 
sramoten za sodrgo, ki je sprva ob zmagovitem zago-
nu ponosno dvigala glave, prezirljivo pljuvala na ne-
dolžne in skorajda huronsko hajlala . . . 

Služba na internem oddelku klinike je trajala slabe 
tri mesece. Igor je zaprosil za premestitev nazaj na 
svoje predvojno službeno mesto. Povsod je bilo po-
manjkanje zdravnikov veliko. 

V severnih-predelih Slovenije, odkoder je okupator 
izgnal narodno eksponirane zdravnike, deloma pa ti-
ste, ki so bili voljni služiti rajhu, premestil v notra-
njost svoje dežele, je zdravnikov najbolj primanjko-
valo. Le zelo redki domačega rodu so ostali na svojih 
mestih. 

Selitev ni bila zahtevna. Saj so skromno premože-
nje lahko stlačili v tri kovčke, ki so bili celo manj na-
trpani, kot pred štirimi leti ob izgonu. Marsikaj je bilo 
treba zavreči, kar ni bilo več uporabno. Med vojno ni 
bilo mogoče ničesar dokupiti. Vladalo je splošno po-
manjkanje, pa tudi denarja ni bilo, saj je posojilo za-
dostovalo komaj za najskromnejše življenje. Marsika-
tero nedeljo je bilo treba pojesti obed iz nekakšne mi-
loščine bolnika, ki je slučajno iskal pomoči. 

Ob vrnitvi je bilo treba nekajkrat prespati pri pri-
jateljih. Ko so si znova uredili dom, je življenje steklo 
po starih tirnicah. Dela je bilo toliko, da ga je Igor 
komaj zmagoval. Podnevi in ponoči preveč. Po nekaj 
mesecih so se pokazale posledice medvojnega trplje-
nja. Prekomerna zaposlitev po vrnitvi je okrnjeno 
zdravje še bolj zrahljala. V nekakšnem depresivnem 
stanju je klonil in moral je za več tednov prenehati z 
fednim delom. 

Dan za dnem so v zdravstveni politiki nastajale ve-
like spremembe, ki so izhajale sicer iz dobronamernih 
zamisli, toda so mnog^kje zgrešile pravi cilj, ker so 
nastajale pod vplivi ljudi, ki so bistvo zdravstva po-
znali premalo in so po togih smernicah administrativ-
nih ukrepov zahajali na stranpota, ki niso mogla roditi 
načrtovanih uspehov. 

Sin Levko je dorasel šolske klopi. Zaradi vojnih 
prilik je ostal edinec in mati je bila vesela trenutka, ko 
se je vključi! v skupinsko vzgojo in se iztrgal iz samo-
rastniškega življenja. Glavna njegova zabava so bili 
sprehodi z zvestim prijateljem Kimom, ki je bevskal 
od veselja in preskočil plot, čim je prišla prava ura. 

Nadaljevanje prihodnjič 
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DAN 

Učend naše šole smo pred 
kratkim imeli prvi kulturni dan. 
Za ta dan nas je osnovna šola 
Cirkovce povabila na ogled gle-
dališke igre Pika Nogavička. 
Zaigrali so nam jo učenci iz skoraj 
vseh razredov, spremljali pa so jih 
glasbeniki, ki so nekoč tudi bili 
učenci te šole. 

Predstava Pika Nogavička nam 
je bila .še posebej všeč v tistem 
delu, kjer so nam prikazali naj-
večji cirkus sveta. Najbol j smo se 
smejali direktorju cirkusa in pa 
seveda Piki Nogavički, k i je vedno 
kaj ušpičila. 

Po predstavi so nas povabili še 
na pogovor z igralci. Povedali so 
nam, da dramski krožek deluje že 
vrsto let. Kostume so si v začetku 
še izposojevali, ker še niso imeli 
svojih. Vedeli so, das i jih vedno ne 
bodo mogli izposojevati, zato so 
jih nekaj kupili, za nekatere pa so 
Toprosili šivilje, da so jih sešile. 

I grico Pika Nogavička so vadili 
pet mesecev po dve uri dnevno. 
Tovarišica, ki vodi dramski 
krožek, je povedala, da so dolgo 
izbirali in menjavali igralce, pre-
den so tiašli takšne, ki so ustrezali 
določeni vlogi. Pika Nogavička se 
je opogumila in se javila sama, da 
se bo naučila vlogo Pike, saj je 
knjigo že večkrat prebrala. Naj-
težje pa so našli igralce za cirkus. 
Vendar, kar se hoče, se lahko na-
pravi. Igrico, ki so se je naučili 
lansko leto. so izbrali učenci, ki 
hodijo k dramskemu krožku. To 
so učenci od prvega do osmega 
razreda. 

Vse leto so trdo delali, vendar je 
zdaj njihov trud poplačan, saj so 
velikokrat nastopali in navdušili 
številne gledalce. Tudi mi smo j im 
bili hvaležni za lepo doživetje. 

Obljubili smo jim, da bomo 
tudi mi zanje pripravili srečanje, 
na katerem bodo spoznali delo 
naših kulturniških skupin. 

N a d a Valant, 7 /b , 
literarni dopisniški krožek, 

OŠ Olga Meglič, Ptuj 

MOJI JURCKI 
Rada hodim po gobe. Ko pri-

dem iz šole, grem v gozd po gobe. 
Vzamem vrečko in nožek. 

Našla sem že jurčke in jih bila 
zelo vesela. 

Mojca Meško, 3/a , 
OŠ Vinka Megla. Tomaž 

MOJI MUCKI 
Doma sem v Savcih. Imamo 

veliko kmetijo. I m a m o tudi krave 
prašičke, psa, muce. Moji mucki 
so zelo lepi. Prvi je sivi, drugi je 
bel, ima sive madeže. Imam še dva 
velika. Prvi je sivi, drugi je črn. 
Zato jih imam zelo rada. 

Sonja Raušl, 
dopisniški krožek, 

OŠ Narodnega herija Vinka 
Megla, 

Tomaž 3 / a 

NA KULTURNEM DNEVU 
V torek smo bili v Cirkovcah. 

Ogledali smo si predstavo Pika 
Nogavička. Zraven Pike sta na-
stopala Tomaž in Anica. 

Najpre j smo jih videli pri 
raziskovalcih. Neka j časa so iskali 
in Pika je našla škatlo. Zelo je bila 
vesela. Videli smo jo tudi v šoli. 
Zelo se je pregovarjala tovarišici. 
V šolo je prišla zato, da bi imela 
novoletne počitnice. In res jih je 
jx)tem imela. Anici in Tomažu je 
nastavila darila. Na to sta prišla k 
Piki. Našla sta darilo. Vsi skupaj 
so bili veseli. Anica, Tomaž in 
Pika so odšli v cirkus. Gledali so 
predstavo. Pika je hotela pokazati 
vse svoje norčije. Napovedovalec 
se je jezil. Neka j časa so nastopali 
in predstave v cirkusu je bilo ko-
nec. 

Ta dan mi je bil zelo všeč. Želim 
si. da bi še doživela več takih dni. 

Klavdija Podhostnik. 3/c. 
OŠ Olga Meglič, 

Dopisniški krožek. Ptuj 

PIKA NOGAVIČKA 
V torek smo se odpeljali z vla-

kom v Cirkovce. Gledali smo Piko 
Nogavičko. Nastopali so otroci 
OŠ Girkovci. Bila mi je zelo lepa. 

Andreja Crešnjevec, 2 /c 
OŠ Olga Meglič, Ptuj 

SE ZNAMO OBNAŠATI V 
PROMETU? 

Večkrat berem v časopisu, ko-
liko prometnih nesreč se pripeti in 
koliko ljudi izgubi življenje zaradi 
neprevidnosti. Pred našo šolo 
stojita pri prehodu za pešce dva 
pionirja-prometnika, ki vodita čez 
cesto učence nižjih razredov, 
predvsem prvih. V petem razredu 
sem tudi jaz enkrat bila pionir — 
prometniK. V roki sem držala 
tablico STOP. oblečena pa sem 
bila v modro obleko. 

Nekega dne sem se odločila, da 
lx)m malo pogledala, kako se 
odvija promet pred pošto, kjer je 
enosmerna cesta. Najpre j sta se 
pripeljala dva kolesarja v na-
sprotno smer kot bi smela. N a t o j e 
pridivjal avto, v katerem sta bila 
dva otroka in starejši mož. Tudi 
oni so se peljali v prepovedano 
smer. Že sem zaslišala sireno. 
Kmalu nato sta prispela dva mi-
ličnika. Mož z ot rokoma je ustavil* 
in zapeljal na rob ceste. Stopil je iz 
avta, pri njem pa je že stal milič-
nik. ki je potegnil iz žepa beležke 
in začel nekaj pisati. Medtem ko 
so se pogovarjali, pa se je pripeljal 
mimo še en kolesar, vendar g a j e 
miličnik samo opozoril in mu 
rekel, naj stopi s kolesa. Bil je že 
večer, zato sem se odpravila do-
mov. Drugi dan sva šii s prijate-
ljico v mesto. Bili sva tako zatop-
ljeni v pogovor, da sva peljali kar 
naravnost po Prešernovi ulici, kjer 
je promet enosmeren. Na desni 
strani sva zagledali miličnika. 

Opozoril naju je, naj se drživa 
predpisov. Vsi bi morali skrbeti za 
varnost v prometu, pomagati 
otrokom in starejšim pri prečka-
nju ceste. Če bi bili vsi bolj pre-
vidni, ne bi bilo toliko nesreč, ki so 
mnogim pustile posledice, dosti 
pa jih je tudi izgubilo življenje. 

Liljana Kovačec, 7 /a , 
OS Olga Meglič. Ptuj 

NA DONAČKO GORO 
V šoli smo se dogovorili, da 

bomo šli člani biološkega krožka 
I. oktobra na Donačko goro. 
Sprva se je javilo kakih 5 učencev, 
potem pa sva razen tovarišice med 
prijavljenimi ostala samo dva. 
Tako smo se v soboto ob 6. uri 
^ u t r a j dobili na avtobusni postaji. 
Z avtobusom smo se odpeljali do 
Rogatca. V Rogatcu na j bi poča-
kali avtobus, ki bo pripeljal člane 
prirodoslovnega društva Sloveni-
je. Po načrtih bi ga morali čakati 
dobre pol ure, vendar smo to za 
kako uro podaljšali, saj avtobusa 
ni bilo od nikoder. No, končno je 
avtobus le pripeljal in nas »po-
bral«. Ustavil s e j e malo pred vz- ' 
nožjem Donačke gore. Zda j pa na 
pot! 

Naš cilj ni bil priti čimprej na 
vrh. ampak Donačko spoznati 
malo pobliže. Kda j pa kdaj smo se 
ustavili, da smo izvedeli kaj zani-
mivega. Saj so bili z nami stro-
kovnjaki, ki se spoznajo bodisi na 
kamenine, bodisi na rastlinski 
svet. Tovariš Busar nas je sezna-
njal z geološko sestavo Donačke 
gore. tovariš Strgar pa je razlagal 
njen rastlinski svet. 

Kmalu smo prišli do koče. Tu 
smo se namahcali in se malo po-
greli. Zuna j nam je bilo včasih 
vroče, včasih nas je zeblo, od časa 

do časa pa je tudi rahlo deževalo. 
Ko smo premagali prvo strmino 
nad kočo. smo se ustavili, da so 
nam malo pojasnili, kaj b^)do 
sploh videli in kaj bo še posebej 
zanimivo. Med največje zanimi-
vosti prav gotovo sodi pragozd. To 
je predel gozda, kamor človeška 
roka ne poseže in vse ostane tako, 
kot hoče in ustvari narava. Kako 
čudovite .so orjaške bukve, ki se 
dvigajo pod nebo, pa tudi tiste, ki 
jih je podrl vihar in so popadale 
križem kražem tudi po poteh. 
Narava je res zanimiva, če jo le 
znaš opazovati. 

Po zanimivi in prijetni hoji smo 
kmalu prispeli na najvišjega od 
treh vrhov Donačke gore. Videlo 
seje daleč čez Haloze in Slovenske 
gorice tja v Pomurje. Z najvišjega 
smo se podali še na prvi vrh, ki pa 
je bil veliko bolj zanimiv. Tu se 
najdejo že prave alpske rastline. 
Med njimi tudi takšne, ki so zna-

čilne samo za Donačko goro. V 
jugoslovanskem merilu raste edi-
no na Dotiački gori Juvanov ne-
trsk in Hoppov klinček. Pa še ve-
liko drugih manj znanih, a zani-
mivih rastlin smo videli. 

Počasi smo se začeli spuščati v 
smeri proti Žetalam. Spotoma 
smo naleteli na kostanje. Povsod 
jih je bilo toliko, da nisi vedel, kje 
bi jih začel pobirati. Ko si jih je 
vsak nekaj nabral , smo se počasi 
spu.ščali proti cesti, kjer nas je 
čakal avtobus. Malo smo se še 
pogovarjali, saj je vsak imel kaj 
povedati. Mi smo izstopili v Ro-
gatcu. Do avtobusa, ki je peljal 
proti Ptuju, smo imeli še nekaj 
časa. Malo smo še razpravljali o 
doživetjih dneva. Potem pa smo 
bili kmalu doma. 

In zopet je minil prijeten izlet. 
Saj vse. kar je zanimivo, tako hitro 
mine. 

Martina Šešerko, 8/c, 
OŠ Franc Osojnik, 

Ptuj 

»AN MRTVIM 
Približuje se nam dan mrtvih. Ce 

gremo na pokopališče, že vidim, 
tla ljudje čistijo grobove in tudi že 
krasijo. Na dan Mrtvih pride 
mnogo ljudi iz vseh krajev, da obi-
ščejo svoje drage. Spominjamo se 
tudi vseh tistih, ki so dali življenje 
zit našo svobodo. Tudi mi bomo 
okrasili pri spomeniku NOB, 
prižgali svečke in pripravili kratko 
proslavo. Spominjati bi se jih mo-
rali skozi vse leto, ne samo na dan 

Marjana Lovrenčič, 
OŠ Vitomarci 

OBIRAIT SMO GROZDJE 
Vsako leto se pionirji šole Tone 

Žnidarič udeležimo delovne akcije. 
Peti razredi smo se v torek, 11. 
oktobra, zbrali pred šolo, počakali 
avtobus, ki nas je zapeljal do goric 
Kmetijskega kombinata, kjer smo 
obirali grozdje. 

Avtobus nas je Odpeljal do avto-
busne postaje, tam smo izstopili. 

Ker pa delodajalca in prikolice še 
ni bilo, smo še prej malicali. Siti 
smo se odpravili v vinograd. Tova-
rišica nas je razvrstila v dve vrsti. 

Nekateri fantje so nosili brente, 
ostali smo pa pridno obirali. Tudi 
gro/dja smo se najedli. Ker pa je 
bilo /clo sladko, smo kaj hitro po-
slali žejni. Toda tovarišica nam ni 
dovolila, da bi pili vodo, lahko bi 
nam bilo slabo. Po eni uri obira-
nja, smo bili že kar precej utruje-
ni. Vedno več jh je posedalo po 
travi in zobalo grozdje. Ker pa nas 
jc tovarišica spodbujala, je bilo po 
treh urah pridnega obiranja v pri-
kolici skoraj tri tone grozdja. Lah-
ko bi ga bilo še več, če nas ne bi 
presenetil dež. Hitro smo pobrali 
vedra in pohiteli do avtobusa. 

Mokri in utrujeni smo se zrinili 
vanj in odpeljal nas je domov. 

Na tej delovni akciji sem spozna-
la, da si je v življenju težko služiti 

kruh in da morajo naši starši trdo 
delati za sebe in za nas. Zato je 
naša dolžnost, da se pridno učimo 
in jim ob vsaki priložnosti poma-
gamo, kolikor je v naši moči. 

Simona Jaušovec, 6/b, 
OS Tone Žnidarič 

Ptuj 

JLStN 
IjslJe rumeno, zeleno, 
listje rjavo, oranžno! 
K a le je to? 

Otroci tu, otrfK-i tam 
v (iozdu se sklanjajo 
Kaj pomeni to? 

Kmetje tu, kmetje tam 
pri(k'lke pobirajo, 
/ukuj tako? 

I o je jesen! 
Barve podarja nam, 
kostanje daje nam, 
pridelke pospravlja nam! 

Vi kiča Kostanjevec, 8/b, 
OŠ Ivana Spolenjaka 

Ptuj 

NAJI EPŠK JE NA KMETIJI 
Večino počitnic sem preživela pri 

stari mamiv Gajevcih. Tam sem 
vsako jutro vstala ob šestih, šla v 
hlev, pomolzla krave s strojem ter 
odnesla mleko v kuhinjo, kjer sem 
ga precedila, dala kuhat, ostanek 
pa odnesla v mlekarno. Ko sem se 
vi^nila, sem morala v svinjski hlev. 
Tarri sem nahranila svinje, odstra-
nila gnoj ter odšla v hišo. Tam me 
je že čakal bratranec, da bi šla k 
zajtrku. Ko sva se najedla, sem 
bratranca odvedla v pesek, jaz pa 
sem odšla k stari mami in ji ves 
dan pomagala pri raznih delih, saj 
jih je na kmetiji vedno dovolj. 

Kljub mnogim delom na kmetiji 
mi je ostalo tudi nekaj dni, ki sem 
jih preživela na morju. Tam sem 
plavala, se spuščala po toboganu 
in se sončila. 

Bilo je lepo, a na kmetiji je še 
lepše in privlačnejše. 

Alenka Cimerman, 6/b, 
OS Ivana Spolenjaka 

Ptuj 

PASTIRČEK 
V današnjem času imajo kmetje 

za pašo govedi električne pastirje, 
zato je redek način paše ta, da je 
za pastirja človek. Zanimala sem 
se in izvedela, da so v moji bližnji 
okolici pastirji zelo redki. Zanimi-
vost tega spisa pa je pastirček, ki 
obiskuje osnovno šolo. 

Janko Zelenik, ki je star 11 let in 
obiskuje peti razred 0 § bratov 
Štrafela Markovci, je pastir. Izha-
ja iz družine, ki se bavi s kmetij-
stvom. Doma imajo zraven praši-
čev, konjev in drugih živali tudi 
krave. Kot najmlajšemu članu 
družine pripada naloga da pase 
krave. Pase jih na travniku zraven 
hiše in .sicer vsak večer. Janku ni 
nikoli dolgčas. Pazi na krave, naj-
de pa tudi čas za branje knjige in 
/a prepevanje. Velikokrat se mu 
pridruži tudi sestrična Majda, ki 
mu dela kratek čas. Pozimi, ko je 
zunaj sneg Janko poseda v topli 
kuliinji in awsli na dneve, ko je bi-
lo toplo in je lahko pasel. To delo 
mu je zelo pri srcu. Ni ga sram, da 
izhaja iz kmečke družine in da je 
pastirček. Celo ponosen je na to. 

Valerija Zupanič, 8 /b 
OŠ bratov Strafela, 

Markovci 

TEDEN OTROKA 
Teden otroka. Vsepovsod so se 

članki vrstili pod tem naslovom. 
Pogosto je bilo napisano, da naj se 
starejši posvetijo otroku, da naj jih 
peljejo na razne predstave, lutkov-
ne in gledališke, srečanje z nestrp-
nimi vaškimi otroki, ti zadnji pa 
naj bi se posebej srečali z vrtcem. 

Ko pa je bil takoimenovan Teden 
otroka končan, je bilo s predstava-

mi konec, z obiski konec. Mnogi 
otrcKi so pocukali starše, gremo 
kot smo šli včeraj gledat lutkovno 
predstavo. Starši ga zavrnejo, do-
volj je bilo teh p re s t av in ne nadle-
guj me več. Otroci se umaknejo, 
kaj pa bj drugega. Starši seveda mi-
sliio, da je dovolj v celem letu en 
teden, aa se posvetijo otrokom. 
No, potem začnejo otroci npr. do-
bivati slabe ocene v šoli. Starši se 
primejo za glavo, kaj delajo, se nič 
ne učijo? Otrok neumno gleda, saj 
se zaveda, da prej ko ni nihče gledal 
na to kakšno oceno je dobil v šoli in 
gledal na njegovo obnašanje. 

Torej, če bi se vsi otroci sveta 
združili, bi lahko dosegli marsikaj. 
Ce bi rekli le eno besedo, bi zado-
ščalo. A, mi nimamo možnosti, da 
bi rekli v.saj eno besedo proti vojni, 
proti oboroževanju. A kaj, ko je 
pogosto ena beseda premalo. Ce bi 
se otroci sveta združili, če . . . 

Polonca Jažekovič, 
OŠ Markovci 

PLANINSKI KROŽEK 
V šoli sodelujem pri planinskem 

krožku. 8. oktobra smo imeli prvi 
izlet. Sli smo po Haloški planinski 
poti. Zmenili smo se, da se dobimo 
v soboto ob 9. uri na Borlu. To je 
bila naša prva kontrolna točka. Na-
to smo šli proti Hrastovcu. Pot je 
bila težka, saj smo se vzpenjali pa 
spef spuščali. Dobro je, če ima vsak 
planinec dobro obutev in nahrbt-
nik. S sabo mora imeti tudi nekaj 
hrane in vsaj pitno vodo. Pot je 
bila dobro označena, a smo kljub 
temu dvakrat zašli. V Hrastovcu 
smo se okrepčali in nadaljevali pot 
proti Cirkulanam. V gostilni v 
Cirkulanah je kontrolna točka tri. 
Na vseh teh kontrolnih točkah smo 
v planinske izkaznice dobili žige. 
Vračali smo se čez travnike in med 
vinogradi. Ker smo se preveč dolgo 
zadrževali med vinogradi, nam je 
med tem časom odpeljal avtobus. 

Natalija Galun, 
OS Markovci 

SPOMIN NA ZADNJI BRIGA-
DIRSKI DAN 

Bilo je že zgodaj in še napol za-
span sem se zavedel, da je danes so-
bota. Da, vedel sem, d a j e to zadnji 
dan, ko smo se skupaj zbujali, hite-
li na telovadbo in pospravljali po-
stelje . . . 

Kot vsako jutro smo se tudi tisti 
dan dvignili iz postelj že ob 6. uri. 
Nato telovadba, pa zajtrk in trasa. 
Na traso smo vsi brigadirji odhajali 
skupaj, še zadnjič, še zadnji delov-
ni dan. 

Ze po dveh urah smo se vrnili v 
naselje, malo zaspani in leni, ko je 
bil vsak z mislimi že doma. Nato pa 
generalno čiščenje naselja, . . . ti 
prinesi ono, ti odnesi to in tre-
tje . . . 

Res je bilo naporno, ko pa smo 
vse počistili, smo imeli kosilo in 
nato odhod. 
' Tri tedne smo skupaj preživljali 

dneve, prave birgadirske dneve, 
sedaj pa ko je najlepše, ko imaš 
največ prijateljev, je treba reči 
adijo. 

To slovo je bilo težko, morali 
smo vzdržati, kajti vsemu enkrat 
pride konec. Poslovil sem se od pri-
jateljev, ki so prvi odšli domov, že 
so se poslavljali drugi in tako je na 
koncu ostala le še naša brigada, tu 
in tam kakšna solza, v večini pa le 
strt pogled za izginjajočimi avtobu-
si. 

Tudi mi smo se odpravili in skozi 
okna smo gledali na igrišče, ki je še 
pred eno uro bilo polno mladih iz 
vseh vetrov Jugoslavije. 

Na vse to je ostal le še lep, nepo-
ziiben spomin, spomin na tovarišt-
vo in žuljave roke, ki jih ni manjka-
lo nikomur. 

In vsak, ki je gradil domovino, si 
to lahko šteje v čast, kajti gradil je 
svojo domovino, v kateri bo živel 
tudi sam. 

Bernard Štumberger, 
OŠ Maksa Bračiča, 

Cirkulane 

Čiščenje ali trebljenje zelja — linorez — Majda Zelenik 

MED BRIGADIRJI »KOZJANSKO 83" 
Bilo je mesec dni pred počitnicami. Sklenil sem, 

da bom s pionirsko delovno brigado sodeloval na 
zvezni mladinski delovni akciji ,,Kozjansko 83". To 
sem predlagal še sošolcu Francu. Ker sem se že lani 
vključil v brigado, in sicer v republiško MDA 
,,Brkini 82", me je Franc podrobno spraševal, 
kakšno ie ?ivlienie v brieadi. Vse sem mu leno 
pojasnil in rekel mi je: ,,C'c pojdeš ti, grem še jaz"! 
Sestri sem rekel, naj nama prinese prijavnici. 
Izpolnjene sva jih pozneje oddala v Ptuju. 

V počitnicah smo imeli zdravniški pregled in dva 
sestanka. Na prvem sestanku smo izvedeli, da na ak-
cijo ne bomo odšli 31. julija, kot smo bih prvotno 
obveščeni, ampak šele teden dni pozneje, torej 7. 
avgusta. Izvedeli smo še, da se bo naša brigada 
imenovala PDB ,,Bratov Sarh", sestavljali pa smo jo 
brgadirji iz Maribora in Ptuja. Iz Maribora jih je bilo 
21, iz Ptuja pa 20, od tega trije iz ormošk" občine. 
Poleg brigadirjev je bilo še pet mentorjev. Koman-
dant brigade je bil Bernard Štumberger. 

V nedeljo, 7. avgusta, smo se ptujski brigadirji 
zbrali pred magistratom v Ptuju. Ko je pripeljal 
avtobus z mariborskimi brigadirji, smo se hitro 
poslovili, vstopili v avtobus, nato pa se vsi skupaj 
xlpeljali proti Šentvidu pri Planini, kjer je naselje 

ZMDA Kozjansko. Vozili smo se približno dve uri. 
Ko smo prispeli v naselje, so nam najprej poka-

zali, kje bomo spali. Naša spalnica je bila v stari šoli. 
Štiri punce, kolikor jih je bilo v naši brigadi, so spale 
v sosednji spalnici, kar pa nam ni bilo prav nič po 
godu! 

Ko so nas razvrstili po posteljah, smo najprej 
poskusili, če se postelje dajo minirati. Z veseljem smo 
ugotovili, da se to lahko naredi. 

Nedelja je hitro minila in v ponedeljek ni bilo več 
dolgega spanja, saj smo morali vstati že ob šestih, 
medtem, ko so MDB vstajale ob 5. uri in dvignile za-
stavo. Hitro smo se oblekli in odhiteli v zbor za 
odhod na igrišče, kjer smo imeli jutranjo telovadbo. 
Po telovadbi je bilo na vrsti pospravljanje sob, nato 
pa zajtrk in odhod na traso. Zasipavali smo jarke za 
vodovod. Ob pol enajstih je ekonom zavpil, da je na 
vrsti že težko pričakovana malica, ki je bila zelo do-
bra, sploh pa nad hrano pozneje nismo imeli nobenih 
priio/b. Po malici smo še eno uro delali, nato pa smo 
sc vrnili v naselje. Ko smo na tej trasi končali z 
ilclom, ki nam je bilo namenjeno, smo odšli na novo. 
Na lo traso smo hodili peš, opravljali smo ra/lična 
dela. Tudi na tretji trasi je bilo tako. 

Ko sn^o prišli s trase v naselje, ie bilo najprej na 

vrsti umivanje in tuširanje, nato pa kosilo. Po kosilu 
smo imeli prosto, da smo lahko šli v trgovino ali pa 
smo si oprali, kar je bilo najnujnejše. Okrog štirih so 
se začele interesne dejavnosti, tečaji in krožki. Ce 
nam je bilo dolgčas, smo pisali za biltene in risali 
stenča.se. Sčasoma sem se spoznal z brigadirji iz 
MDA ,,Slava Klavora", ki je bila iz Maribora, MDA 
,,Jezdimir Lovič", ki je bila iz Sjenice in MDA ,,5. 
ma j " , ki je na akcijo prišla iz Siska. S prijatelji iz 
drugih brigad sem ostal skupaj vse do pol osmih, ko 
ic bil /bor /a spuščanje zastave. Pri /boru je koman-
dant IZ dežurne brigade prebral program dela za 
naslednji dan in povedal rezultate s trase. Na to je bila 
na vrsti večerja. Po večerji so posamezne brigade pri-
rejale brigadirske večere, ob sobotah pa smo imeli 
plese s skupino PAX. Ob nedeljah smo se vozili na 
izlete. Sli smo na koncert Parnega valjaka, ki je bil v 
naselju ZMDA ,,Kumrovec". V Bistrici ob Sotli je 
bilo organizirano srečanje akcij, kjer so se sestali in 
pomerili v različnih športnih panogah brigadirji akcij 
Trebče, Kumrovec in Kozjansko. Dnevi so hitro 
minevali. 

V petek, dan pred zaključkom akcije, smo bili zelo 
nemirni. Na trasi nismo skoraj nič delali, poleg tega 
pa smo na deloviš."ii ostali le dve uri. Popoldan jc 

hitro minil, na vrsti je bila večerja, ob de.setih pa smo 
se še pripravljali na , ,spanje". Zadnjo noč smo spali 
zelo malo. 

Naslednji dan, v .soboto, je bil zaključek akcije. 
Poleg naše, sta še dve brigadi dobili trak akcije. Naša 
brigada je dobila še petnajst udarniških značk in prav 
toliko pohval, ki so jih pozneje podelili v Mariboru. 
I ako kol lani, sem tudi letos dobil pohvalo. 

V soboto smo še počistili naselje. Po kosilu smo 
se najprej poslovili od brigadirjev iz Sjenice in Siska. 
Najtežje se je bilo posloviti od najboljših prijateljev, 
zato je marsikateri imel solzne oči. Pozneje se je naša 
brigada poslovila še od štabovcev in skupaj z iviutJ 
,,slava Klavora", ki je štela le 19 brigadirjev, smo se 
odpeljali proti Mariboru. 

Tam so, kot sem že omenil, podelili udarniške 
značke in pohvale. V Mariboru smo imeli še krajšo 
slovesnost, potem smo se Ptujčani poslovili od 
mariborskih brigadirjev in se odpeljali proti Ptuju. 
Tam so nekatere že pričakovali starši, po nekatere pa 
so prišli kasneje. 

Brigadirsko poletje 1983 je minilo, spomini nanj 

A n d r e j H u n j e t , 7 . b O S 
I rane Bclšak Gorišnica 
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NOGOMET 

Zmaga Aluminija, 
poraz Drave 

v devetem kolu tekmovanja v 
vzhodni območni nogometni ligi je 
Aluminij zmagal doma, Drava pa 
izgubila v Dravogradu. Ptujčani so 
trenutno četrti, Kidričani pa šesti. 
V vodstvu so Brežice po zmagi 
proti Dravinji v Zrečah. 

ALUMINIJ — FUŽINAR 1:0(0:0) 

Kidričani so tokrat zaigrali bolje 
kot na prejšnjih srečanjih na 
svojem igrišču in zmagali zaslu-
ženo, čeprav bi kaj lahko izgubili 
točko. Zadetek je dosegel Bek, ko 
je v 55. minuti v z bele točke pre-
magal vratarja gostov, potem ko so 
v kazenskem prostoru s prekrškom 
ustavili Spehonjo. Domačini so 
zamudili vrsto priložnosti, gostje 
pa so nekaj minut pred koncem 
zgrešili kazenski strel. Srečanje je 
vodil Horvat iz Murske Sobote. 

Aluminij: Simonič, Rihtarič, 
Skrget, Ristov, Skrjanec, Koren, 
Pignar, Kokot(Bek), Krajnc, Fruk, 
Spehonja. 

OJSTRICA — DRAVA 2:0 (1:0) 

Ptujčani so se z gostovanja v 
Dravogradu vrnili praznih rok. 
Rezultat kaže na zanesljiv poraz, 
vendar gre iskati vzroke v neu-
činkovitosti napadalcev. Ti so v 
drugem delu ob vodstvu -doma-
činov z 1:0 zamudili vrsto prilož-
nosti, domačini pa drugi zadetek 
dosegli dobro minuto pred kon-
cem. 

Drava: Majcenovič, Levanič, Te-
ment, Poplatnik (Potočnik), Hva-
leč, Kralj, Mihelič, Glodež, Vogri-
nec. Žitnik, Cuš. 

1. kotar 

Uspešen nastop 
judoistov 

Tekmovalci judo kluba Drava so 
se v Mariboru udeležili tradi-
cionalnega tekmovanja za Iršičev 
memorial. Držali so se zelo dobro. 
Tako je Andrej Murko v kategoriji 
do 86 kilogramov v finalu po hu-
dem boju izgubil s Fabjanom iz 
celjske ekipe Ivo Reya, ki nastopa 
v prvi zvezni ligi in je bil tudi 
državni reprezeritant. Tajhman je 
v tej kategoriji osvojil peto mesto 
po porazu s Fabjanom v četrfina-
lu. Vlado Lozinšek je v kategoriji 
do 78 kilogramov osvojil tretje 
mesto, v odločihiem boju za vstop 
v finale je izgubil s Celjanom 
Imamovičem. Ličina je bil v kate-
goriji do 71 kilogramov peti, Ke-
lenc in Firbas pa sta že v začetku 
dobila premočna nasprotnika in 
izpadla. 

1. k. 

Vodi 
Gerečjavas 

V sobotnih in nedeljskm teKman 
v A medobčinski nogometni ligi so 
bili doseženi naslednji izidi: Slove-
nja vas—Tržeč 1:0, Markov-
d-r-Središče 0:5, Skorba—Dorna-
va 4:1, Hajdina—Spodnja Polska-
va 0:2, Gerečja vas—Zgornja 
Polskava 2:1 in Gorišnica—Stojnci 
3:3. V vodstvu je Gerečja vas s to-
čko prednosti pred Spodnjo Pol-
skavo. 

1. k. 

SPODBUDEN PRVI NASTOP 
Člani košarkarskega kluba Ptuj 

so v soboto prvič nastopili v prvi 
republiški ligi. Ognjeni krst so pre-
stali v Litiji, pri eni boljših ekip v 
lanskem prvenstvu. Nastop sicer ni 
bil Uspešen, vendar ni razlogov za 
nezadovoljstvo. Ptujčani so se 
dobro držali v prvem polčasu, ki 
so ga izgubili le za tri točke. To je 
spodbudno pred sobotnim prvim 
nastopom pred svojimi gledalci. 
Srečanje v Litiji sta pred 100 
gledalci vodila Jden iz Nove Gori-
ce in Lindič iz Ljubljane. 

PTUJ: Vlah 18, Dobrijevič 15, 
Marčič in Cobelj po 10, Purič 8, 
Volmajer in Kotnik po 2, Bedrač 1. 

I. k. V soboto bo v Mladiid zelo zanimivo (foto i. kotar) 

PROGRAM PRIHODNJIH SREČANJ 
Sobota, 5. november 

Ob 14. uri se bo v ptujski dvorani Mladika 
začelo zelo zanimivo srečanje zahodne medrepu-
bliške namiznoleniške lige med članicami Oreho-
vicp z Reke in domačo Petovio. Ptujčanke pričaku-
jejo nove točke 

Ob 14,30 se bo na rokometnem stadionu začelo 
prvenstveno srečanje vzhodne republiške hge 
mladincev Drava—Minerva. To bo odločitev o 
četrtem mestu. 

Ob 16. uri pa se bo začelo zanimivo srečanje 
vzhodne republiške lige članic Drava—Zagoije 
Izlake. V primeru zmage bi se Ptujčanke prebile na 
peto mesto, cilj v letošnjem prvenstvu pa je tretje 
mesto. Gostje so mesto pred Dravo. 

Ob 19. uri se bo v Veliki Nedelji začelo srečanje 
moške republiške lige Velika Nedelja—Polet. 
Gotovo je, da bodo domačini igrali na vso moč, saj 
bi se tako prebili v zgornji del lestvice. 

Ob 19. uri se bo v dvorani Mladika v Ptuju 
začelo srečanje prve republiške košarkarske lige 

Ptuj—Kovinar. Po porazu v prvem kolu bodo 
Ptujčani v prvem nastopu pred domačimi gledalci 
poskusili doseči prvo zmago, kar j im z zavzeto in 
borbeno igro lahko uspe, saj so se na prvo sezono 
dobro oripravili. 

Nedelja, 6. november 
Ob 10. uri bo v Mladiki začetek srečanja zahod-

ne medrepubliške namiznoteniške lige Petovia— 
Maraton. Gostje iz Zagreba so bolje uvrščene od 
ptmske ekipe, zato bo toliko bolj zanimivo. 

(Jb 11. uri se bo na rokometnem stadionu začelo 
prvenstveno srečanje mariborske medobčinske lige 
članov Drava—Slovenska Bistrica. 

Ob 14. uri se bo na nogometnem stadionu po 
mladinski predtekmi začelo prvenstveno srečanje 
vzhodne območne republiške lige Drava—Boč. Po 
porazu v Dravogradu bodo Ptujčani igrali na novo 
zmago, kar proti zadnjeuvrščeni ekipi ne bi smelo 
biti prevelik problem. 

Na sporedu bodo tudi srečanja v medobčinskih 
nogometnih ligah. L kotar 

Marija Vindiš znova najboljša maratonka 
Marija Vindiš. članica Atlet-

skega kluba Ptuj. j e znova re-
publiška prvakinja v maratonu, v 
teku na 21 kilometrov. Tudi le-
tošnje prvenstvo, ki je bilo pre-
jšnjo soboto v Krariju, je potrdilo, 
da trenutno v naši republiki na 
zelo dolgih progah nima prave 
konkurence. Kljub temu. da ni 
bila popolnoma zdrava in pri-
pravljena, je naslov osvojila s 
precejšnjo predno-stjo. Namera-
vala je teči tudi na 42 kilometrov, 
vendar tokrat gotovo ne bi šlo. 
Prihodnje leto bo v Jugoslaviji 
prvo državno prvenstvo v mara-
tonu za ženske in Marija bo go-
tovo med kandidatkami za naj-
višja mesta. 

V maratonu za člane je nastopil 
tudi Mirko Vindiš, ki služi vojaški 
rok v Ribnici. Zaradi slabših po-
gojev za vadbo mu nastop ni uspel 
in je odstopil na 37. kilometru. 

1. k. 
Marija Vindiš (desno), novi naslov v teku na dolf̂ e proge (foto 
1. kotar) 

Znižanje prispevne stopnje za telesno kulturo 
V prejšnjem so se sesiau ciani sveta za razvoj, 

družbeno planiranje in svobodno menjavo dela 
občinske telesnokultume skupnosti Ptuj. Pri 
obravnavi finančnih rezultatov, pritoka in p>orabe 
sredstev, so ugotovili, da gre vse po načrtih, le de-
naria zaradi višjih osebnih dohodkov priteka več kot 
je dogovorjeno z letnim programom. Ker pa lahko 
telesnokultumo področje porabi le dogovorjeni 
znesek, približno 15 milijonov dinarjev, so pri-
spevno stopnjo znižali z 0,27 na 0,16 odstotkov od 
bruto osebnih dohodkov. 

Ub drugih sprotnih nalogah iz svoje pristojnosti so 
razdelili tudi 130 tisoč dinarjev za posebne tekmo-
valne dosežke in uvrstitve. Sicer ne veUko, pa vendar 
bodo nekaj več denarja dobih v strelstvu, namiznem 
tenisu, atletiki, košarki in šahu. Strelcem je uspelo 
nekaj uvrstitev na državna prvenstva, namizni tenis 
se je uvrstil v medrepubliško ligo, mladi atleti so 
najboljši v republiki, košarkarji so napredovali v 
višjo ligo, šahisti pa imajo republiški naslov pri 
članicah in dve uvrstitvi na državno prvenstvo. 

1. k. 

Občinsko prvenstvo v rokometu 
V prejšnjem tednu sta bili občinski prvenstvi v 

rokometu za srednješolce in srednješolke. Pri dek-
letih je zmagala Srednja družboslovna šola, ki je 
premagala ekonomsko z 9:8. 

Pri fantih je bilo bolj napeto. Družboslovci so 
ekonomsko premagali s 16:10, kovinarji, kmetijci in 

metalurgi pa kar s 30:10. Finalni obračun na sta-
dionu Drava SKMK — SDŠ je bil zelo zanimiv in 
izenačen. Odločitev je bila zelo tesna, saj je SKMK 
zmagala s 17:15. V obeh ekipah so nastopili mladi 
rokometžfSi Ormoža, Velike Nedelje in Drave, zato 
so prikazali dobro in na trenutke trdo igro. i. k. 

STRELISCE V BABOSEKVI GRAPI 
Po napornih tekmovanjih strel-

cev z malokalibrskim in vojaškim 
orožjem so se ti preselili v zaprto 
streiisce ob avorani Mladika. 
Namreč sedaj se bodo pričela tek-
movanja le z zračnim orožjem, za 
kar pa je najprimernejši pokrit 
prostor in seveda ogrevan. 

Tako odprto strdiSCe v Ba-
bosekvi grapi, kot mu strelci 
pravijo, sameva. Na tem strelišču 
ne bo več slišati streljanja tja do 
pozne pomladi, ko se bodo strelci 
spet preselili pod vedro nebo. To 
strelišče je namenjeno predvsem 
treningom strelcev in občinskim 
tekmovanjem, kajti za kakšno 
večje številnejše tekmovanje ni 
r>rimerno. 

Ptujski strelci si prizadevajo, da 
bi to strelišče prenovili in posodo-
bili. Seveda pa od besede do izved-
be preteče veliko časa. Za kakšno 
prenovo pa so predvsem potrebna 

denarna sredstva. Kako priti do 
sredstev v današnjih stabilizacij-
skih Časih pa tako vsi vemo. 

Čeprav vemo, da so strelci med 
športniki najskromnejši, čeprav so 
treningi, tekmovanja, orožje in 

druga oprema draga, pa vendar 
vsak strelec seže najprej v lasten 
žep. 

Strelci si želijo le, da bi v Babo-
sekvi grapi uredili lepo strelišče, saj 
bi sami prispevali veliko prosto-
voljnih ur dela. Seveda pa si eni' 
želijo strelišče, drugi pa, da bi ga 
zaprli, ker moti mir in ogroža var-
nost ljudi. V vednost le toliko, 
zakaj uoiga icia m na strelišču pri-
šlo do nobene poškodbe in ni bilo 
ogroženo nobeno človdko življe-
nje. Seveda pa širijo alarmantne ve-
sti le tisti, ki jih zadnje čase moti 
pokanje in jim krogle razbijajo 
opeko na strehah vikendov. Ne za-
vedajo pa se, da je med streliščem 
in temi vikendi oziroma stanovanj-
skimi hišami velik hrib. Strelec pa 
bi moral biti Še tako neroden pri 
streljanju, da bi ta hrib zgrešil in 
tako zadel streho. 

Besedilo in posnetek: ZB 

Odprto strelišče v Babosekvi grapi, ki sedaj sameva 

ROKOMET 

Tokrat veliko uspeha 
Do konca jesenskega d d a prvenstva v republiških rokometnih ligah sta 

Se dve koli. Že sedaj pa je jasno, da bo prvenstvo v sezoni 1983/84 še zelo 
razburljivo. Skupščina RZS je namreč pred kratkim sprejela novi tek-
movalni sistem, ki bo vdjjil že v prihodnji sezoni. Ukinjene bodo 
medrepubliške lige, moška republiška bo štela 12, ženska pa 10 ekip. 
Zraven tega bodo še druge republiške lige. Zaradi vrnitve ekip iz 
medrepubliških lig bo veliko ekip iz republiške lige izpadlo v območne 
oziroma druge republiške. Tako bodo iz ženske lige ostale v vsaki skupini 
le po tri ekipe, izpadlo jih bo kar po devet (sedaj je liga deljena). V moški 
ligi se bo v drugo republiško preselilo šest ekip. Zato bo boj za obstanek v 
prvi republiški ligi 5e zelo napet. Med ekipami, ki bodo poskusile ostati v 
prvi republiški ligi so tudi članice Drave in člani Velike Nedelje. Oboji so 
bili tokrat uspešni. 

VELIKA NEDEUA—BRANIK 20:15 (10:7) 
Domačini so pred 300 gledalci zmagali popolnoma zasluženo. Tekmo 

so dobili po zaslugi dobre igre v obrambi, ki je bila ključ uspeha proti 
Mariborčanom. Takšna igra jim je že v začetku prinesla šest zadetkov 
prednosti (bilo je 8:2). Nato se jim je v napadu nekoliko ustavilo, vendar 
so napake popravili v obrambi. Gostje so se jim približali na tri zadetke 
prednosti, več pa jim ni uspelo, saj so domačini v drugem delu z nekaj 
uspešnih nasprotnih napadov odločili srečanje. Za dobro igro velja poh-
valiti prav vse igralce pa tudi sodnika Dorna in Hlačarja, ki nista dovolila 
čakanja ob vračanju žog. Te je za vrati pobiral .sodnik Dorn in požel 
odobravanje števihiih gledalcev. 

Velika Nedelja: Rosič, Sok 6, Lah 1, Majcen 5, Rajšp 3, Hrga, Bezjak 
1, Cvetko 4, Jurkovič, Ranfl, Zorko, Baklan. 

VELENJE—DRAVA 17:22 (11:10) 
Članice RK Drava so po treh zaporednih porazih tokrat zmagale v 

gosteh. Čeprav še vedno oslabljene (brez Gomilškove, Galunove in 
Rimelejeve) so zlasti v drugem polčasu zaigrale bolje kot na prejšnjih 
srečanjih in zasluženo zmagak. Srečanje v Titovem Velenju je bilo sicer 
večji del izenačeno, v zaključku (po 16:16) pa so Ptujčanke izkoristile 
priložnosti in dosegle zariesljivo zmago ter dve pomembni točki. Drava je 
trenutno šesta, od tretjega mesta pa jo ločijo tri točke. 

Drava: Farič, Hoitak, Korošak 3, Vičar 7, Radanovič 6, Majcenovič, 
Vtič 3, Steharnik 3, Sitsenfraj. 

DRAVA—BRANIK 22:7 (9:4) 
Mladinke RK Drava so v soboto popoldan zanesljivo premagale mlade 

in neizkušene igralke iz Maribora. S tem se približujejo cilju — drugemu 
mestu v vzhodni republiški ligi in uvrstitvi v finale. Drava: Sirovnik, Fridl 
2, Vtič 8, Soba 4, Crešnik, Zupec 2, Zupane, Malek, Lašič 4, Potočnik 1, 
Gregorec 1. 

PRVI PORAZ ČLANOV 
Člani RK Drava so v nedeljo gostovali v Slovenski Bistrici in z 

domačim Impc>lom izgubili z 22:23. Igrali so veliko slabše kot znajo in 
so tekmo ne glede na slabo sojenje zasluženo izgubUi. 

NOVA ZMAGA ORMOŽANOV 
Ormožani nadaljujejo serijo zmag v drugi republiški ligi. V devetih 

kolih so izgubili le v začetku v Krmelju. V soboto so igrali doma in 
Bakovce premagali s sedmimi zadetki razlike ter tako še naprej ostajajo 
vodilna ekipa lige. 

1, kotar 

Prvi mesti za OŠ Ivan 
Spolenjak in OŠ Gorišnica 

25. oktobra se je končalo občinsKo roKometno prvenstvo za starejse 
pionirke. Sodelovalo je 12 ekip. V zaključnem delu je OS Ivan Spolenjak 
premagala OS Gorišnica z rezultatom 17:5 in osvojila prvo mesto. V tek-
mi za 3. mesto je ekipa OS Tone Znidarič s 13:0 premagala svoje vrstnice 
z 0 § Juršinci. 

Vrstni red pri starejših pionirkah: 1. Gorišnica, 1. T. Znidarič, 3. O. 
Meglič, 4. Hajdina, 5. Cirkovce, 6. Videm, 7. L Spolehja, 9. Destrnik, 
10. Kidričevo, 11. F. Osojnik, 12. Markovci. 

Na občinskem prvenstvu za starejše pionirje, ki je bilo 20. oktobra, ie 
prvo mesto osvojila OS Gorišnica. Odločilno srečanje za prvo mesto je 

protr OS Tone Znidarič dobila z rezultatom 14:8. Tretje mesto je osvojila 
OS Olga Meglič, ki je z 11:7 premagala OS Hajdina. 

Nadaljnji vrstni red: 5. Cirkovce, 6. Videm, 7. I. Spolenjak, 8. 
Juršinci, 9. Destrnik, 10. Kidričevo, 11. F. Osojnik, 12. Markovci. 

Prvenstvo so izvedli člani RK Drava. 
Sandra Ciglar 

NA STADIONU NI VEC 
TOPOLOV 

Tisti, ki pogosteje oDisKujejo stadion Drave, so bili verjetno 
presenečeni, ko so opazili, da ni več topolov, ki so poleti dajali prijetno 
senco. Ta ukrep je sprejela komisija za upravljanje z objekti pri ZTKO iz 
več razlogov: cvetje topolov je odpadalo in onesnaževalo ves stadion pa 
tudi okolico. Zaradi velike višine so topoli ogrožali daljnovod v bližini in 
tudi varnost športnikov. V jesenskem času je odpadajoče listje pokrilo 
igrišča, kar je včasih zadrževalo ali pa bi lahko celo onemogočilo tekme. 

Nekateri so bili zaradi t ^ a nezadovoljni, saj je kazalo, da so s tem 
odstranili del že tako majhnih zelenih površin. Vendar pa to ne drži. 
Namesto posekanih topolov bodo namreč na stadionu rasle lipe in rdeči 
javor. 

Sabina Črnila 

Tako je sedaj na stadionu, preden bodo zrasla nova drevesa (foto L. 
Kotar) 
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S POSVETA DIMNIKARSKIH ORGANIZACIJ 

PRESLABO PLAČANO DELO... 
Dosedanji dogovori o poslovno 

tehničnem sodelovanju dimnikar-
skih organizacij v naši republiki so 
pripeljali do več pomembnih 
ugotovitev, ki so narekovale čim-
prejšnjo ustrezno rešitev. Da gre za 
problematiko te panoge, verjetno 
ni treba posebej poudarjati, saj 
smo o tem že pisali. Tokrat želimo 
zvedeti nekaj več o zaključkih 
posveta dimnikarskih organizacij, 
ki ga je v petek, 28. oktobra or-
ganiziralo dimnikarsko podjetje 
Ptuj . Dodamo naj še, da so se 
posveta v kmečkem turizmu Emer-
šič v Cirkulanah udeležili predstav-
niki dimnikarskih podjetij iz Celja, 
Maribora, Raven, Beltincev in Ptu-
ja. Direktor dimnikarskega podje-
tja Ptuj , Branko Košar je vsebino 
posveta takole ocenil: 

,,Zadovoljen sem z vsem, kar je 
bilo izrečenega in ugotovljenega, 
tudi s številom udeležencev, saj so 
prišli vsi vabljeni. Razpravljali smo 
o perečih zadevah, ki tarejo dimni-
karske organizacije pri nas, še 
posebej pa nas v Ptuju. Zavzeli 
smo stališča, ki jih v kratkem mo-
ramo obravnavati na nivoju repub-
like in predlagati tudi ustrezne reši-
tve. Najhuje je z normativi naših 
del in s cenami, ki ,so v nesorazme-
rju. Velik problem imamo morda 
prav zaradi tega s kadri, čemur smo 
namenili največ razprav. Tudi iz-
boljšanju pogojev dela bomo v 
bodoče morali dati več poudarka, 
saj je naša dejavnost z zakonom 
predpisana in smo jo dolžni 
ustrezno reševati. Med drugim smo 
se dogovorili, da se bomo odslej 
sestajali bolj pogosto, saj so sklepi 
tega posveta enotna smernica za 

nadaljnje delo dimnikarskih orga-
nizacij pri nas. Le tako bomo re-
snično dosegli to kar želimo." 

Predsednik Odbora za dimnikar-
sko dejavnost pri združenju drob-
nega gospodarstva Slovenije in 

predsednik odbora dimnikarske de-
javnosti Jugoslavije Ivan Stern, pa 
je zaključke posveta takole ocenil: 

,,Zelo dobre vtise odnašam s po-
sveta, saj so bili vsi razpravljalci 
izredno odkriti in direktni, tako da 
smo dejansko dobili sliko o trenu-
tni situaciji v tej panogi. Lahko bi 
rekli celo, da je dimnikarstvo pri 
nas v nekakšni krizi. Fluktuacija 
delovne sile je izredna, zato je treba 
navesti tudi vzroke za to. Do sedaj 
je bila ta dejavnost zapostavljena. 

kar je pustilo posledice. Osebni 
dohodki so zdaleč prenizki, delovni 
pogoji so slabi, delo še težje. Tudi 
izobrazbena struktura dimnikarjev 
ni ustrezna. Poglejte kurilna teh-
nika je strašno napredovala, dimni-
karji pa so še zmeraj dimnikarji. 

Pri tem mislim na strokovnost in 
teh ničnost poklica, saj praktično 
nimamo višje strokovno usposoblje-
nih ljudi v tem poklicu. Zal imamo 
v Sloveniji le eno šolo za dimnikar-

je in to v okviru gradbenega šol-
skega centra v Mariboru. Tam je 
tudi delovodska šola, ki izobražuje 
nadaljnji kader. Vendar s tem ne 
moremo pokriti celotnih kadrov-
skih potreb v republiki. 

Vsako leto imamo v Sloveniji 
razpisanih 86 štipendij za poklic 
dimnikarja, žal pa je v treh letih 
usmerjenega izobraževanja v 
mariborskem gradbenem šolskem 
centru skupaj le 18 učencev. Ned-
vomno je med ljudmi ta poklic 
predstavljen v slabi luči, čeprav ni 
tako. Razlogov pa je seveda več, 
med njimi je na prvem mestu nizek 
osebni dohodek. Poglejte, v naši 
republiki se giblje poprečje dimni-
karskega OD od 13 do 20 tisoč din, 
odvisno od organizacije. Za takšno 
delo je to odločno premalo. Razen 
tega pa bomo z družbenim dogovo-
rom morali poenotiti kriterije. Vse 
skupaj pa je odvisno tudi od cen 
storitev, ki pa tudi niso v soraz-
merju. Ce želimo, da bo dimnikar-
ska dejavnost živela in delala kot 
mora, bomo morali tudi pri 
družbenem dogovoru o oblikova-
nju OD napraviti izjemo in dopu-
stiti, da se bo dejavnost razvijala 
kot je potrebno. Poglejte v drugih 
državah so te dejavnosti skupaj s 
pekarsko skorajda najboljše pla-
čane, pri nas pa je ravno obratno." 

M. Ozmec 

Delovni utrinek z dimnikarskega posveta v Ptuju. 

Uspeh Trstenjaka 
Alojz Trstenjak, strelec, ki je dolga leta nastopal za ekipe ptujskih 

strelcev, sedaj pa je član SD Mrož iz Titovega Velenja, seje odlično odre-
zal na prvem preglednem zveznem turnirju najboljših v streljanju s 
standardnim zračnim orožjem. V streljanju s pištolo je nastre^jal 570 kro-
gov, osvojil drugo mesto, za zmagovalcem (Vrbek iz Zagreba) pa zaostal 
za osem krogov. |. k. 

Novi urnik v Mladiki 
V športni dvorani Mladika so prešli na novi urnik vadbe, saj bodo 

del vadbe v pokriti prostor prenesli tudi tisti, ki sicer trenirajo in igrajo na 
prostem. Potreb je veliko preveč kot je možnosti, zato z urnikom tsi 
gotovo niso zadovoljni. Novi urnik velja od 1. novembra. 



v podružnični osnovni šoli v 
Vitomarcih so minuli četrtek 
gostili predstavnike Kreditne 
banke Maribor — PE Ptuj, ki so 
j im prišli čestitat za doseženo 
prvo mesto med mladimi varče-
valci — pionirji, ki so bili takore-
koč najboljši na območju celotne 
poslovne enote. Poleg čestitk so 
j im prinesli tudi nagrado — 6000 
dinaijev, ki so lo vpisali v njiho-
vo hranilno knjižico, delavce 
banke — pionirje pa še posebej 
nagradili, prav tako njihovo 
mentorico Anico Kostanjevec. 

V šolskem letu 1982/1983 so 
imeh pionirski hranilnici v 
Vitomarcih 112 individualnih in 
15 kolektivnih " varčevalcev. 
Skupno pa so vpisali za 
314.161,20 dinarjev hranilnih 
vlog. Skozi šolsko leto so mladi 
varčevalci dvignili za 258.897,80 
dinarjev prihrankov, ki so jih 
uporabili v različne namene. 
Enim so plačali prevoz na ogled 

filmske predstave, drugim nekaj 
sredstev vpisali v hrani lno knjiži-
co razredne skupnosti, ali pa se 

kako drugače oddolžili za pridno 
varčevanje in redno obiskovanje 
pionirske hranilnice. O vsem tem 

yd sta odločala svet pionirske 
iranilnice in zbor delegatov. 

Na območju ptujske enote KB 
Maribor je v lanskem šolskem 
letu poslovalo 28 pionirskih hra-
nilnic s 6055 varčevalci, _ k a r 
predstavlja 79 oastotkov vseTi 
učencev. Vitomarčani pa so bili 
tako aktivni, da so kar trikrat 
zapored osvojili tretje mesto pri 
uspešnosti poslovanja svoje pio-
nirske hranilnice v celotni te-
meljni banki. Ko je svet mentorjev 
v mesecu septembru ocenjeval 
uspešnost pionirskih hranilnic je 
ugotovil, da so Vitomarčani zbrali 
113 točk, riajveč izmed vseh 

pionirskih hranilnic, ki jih poslu-
je v KB Maribor kar 96. Tako jim 
je pripadlo 1.' mesto in s tem 
priznanje za vzorno hranilnico in 
nagrada — 6000 dinarjev. 
Podobna slovesnost pa je bila v 
okviru letošnjega mednarodnega 
dneva varčevanja še na Destrni-
ku, le s to razliko, da so tam 
mladim varčevalcem podarih 
tretjo nagrado v znesku 2500 
dinarjev, ki so si jo prislužih p r p 
tako v preteklem šolskem letu, ko 
so imeli prek 300 varčevalcev s 
1077 vlogami in prometom 
1,600.000 dinarjev. 

Varčevalci pionirske hranilni-
ce na Destrniku so iz lanskih 
rezultatov poslovanja zbrali 94 
točk in tako dosegli tretje mesto 
izmed vseh 96 pionirskih hranil-
nic v temeljni banki. Čestitamo! 

mš 

Marija Ovčarjeva — vodja dinarskega in deviznega varče-
vanja v KB Maribor — PE Ptuj, izroča nagrado mentorici 
pionirske liraniinice v Vitomarcih Anici Kostanjevčevi. 

MED MLADIMI V MARKOVCIH 

Oživljena aktivnost 
Po letu dni smo tokrat spet obiSKan mlade v 

Markovcih. Precej sreče smo imeli, kajti prišli smo 
prav v četrtek, 27. oktobra, ko so se zbrah na svojem 
rednem sestanku. Čeprav je bilo v mladinski sobi 
pod domom gasilcev hladno, se jih je zbralo kar 
precej. Pred pričetkom sestanka pa smo jih nekaj 
povabili k razgovoru. Od predsednika osnovne 
organizacije ZSMS Markovci Mirana Primožiča 
smo najprej želeli zvedeti, kaj je novega od našega 
zadnjega obiska pri nj ih? Takole je odgovoril: 

»Vehko novosti je, predvsem na področju mla-
dinskega prostovoljnega dela in naše organizira-
nosti. Na jpomembne jše je, da smo uspeli aktivirati 
še več mladih, tako d a j e naše delo nekako zaživelo. 
Poglejte, imamo svojo mladinsko sobo in tukaj se 
skoraj vse odvija, vsekakor pa v največji meri vpliva, 
da smo mladi spet večkrat skupaj . Veliko prostega 
časa preživimo tukaj , tudi veselo je ob koncu tedna, 
saj imamo svoj disco. Čez leto, ko je toplo, smo veUko 
zunaj na igriščih in drugje na vasi. Tudi s krajevno 
skupnostjo smo tesneje povezani, prav sedaj pote-
kajo priprave na nove volitve in mladi smo vključeni 
v to akcijo. 

Naša KS je velika, v osnovno organizacijo ZSMS 
so vključeni mladi iz Zabovc, Borovec, Prvencev in 
Strelcev, Sobetincev, Stojncev, Bukovcev, Nove vasi 
in pa iz Markovcev. Prav zaradi te obsežnosti imamo 
težave, saj je zares težko dobiti vse predstavnike 
skupaj. Posamezniki so še zmeraj preveč neresni, 
zato moramo na tem področju storiti še veliko več.« 

Natalija Plohi je sekretar osnovne organizacije 
mladih v Markovcih; z n jo je stekla beseda o po-
dročju mladinskega prostovoljnega dela, o čemer je 
povedala: 

»Čeprav še n imamo organizirane svoje mladinske 
delovne brigade, se v velikem številu vkl jučujemo v 
delovne akcije. Letos smo jih imeli precej. Najbol j 
množično smo se udeležili kopan ja ja rka za vodo-
vod, veliko smo delali za lepši izgled gasilskega 
doma, pri ure janju avtobusnih postajališč, zadruž-
nega doma ipd. Sedaj, v jesenskih dnevih je bila 
aktivnost nekoliko manjša , saj je bilo veliko dela po 
vinogradih in na poljih. Veliko jih je še, ki imajo 
doma kmetije in tudi zaradi tega se pozna zmanj-
šanje aktivnosti. Povedati p a j e treba še nekaj . Mladi 

.smo tesno povezani z osnovno šolo, kjer nam veliko 

pomagajo predvsem pri organizaciji raznih proslav 
in prireditev. To je tudi dobra pot k uvajanju sta-
rejših pionirjev za delo v mladinskih vrstah.« 

O precej razgibani društveni aktivnosti mladih 
Markovčanov je govorila Helena Horvat: 

»V Markovcih imamo vehko društev in 
organizacij, kjer se mladi lahko vključujemo — bolj 
ali manj aktivno, odvisno pač od sredine in volje 
posameznikov. Vključeni smo recimo v T V D Par-
tizan, v daleč znano folklorno skupino, pa v gasilsko 
društvo in prosvetno društvo. Veliko mladih je 
vključenih v to delo, saj sicer n imamo toliko sekcij v 
okviru osnovne organizacije. Imamo pa izredno 
aktivno kulturno skupino, v katero je vključeno 
določeno število mladih, ki s svojimi programi na-
stopajo skoraj na vsaki prireditvi v kraju.« 

O športni aktivnosti pa smo kramljali z Ivanom 
Strafelom, k i j e to področje takole ocenil: 

»Od športnih dejavnosti se zadnje čase mladi v 
Markovcih posvečamo predvsem nogometu, za kar 
pa imamo na žalost najslabše pogoje. Aktivni smo 
tudi v ostalih športnih panogah, kot recimo v na-
miznem tenisu, kjer smo sodelovali tudi na občin-
skem tekmovanju v Ptuju. V telovadnici TVD Par-
tizana preživimo veliko časa ob igranju košarke. Za 
ostale športne discipline pa skorajda ni posebnega 
zanimanj^a. Skoda, da ĵ e zadnje čase zamrla aktiv-
nost v TVD Partizan "Markovci, ki J e v minulem 
obdobju doživljal velike uspehe. Za atletiko in 
gimnastiko zares ni več zanimanja . Morda n imamo 
primernega mentor ja za to področje, morda pa je 
vmes kaj drugega, prostori niso problem. 

Lahko bi rekel še nekaj o financiranju naše 
osnovne organizacije. Mislim, da je v tem veUk 
problem, saj redne dotacije od KS ne dobivamo, vse 
je odvisno od naše iznajdljivosti, od prirejanja zabav 
m veselic. No, nekaj denar ja smo dobili tudi za delo 
v KS, vendar je to premalo, za naše osnovne po-
trebe.« 

In kako je z zabavnim življenjem mladih Mar-
kovčanov? O tem je stekla beseda z Ido Korošec: 

»Precej dobro nam gre, kar se tiče zabavnega 
življenja. Vsak petek imamo tukaj v mladinski sobi 
disko, razen tega pa občasno organiziramo razne 
plese in druge prireditve. Največ časa pač preživimo 
v naši mladinski sobi, kjer igramo tudi razne 
družabne igre. Pohvalimo pa se lahko tudi s svojim 
ansamblom Dinamit, ki nastopa tudi izven naše KS. 
Fantje igrajo zabavno in narodno glasbo, tako d a j e 
na prireditvah veselo za vse, za staro in mlado.« 

M. Ozmec 

Martinovo 
Trgatev je bila letos že uradno končana in kmalu bo iz mošta Martin 

naredil vino. Tako bodo v teh dneh piišlina svoj račun spet ljubitelji 
pristne domače kapljice. Ni dolgo kar so poskušali mošt in ga ocenjevan, 
že bodo ponovno sedli ob bogato obloženo mizo na kateri pa ne bo 
manjkalo martinove gosi in dobrega novega vina. Beseda pa bo tekla o 
tem in onem in hitro bodo začeli pogovor kakšna bo druga letina, ali bo 
toča uničila pridelek, ali ne bo dovolj sonca in tako naprej. 

V tem času so vinogradniki in lastniki vinogradov že pospravili svoje 
zidanice in kleti in jih lepo, pripravili, da bi v njih v veseli družbi poskusi-

li letino in proslavili Martina. Seveda pa se bo med njimi našel tudi pravi 
Martin, ki bi naj po običaju, spremenil mošt v pravo vino. Seveda je to 
samo običaj, ki pa še vedno živi med našimi ljudmi. Torej nazdravimo 
Martinu in novi kapljici. 

ZB 

Lepo urejena zidanica z napisom: „en hribček sem kupil". 

V ^ " J tožilstva 
Predsednik SO Ptuj, Franc 

Tetičkovič je v petek, 28. 
oktobra pripravil slovesen 
sprejem za dosedanjega vodjo 
ptujske enote Temeljnega 
javnega tožilstva Maribor, 
Karla Rajniša, ki je s 1. no-
vembrom prevzel novo de-
lovno dolžnost v Mariboru. 

Sprejema so se udeležili tudi 
predstavniki družbeno poli-
tičnih organizacij in novi vo-
dja ptujske enote Temeljnega 
javnega tožilstva Maribor, 
Slavko Klemenčič, ki opravlja 
svojo novo delovno dolžnost 
od 1. novembra naprej . Franc 
Tetičkovič se je v imenu vseh 
zahvalil Karlu Rajnišu za 
njegovo dosedanje delo, ki ga 
je opravljal resno in nadvse 
zavzeto, ter mu izročil 
skromno darilo. Obenem pa 
je zaželel Slavku Klemenčiču 
čimveč uspehov na novi de-
lovni dolžnosti in izrazil 
upanje, da bo tožilstvo še na-
prej tesno povezano z občin-
skimi organi. 

- OM 

Rodile so: 

Marija Janžekovič, Zabovi 55 — 
Tomaža; Marija Smigoc, Mali 
Okič 37 — Mitja; Marjanca Mur-
ko, Janežovski vrh 47 — dečka; 
Ida Zinko, Arbeiterjeva 2 — Ivo; 
Silva Kodrič, Kozminci 6/a — 
dečka: Rozalija Ber, Krempljeva 3 
— Boštjana; Kristina Grabrovec, 
Zg. Gruškovje 13 — Nasto; Milka 
Drevenšek, Trdobojci 69 — dečka; 
Nada Stojkovič, Arbajterjeva 3 — 
Sanjo; Veronika Leben, Slomi 9 — 
deklico; Zvonka Cupkovič, Visole 
11 — Mateja; Majda Drumlič, Biš 
10 — Mirjano; Marta Ekart, Jelo-
vica 3 — Uroša; Ana Maroh, 
Tržeč 48/a — Uroša; Dragica Dre-
venšek, Mihovce 48 — Matejo; 
Breda Zelenko, Podvinci 4 /a — 
Tadeja; Brigita Gjuro, Jeruzalem 
17 — Danijelo; Ana Koldenik, 
Breg 1 — Mirjano; Katarina 
Bezjak-Slodnjak, Mala vas 34/a — 
deklico; Nada Jurič, Kokolajn-
ščak 26, G. Radgona — Vesno; 
Tanja Novak, Lahonci 8 — Seba-
stjana; Verica Strman, Gomila 6 
— Andreja; Ida Ceh, Levajnci 33 
— Nino; Ana Petrovič, Tibolci 31 
— Denisa; Silva Prijol, Ivanjkovci 
52 — Matjaža; Emica Žerak, 
Rodni vrh 34 — dečka; Majda 
Milošič, Arbeiterjeva 9 — Sima; 
Ksenija Stipetič, Ilčeva 14 — Nika; 
Marija Novak, Rotman 30 — 
dečka; Majda Novak, Lahonci 131 
— Barbaro; Albina Horvat, 

Mestni vrh 53 — Silvijo; Tatjana 
Kolednik, Cirkulane 75 — Aleša; 
Tatjana Jelen, Majski vrh 54 — 
Suzano; Marija Plohi, Dornava 15 
— Damjana; Anica Kosi, Pršetinci 
51 — Aleša. 
Poroke: 

Miran Rajh, Vel. Nedelja 9 in 
Marija Osterc, Sakušak 52; Ivan 
Ceh, Cufarjeva 14 in Brigita 
Toplak, Grajena 9; Franc Angel, 
Bolečka vas 3 in Ana Cafuta, 
Bolečka vas 3; Viktor Kokol, 
Grlinci 9 in Matilda Belec, Drago-
vič 12. 
Umrli so: 

Štefanija Leben, Cvetkovci 98, 
roj. 1913, umrla 21. oktobra 1983; 
Ana Petrovič, Pohorje 23, roj. 
1897, umria 21. oktobra 1983; 
Ignac Bračič, Ul. 1. maja 8, roj. 
1936, umrl 26. oktobra 1983; 
Martin Zuran, Slatina 34, roj. 
1906, umrl 20. oktobra 1983; 
Genovefa Mlinarič, Borovci 36, 
roh. 1905, umrla 28. oktobra 1983; 
Alojz Lovrenčič, Grajenščak 76, 
roj. 1938, umrl 28. oktobra 1983; 
Neža Svenšek, Brstje 2, roj. 1897, 
umrla 26. oktobra 198^ 

Na slovesnem sprejemu se je zahvalil za sodelovanje tudi 
Karel Rajniš, levo Slavko Klemenčič. Foto: M. Ozmec 

TEDNIK 
izdaja zavod za časopisno in radij-
sko dejavnost RADIO-TEDNIK 
62250 Ruj, Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kolegij, ki 
ga sestavljajo vsi novinarji zavoda, 
direktor in glavni urednik FRANC 
LAČEN, odgovorni urednik 
FRANC FIDERSEK, tehnični ure-
dnik ŠTEFAN PUŠNIK, novinarji: 
Jože Bračič, Nevenka Dobljekar, 
Majda Goznik, Ludvik Kotar, Martin 
Ozmec in Marjan Šneberger. Ure-
dništvo in uprava Radio-Tednik, 
telefon (062) 771 -261 in 771-226. 
Celoletna oaročrioa znaša 4 5 0 di-
narjev, za tujino 1.125 dinar-
jev. Žiro račun SDK Ruj 
52400-603-31023. Tiska ČGP 
Večer Maribor. Na podlagi zakona o 
obdavčevanju proizvodov in stori-
tev v prometu je TEDNIK uvrščen 
med proizvode, za katere se ne 
plačuje temeljni davek od prometa 
proizvodov. 

V tednu od 24. oktobra do vključno 1. novembra so miličniki postaje 
milice Ptuj in oddelkov posredovali v štirih prometnih nesrečah in pri tem 
zabeležili eno smrtno žrtev, dve osebi sta bili poškodovani huje, dve pa 
lažje. Vzroki nesreč so bili neprevidna vožnja, neprimerna hitrost in 
izsiljevanje prednosti. Materialna škoda na vozilih Je v primerjavi s krvnim 

davkom skoraj neznatna. 
Prvega novembra je bil tudi na območju ptujske občine močno pove-

čan promet, vendar tokrat miličniki niso zabeležili hujše prometne nesreče. 

PODLEGLA POŠKODBAM 
V ptujski bolnišnici je za posledi-

cami prometne nesreče, ki je bila v 
petek, 14. oktobra v Ptuju, umrla 
peška Ljudmila Preložnik (27 let). 

LEŽAL NA CESTI 
Do zelo hude prometne nesreče 

je prišlo v nedeljo, 30. oktobra 
okoli 18. ure na magistralni cesti v 
Gorišnici. Pešec Janez Lesjak (79 
let) iz Gorišnice 137 je ležal na ce-
sti, kjer ga je povozil voznik oseb-
nega avtomobila Jože Krupmak iz 
Ptuja. Lesjak je zaradi posledic 
nesreče umrl. 

PO POŽARU V VELIKI NEDE-
LJI 

v ponedeljek, 17. oktobra je ob 
drugi uri zjutraj izbruhnil požar v 
prizidku gradu v Veliki Nedelji, v 
katerem so imeli prebivalci gradu 
shranjeno kurivo za zimo. Na upra-
vi za notranje zadeve so nam pove-
dali, da vzroke požara še raziskuje-
jo. Vsekakor pa bodo storili vse, da 
bi vzrok čimprej odkrili. Kot je 

znano, je po dosedanji oceni zaradi 
požara nastala materialna škoda za 
okoli 300 tisoč dinarjev. Ogenj se je 
namreč razširil tudi na strešno 
konstrukcijo sosednjega zidanega 
objekta, na katerem je nastalo še 
dodatnih 400 tisoč din škode. Pove-
dati je treba, da je bilo ogroženih 
okoli 270.000 litrov vina, ki jih ima 
Ormoški kmetijski kombinat 
shranjenih v kleti pod gradom. Da 
je požar poškodoval grad kot 
kulturno zgodovinski objekt iz leta 
1612, tega ni treba posebej poudar-
jali. — OM 

OTROK UTONIL V JAMI 
V četrtek, 27. oktobra je v okoli 

2 metra globoko jamo padel 2-letni 
Bojan Lovrenčič iz Vitarovcev in 
utonil v okoli 77 cm visoki vodi. Iz-
gleda, da je otrok med igro odstra-
nil pokrov zbiralnika meteornih 
vod in padel v jamo. 

PREHITEVAL TRAKTOR 
Marjan Planine iz Majšperka je v 

četrtek, 27. oktobra vozil iz Majš-
perka proti Ptuju. Na regionalni 
cesti na Ptujski gori je začel 
prehitevati traktor. Tedaj je 

nasproti pripeljala Ida Marčič iz 
Majšperka. Trčenje je bilo neizbe-
žno, Marčičeva je bila hudo. 
Planine pa lažje ranjen. 

TRČILA KOLESARJA 
V križišču Krambergerjeve in 

Levstikove ul. v Ptuju sta 19. okto-
bra trčila mladoletna kolesarja T. 
K. in R. M., slednji je bil hudo 
ranjen. 
NEPREVIDNO ČEZ CESTO 

Na magistralni cesti v Mihovcih 
pri Veliki Nedelji je voznik oseb-
nega avtomobila Dragutin Belanič 

• povozil Ivana Hebra iz Vičancev, ki 
je neprevidno prečkal cesto. Pešec 
je bil hudo poškodovan. Nesreča je 
bila 19. oktobra. 

RANJEN MOPEDIST 
Dne 20. oktobra zjutraj je na 

regionalni cesti v Zg. Hajdini 
Bojan Peršuh iz Narapelj, voznik 
kole.sa z motorjem, izsiljeval pred-
nost pred voznikom osebnega 
avtomobila Janežem Cigulo iz Dor-
nave, ki trčenja ni mogel preprečiti. 
Mopedist je bil hudo ranjen. — u 


